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روزنامه صبح ایران

تنش در شوراها؛ از  فساد اخلاقی در بابل تا فساد مالی در زابل 

 حال ناخوش شوراها در چهار گوشه ایران 

کمال خرازی مطرح کرد 

تضمین حقوق ایران؛ شرط پذیرش بسته اروپا 

دردسر های حضور احمدی نژاد در جلسات مجمع 

رد فوریت طرح شفافیت؛ افزایش بی اعتمادی مردم 

شفافیت آرای نمایندگان 
در حصار دوگانگی 

فقط 60 روز جهت ترک پست فرصت دارید 

هشدار قاضی سراج 
به بازنشستگان شاغل

طـرح شـفافیت آرای نمایندگان با اسـتقبال جامعه 
روبـرو شـد اما مخالفت بـا فوریـت آن و دوگانگی های 
شـعاری و عملکـردی برخی نماینـدگان مـردم درباره 
ایـن طرح، انتقـاد مـردم را به دنبـال داشـت. رد یک 
فوریت طرح شـفافیت آرای نمایندگان مجلس شورای 
اسـلامی در افکار عمومی و فضای رسـانه های مجازی 
واکنـش هـای زیـادی را بـه همـراه داشـت. طرحـی 

کـه بـرای یـک رای جـدا از موافقـت و مخالفـت رای 
دهندگان تعهد، مسـئولیت پذیری و پاسـخگویی را به 
عنـوان ضمانـت به دنبـال دارد و نگاه تحقیـق محور و 
کارشناسـی را بر سطحی نگری، سیاسـی کاری و رویه 
هـای جناحی در مصوبه های مجلس شـورای اسـلامی 
اولویت مـی دهد.اما نمایندگان مجلس چهارشـنبه 14 

شـهریورماه بـا 108 رای مخالف و ...

 سخنگوی شورای نگهبان: 

قانون منع بکارگیری بازنشستگان بدون تبعیض اجرا می شود 
 وزارت کشور تاکید کرد؛

رعایت دقیق قانون ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان 
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حـاج علی حاجـی زاده مدیرکارخانجـات قیر و ایـزوگام بوم 
گسـتر دلیجان در مصاحبه اختصاصی با خبرنگارما گفت : زمین 
ایـن مجموعه را در سـال 90 از شـرکت شـهرک هـای صنعتی 
تحویـل گرفته و پس از سـاخت و سـاز در سـال 91 بـا دریافت 
پروانه بهره برداری رسـماً آغاز به تولید کردیم.وی مسـاحت کل 
زمیـن مجموعه را 3500 متـر اعلام کرد که 800 متر آن به سـوله 
اختصاص داشـته و امکانات سـخت افزاری و تسـهیلات رفاهی 
همچون اتاق نگهبانی، آشـپزخانه، اتاق کارگری، بخـش اداری و 

آزمایشـگاه درآن ایجاد شـده است...

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: سازمان بیمه سلامت، 
حدود 357 هزار و 930 بیمه شده را در قالب پنج صندوق کارمندی، 
سایر اقشار، بیمه سلامت همگانی، بیمه ایرانیان و روستاییان  در 
استان قم زیر پوشش قرار داده است. محمدرضا فخاریان قمی روز 
شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، افزود: همچنین از ابتدای سال 
جاری تا پایان مردادماه، 135 هزار و 44 دفترچه جدید برای بیمه 
شده ها صادر شده است.وی با بیان این که به طور میانگین هر ماه 
180 میلیارد ریال صرف هزینه بیمه شده ها می شود، اضافه کرد: در 

سال گذشته، 2 هزار و 232 میلیارد ریال و ...

مدیر کارخانجات قیروایزوگام بوم گستر دلیجان خواستار شد

عرضه مستقیم مواد اولیه 
به تولید کنندگان ایزوگام 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم اعلام کرد

ارائه خدمات بیمه ای 
به 357 هزار نفر در قم 

مقدم  خط  در  دولت  گفت:  جمهوری  رییس  پارلمانی  معاون 
مبارزه با فساد قرار دارد و همه دستگاه های کشور نیز در این 
شرایط حساس باید به دولت در زمینه مبارزه با فساد کمک کنند. 
حسینعلی امیری درباره مبارزه دولت با فساد، افزود: دولت از هر 
طرح و برنامه قابل اجرا در زمینه مبارزه با فساد با قاطعیت حمایت 
می کند و معتقد است که برای موفقیت در این عرصه باید از سازمان 

های موازی که فقط به ناکارامدی و طولانی شدن روند ...

نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه  نظارت استصوابی شورای نگهبان آسیب جدی به 
مجلس وارد کرده است، گفت: من فکر می کنم ما با یک مجلس 
را  مجلس  وظایف  اعظم  بخش  که  هستیم  مواجه  محدودی 
متاسفانه تکه و پاره کرده اند. جهانبخش محبی نیا در گفت و گویی 
اظهارداشت: من فکر می کنم ما با یک مجلس محدودی مواجه 

هستیم که بخش اعظم وظایف مجلس را متاسفانه ...

معاون پارلمانی رییس جمهوری: 

دولت در خط مقدم 
مبارزه با فساد است 

جهانبخش محبی نیا: 

نظارت استصوابی آسیب جدی  
به مجلس وارد کرده است 
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منافع  مضاعف سفر  روحانی 
حضوردرنشست مجمع عمومی فرصتی برای دفاع از منافع مردم ایران

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88
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دیپلماسی حضور 
دیپلماسی فرار به عقب و انفعالی در نظام سیاسی 
بین الملل رویکرد استیصالی است که نه تنها حقانیتی به 
بار نمی آورد بلکه در بسیاری از کنش های بین المللی 
حقانیت آشکار ملت یا دولتی را در امور مهمی وا می نهد. 

پیشنهاد برخی از هم مشربان فکری حال و گذشته 
جریان موسوم به دلواپسان به رییس جمهوری برای عدم حضور در اجلاس سالانه مجمع 
عمومی و نشست شورای امنیت سازمان ملل آنهم صرفا به جهت حضور رییس جمهوری 
امریکا و ریاست او بر نشست دوره ای شورای امنیت را می توان در همین زمره یعنی 
دیپلماسی گریز و فرار به عقب دسته بندی کرد. حال آن که اتخاذ چنین رویکرد وادادگی 
برای ملت و دولت بزرگی چون ایران که از کنشگران اصلی منطقه ای و بین المللی است 
بس ناصواب تر خواهد بود که به واسطه حضور شخص معلوم الحال و ناقض مقررات و 
معاهدات بین المللی در بزرگترین همایش رهبران جهان ، شیوه خود تحریمی پیشه و 
فرصت سخن گفتن با دنیا را از خود سلب کند.مخالفت جمع اندکی با حضور رییس 
جمهوری در نشست مجمع عمومی و شورای امنیت سازمان ملل که عموما بر مشی 
رادیکالیزم و سیاست سلبی و نفی اصرار می ورزند درحالی است که عیار فکری نمایندگان 
چنین سیاست هایی در دو رفراندوم انتخاباتی 92 و 96 از سوی مردم محک خورده است 
و چندان نباید مورد اعتنا باشد.اتفاقا برعکس توصیه این گروه اندک ، اکنون که صلح و 
امنیت جهانی به واسطه دیپلماسی تهدید و ارعاب ترامپ و نقض های پیاپی معاهدات 
بین المللی رییس جمهوری امریکا از جمله نقض و ترک برجام به خطر افتاده و این حضور 
نیز فرصت مغتنمی برای بازگویی خطر پدیده ترامپیسم برای دنیا است با این حال آیا باز 
هم باید این فرصت را از خود دریغ کرد؟فرصتی که بدون تردید با سیاست های مدبرانه 
نمایندگان ایران در جریان مذاکرات هسته ای و با اقناع جهان بر ماهیت صلح آمیز برنامه 
هسته ای  به اذعان آژانس بین المللی انرژی اتمی- آغاز شد و پس از خروج آمریکا از 
این معاهده بین المللی ماهیت قانون گریزی و عدم پایبندی ترامپ به قواعد جهانی را نیز 
آشکار و آشکارتر کرد.در پی خلق چنین فرصتی بود که وجود شکاف بین اتحادیه اروپا 
به ویژه متحدان سنتی آمریکا یعنی انگلیس و فرانسه با واشنگتن بر سر مسایل برجام 
عیان شد و متهم شدن امریکا به نقض توافق بین المللی ، صدور بیانیه مشترک رییس 
جمهوری فرانسه و نخست وزیران آلمان و انگلیس بر تایید برجام و تعهد به پایبندی در 
توافق و تضمین منافع ایران و .... همگی از مصادیق اختلافاتی است که برای نخستین 
بار پس از جنگ جهانی دوم تاکنون در اتحاد فراآتلانتیک روی داده است.اینک که 
جهان شاهد دییلملسی تهدید ترامپ علیه سازمان های بین المللی ، اتحاد آتلانتیک، 
نفتا و خروج از توافق های اقلیمی پاریس، یونسکو ، شورای حقوق بشر ، تجارت ترانس - 
پاسیفیک و تنش در روابط واشنگتن با کانادا، چین ، ترکیه ، روسیه و ... است و با سیاست 
های هیجان زده رییس جمهوری آمریکا امنیت جهانی به مخاطره افتاده ، فرصت مناسبی 
خواهد بود تا رهبران جهان از این خطر آگاه شوند و اگر برجام نیز به سرنوشتی مبهم دچار 
شده این آمریکا است که باید در نزد افکار عمومی دنیا پاسخ باشد و مورد شماتت قرار 
گیرد.بنابراین باید با دیپلماسی حضور و فعالانه ، نه انزواطلبی و منفعلانه در مجمع عمومی 
سازمان ملل و نیز نشست شورای امنیت از خطر ترامپ و نتانیاهو برای صلح جهانی سخن 
گفت و از هزینه های سنگین ملت ایران و شهادت جوانان ایرانی در صف مقدم مبارزه با 
تروریست های داعش ، دست پرورندگان واشتگتن و تل آویو و کشورهای دست نشانده 
آنها در منطقه با دنیا حرف زد.باید به دنیا فهماند که بخش عمده ای از صلح جهانی را وام 
دار ملت ایران و مدیون خون شهدای ایران زمین هستند وگرنه چهره کریه تروریسم از 
سوریه و عراق تا قلب اروپا و مغرب زمین هم خود را می نمایاند و سیل مهاجرت آوارگان 
جنگی خاورمیانه به سوی اروپا جریانش شتابنده تر می شد.این فرصت را نباید از کف 
داد تا رهبران رژیم صهیونیستی و آمریکا در سناریویی که علیه ایران مهیا کرده اند در 
خلاء حضور رییس جمهوری یا وزیر امور خارجه کشورمان در نزد سایر رهبران جهان 
موضوعاتی چون برنامه موشکی ، حقوق بشر ، اتهام دخالت های تهران در امور منطقه 
ای و فعالیت هسته ای را دست آویزی برای فشار بر دولت و ملت ایران قرار بدهند. باید با 
حضور در چنین نشست های مهمی و افشاگری از سیاست های دو گانه رییس جمهوری 
و دولتمردان آمریکا نقاب از چهره کاخ سفید برداشت و دست های تا مرفق به خون آلوده 
مقامات آمریکایی و رژیم صهیونیستی در کشتار مردم بی گناه و کودکان یمن را فاش 
ساخت تا وجدان های بیدار و منصف جهان آگاه شوند.اجلاس سالیانه مجمع عمومی 
سازمان ملل با شرکت رهبران اکثر کشورهای جهان فرصتی استثنایی است که از طریق 
تریبون این سازمان و رسانه های بزرگ خبری دنیا فجیع ترین جنایات بشری در یمن ، 
سوریه ، عراق و افغانستان که اتفاقا آتش افروزان این جنگ ها آمریکایی ها هستند گفته و 
به تصویر کشیده شود و از پایبندی ایران به توافق هسته ای و عهد شکنی و جنگ طلبی 
کاخ سفید و نیز تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران سخن گفت.نگرانی و واهمه برای 
چه ؟ دلواپسی دلواپسان دیگر چرا؟ اکنون که حقانیت ، صلح طلبی و پایبندی ملت ایران 
به تعهدات بین المللی برای جهانیان و نقض توافق بین المللی هسته ای توسط آمریکا 
اثبات شده است ، گوشه گیری و پنهان شدن در پستو چه منفعتی دارد؟ اتفاقا به همین 
دلیل که ایران و به رغم تحمل شدیدترین تحریم های غیرانسانی حتی در شرایطی که 
اقلام دارویی حیاتی از ملت ایران دریغ می شود ، باز هم برای صلح می جنگد و حضور 
رییس جمهوری در بزرگترین متینگ سیاسی رهبران جهان نیز فرصت مغتنمی است 
که باید پژواک حق طلبی و صدای مظلومیت ملت صلح جوی ایران در تریبون سازمان 

ملل طنین انداز شود.

ما دهه شصتی ها عادت کرده ایم! 
وقتی به دنیا آمدیم، جنگ بود. موشک ها همچون 
شهاب سنگ از روی سر شهرها عبور می کردند و ما آنها 

را با دست نشان می دادیم گویی یک بازی کودکانه است.
با طعم  بودند و مادرها  به جنگ رفته  پدرهایمان 
نگرانی، زندگی را بدون مرد اداره می کردند. بسیاری از ما 

کودکی مان را در اتاق بالای خانه پدربزرگ سپری کردیم. در جمع شلوغ خانواده.اسم 
بسیاری از ما شبیه هم بود. کلی محمد، کلی علی، کلی حسین و فاطمه، زهرا و زینب در 
آن سال ها به دنیا آمدند.ما کهنه به پا داشتیم و کمتر شیر خشک می خوردیم. ما در پر 
قو بزرگ نشدیم، شرایط جامعه نمی  گذاشت ما عادی زندگی کنیم و بزرگ شویم.دوران 
نوجوانی ما هم در مدارس شلوغ و دو شیفته سپری شد. هفته ای صبح و هفته ای ظهر 
به مدرسه می رفتیم. تمام سرگرمی ما در کوچه های تنگ و یک توپ پلاستیکی خلاصه 
می شد. اگر بچه پولداری هم در کوچه مان بود و توپ تنیسی هم داشت، هفت سنگ هم 
بازی می کردیم. ما با گاز گرفتن دست برای خود ساعت می ساختیم و ذوق می کردیم.

بسیاری از ما تجربه نشستن بر نیمکت های سه نفره یا چهار نفره را داریم. نیمکت هایی 
که آنقدر تنگ بود که در زمان امتحان، دانش آموز وسط نیمکت باید به پایین می رفت 
و امتحان می داد تا کسی نتواند تقلب کند.آن روزها شلوار پاره مد نبود. شلوارمان که پاره 
می شد بعد از خوردن کتک، مجبور به پوشیدن شلوار وصله دار می شدیم.ما در نوجوانی 
در صف نفت بودیم. کپسول های گاز را به در کف خیابان می غلتاندیم تا به ماشین گازی 
برسیم.آن روزها برای ثبت نام در کنکور هم مجبور به ایستادن در صف بودیم. هنوز پاکت 
قهوه ای کنکور جلوی چشم هایمان رژه می رود.بعضی از ما به دانشگاه رفتیم و برخی دیگر 
راهی سربازی شدیم. این یعنی نسل کهنه پوش، کم کم در حال بزرگ شدن بود. همه 
آن حسین ها، فاطمه ها، علی ها و ... بزرگ شده بودند.کار بود، کار نبود و زندگی برای ما 
ادامه داشت. بسیاری از ما فکر می کردیم دوران سخت کودکی؛ نوجوانی و جوانی حداقل 
در بزرگ سالی به پایان می رسد. حداقل فکر می کردیم می توانیم زندگی خوبی برای 
بچه هایمان بسازیم.گویی اما داستان ما دهه شصتی ها قرار نیست روی خوش به خود 
ببیند. حالا که بسیاری از ما پدر و مادر شده ایم باید صبح را به شب برسانیم تا بتوانیم 
برای پسرمان و یا دخترمان پوشک بخریم. بسیاری از ما هنوز در استرس خرج ازدواج 
هستند. در استرس خرج زندگی.آری، استرس. استرس بخشی مهم از زندگی ما دهه 
شصتی هاست. گویی قرار نیست استرس، پای زندگی خود را از زندگی ما بردارد. کودکی، 
نوجوانی، جوانی، میانسالی با استرس سپری و در حال سپری شدن است. به نظر می رسد 
اگر به پیری رسیدیم هم باید طعم زندگی با استرس را بچشیم. تصور انداختن پا روی پا در 
دوران بازنشستگی برای ما بیشتر شبیه یک رویاست. ما دهه شصتی ها عادت کرده ایم. ما 
به کهنه پوشیدن، به کتک خوردن، به صف ایستادن، به گرانی، به بیکاری عادت کرده ایم.

سخنگوی وزارت کشور: 

متخلفان سلب عضویت شده شوراها 
به مراجع رسیدگی معرفی شده اند 

سخنگوی وزارت کشور گفت: 283 نفر عضو متخلف شوراها به پیشنهاد استانداران 
و نظارت مجموعه وزارت کشور و سایر دستگاه ها به مراجع رسیدگی معرفی و به سلب 
عضویت محکوم شدند، که در حقیقت این اقدام باید از سوی شوراهای فرادستی انجام می 
شد. »سید سلمان سامانی« در پاسخ به این سوال که اخیراً مرتضی الویری رییس شورای 
عالی استان ها در سخنانی گفته بود که سلب عضویت 283 نفر از اعضای شوراهای شهر 
که جنابعالی آن را عنوان کرده اید مربوط به 5 سال است نه یک سال و ارائه این آمار از 
برخورد با متخلفان را تضعیف نهاد شوراها قلمداد کرده بود، نظر شما در این خصوص 
چیست؟ اظهار داشت: در مصاحبه قبلی تاکید کردم که این آمار مربوط به عملکرد 
نظارتی وزارت کشور در دولت تدبیر و امید است و البته مشخص است که دولت تدبیر و 
امید حدود 5 سال است که مسئولیت امور را برعهده دارد، اما در این میان مسئله مهمتری 

وجود دارد و آن سازوکار قانونی نظارت بر عملکرد شوراها و اثربخشی آن است. 

کریمی اصفهانی:

قانون منع به کارگیری بازنشستگان 
به دست فراموشی سپرده نشود

دبیرکل انجمن های اصناف و بازار اظهار کرد:نباید بازنشسته ها مجددا مشغول به کار 
شوند و مدیران بخش های مختلف نیز باید به این سمت بروند که خودشان تجربه ها را به 
افراد بعدی منتقل کنند که البته در دولت ظاهرا بخلی در این زمینه وجود دارد و کسی 

علاقه مند نیست تجربه هایش را به افراد بعدی منتقل کند.
احمد کریمی اصفهانی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این پرسش که قانون منع 
به کارگیری بازنشستگان چه تاثیری در حرکت دولت دارد و وظیفه قوه مجریه در این 
زمینه چیست اظهار کرد: مسلما در کشوری که نیروی انسانی اش در صف انتظار برای 
گرفتن شغل به سر می برد، مساله اینکه افراد بازنشسته بخواهند دوباره به کار گرفته 
شوند به طوری کلی غلط است.وی افزود: البته تجارب گذشتگان و کسانی که پیش از 
این مدیریت ها را بر عهده داشتند باید به افراد بعدی نیز منتقل شود اما متاسفانه ساختار 
مدیریتی ما در دولت به گونه ای است که چنین امکانی وجود ندارد. ما باید کسانی که 
تجربه دارند را به صورت مکانیکی به سمتی ببریم که خود به خود در شرایطی قرار گیرند 
که تجربه هایشان را به مدیران میانی و پایین تر از خود منتقل کنند تا زمانی که آنان 
سمت های بالاتر را بر عهده می گیرند، کار را بلد باشند اما می بینیم که متاسفانه زمینه برای 
انتقال تجربه ها وجود ندارد.دبیرکل انجمن های اصناف و بازار اظهار کرد: گذشته از اینکه 
نباید بازنشسته ها مجددا مشغول به کار شوند، مدیران بخش های مختلف و سازمان ها 
نیز باید به این سمت بروند که خودشان تجربه ها را به افراد بعدی منتقل کنند که البته 
دربخش خصوصی شاهد شکل گیری چنین فضایی هستیم اما در دولت ظاهرا بخلی در 
این زمینه وجود دارد و کسی علاقه مند نیست تجربه هایش را به افراد بعدی منتقل کند.

وی در پایان تاکید کرد: در هر حال قانون منع به کارگیری بازنشستگان باید به طور 
جدی پیگیری نشود و این گونه نباشد که با گذشت زمان آن را به دست فراموشی 

بسپاریم و بدون توجه به نتیجه و کارکردش از کنار آن عبور کنیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

فرانسه برای حفاظت از 
اماکن دیپلماتیک ایران اقدام جدی کند 

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به تعرض عده ای معاند وابسته به گروهک 
های تروریستی به سفارت ایران در پاریس گفت: لازم است فرانسه نسبت به حفاظت از 
کلیه اماکن دیپلماتیک ایران در آن کشور تمهیدات و اقدامات جدی و لازم به عمل آورد. 
بهرام قاسمی در پاسخ به پرسش خبرنگاران درباره تعرض به سفارت کشورمان در 
پاریس، با تایید این خبر اظهار داشت: بعد از ظهر روز جمعه  تعداد اندکی از افراد معاند 
ضد ایرانی قصد تعرض و آسیب رساندن به ساختمان سفارت جمهوری اسلامی ایران در 
پاریس را داشتند.وی با بیان این که این افراد موفق به این کار نشده و نتوانستند به داخل 
ساختمان سفارت وارد شوند اما با پرتاب اشیایی به سمت ساختمان سفارت، خساراتی 
به آن وارد کردند، افزود: متاسفانه به رغم انتظار طبیعی که از پلیس فرانسه وجود داشت 
آنان هنگام حضور این مهاجمین که از وابستگان یک گروهک تروریستی بودند، بموقع در 
محل حاضر نبودند.سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: موضوع تهاجم این گروه و 

عدم حضور بهنگام پلیس فرانسه، تحت بررسی و پیگیری است. 
 

وزارت کشور تاکید کرد؛

رعایت دقیق قانون 
ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان 

حوزه معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت کشور اعلام کرد: تعیین نیروهای شایسته 
و جایگزین مدیران بازنشسته با سازوکار جانشین پروری، مبانی موجود و توان کارشناسی 
مجموعه وزارت کشور در دست اقدام است.حوزه معاونت توسعه مدیریت و منابع اعلام 
کرد: بکارگیری بازنشستگان در وزارت کشور برای تصدی سمت استاندار تا پیش از 
تصویب قانون ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان، بر اساس قوانین و مقررات موجود 
)ماده )9۱( قانون استخدام کشوری، بند)ب( ماده )65( قانون برنامه پنجم توسعه و.....( 
و با در نظر گرفتن نیاز جامعه و به منظور بهره  مندی از تجربیات و توانمندی آنان در 
سمت های سیاسی، حاکمیتی و حساس و مستند به قانون بوده است که پس از ابلاغ 
قانون ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان ضمن الزام به رعایت دقیق مفاد آن، در هیچ یک 
از سمت های مدیریتی و سیاسی، انتصابی مغایر قانون صورت نپذیرفته است. با تصویب 
اصلاحیه تبصره یک قانون یاد شده توسط مجلس محترم شورای اسلامی، صرفا مقامات 
موضوع بندهای )الف(، )ب( و )ج( ماده )۷۱( قانون مدیریت خدمات کشوری، آزادگان 
با سابقه بالای )3( سال اسارت، جانبازان )5۰%( و بالاتر و فرزندان شهدا از شمول قانون 
مزبور مستثنی شده اند که اصلاحیه اخیر پس از تایید شورای نگهبان و ابلاغ رییس 
جمهور محترم قابلیت اجرا خواهد داشت. تعیین نیروهای شایسته و جایگزین با استفاده 
از سازوکار جانشین پروری و مبانی قانونی موجود و همچنین توان کارشناسی مجموعه 

وزارت کشور و هیات محترم دولت از مبادی ذی ربط در دست اقدام است.

میرزایی نیکو:

تبعیت از تصمیمات جمعی
در فراکسیون »امید« سست شده است 

یک نماینده مجلس شورای اسلامی  گفت  :معتقدم تبعیت در فراکسیون  امید  یک 
مقداری سست شده است و این موضوع به هیأت رئیسه باز می گردد و معتقدم فراکسیون 
امید باید این قضیه را روشن کند که تصمیم های فردی معنی ندارد و تصمیمات بر اساس 

خرد جمعی گرفته می شود.
قاسم میرزایی نیکو در پاسخ به سوالی مبنی براین که گفته می شود فراکسیون امید 
در جریان استیضاح وزرای اصلاح طلب منفعل عمل کرده است، اظهارداشت : روشی 
که فراکسیون امید اتخاذ کرده این است که هر استیضاح و تحقیق و تفحص باید در 
داخل فراکسیون بررسی و مورد تائید قرار گیرد.وی خاطرنشان کرد: شاید یک نماینده 
عکس العمل فردی داشته باشد ولی فراکسیون قرار نیست از عکس العمل فردی حمایت 
کند و قرار است که نمایندگان از تصمیم جمعی تبعیت کنند.میرزایی نیکو تاکید کرد: 
معتقدم این تبعیت یک مقداری سست شده است و این موضوع به هیأت رئیسه 
باز می گردد و معتقدم فراکسیون امید باید این قضیه را روشن کند که تصمیم های فردی 

معنی ندارد و تصمیمات بر اساس خرد جمعی گرفته می شود.

فقط ۶۰ روز جهت ترک پست فرصت دارید 

هشدار قاضی سراج به بازنشستگان شاغل
رئیس سازمان بازرسی کل کشور خطاب به بازنشستگان شاغل در دستگاه های دولتی 

گفت: فقط 6۰ روز برای ترک پست فرصت دارید.
به گزارش از روابط عمومی سازمان بازرسی کل کشور، قاضی ناصر سراج با اشاره به 
تأیید »طرح اصلاح قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان« در شورای نگهبان اظهار 
داشت: از تاریخ ابلاغ این قانون، بکارگیری بازنشستگان یا بازخرید شده ها در دستگاه های 
دولتی و همه دستگاه  هایی که به هر نحوی از بودجه عمومی کل کشور استفاده می کنند، 
بجز مقامات مصرح در قانون مذکور ممنوع است.وی با تاکید بر اینکه دستگاه های مشمول 
مکلفند تا 6۰ روز از تاریخ ابلاغ این قانون، افرادی را که مشمول این قانون می شوند، از 
خدمت منتزع و با آنان تسویه حساب کنند، تصریح کرد: افراد مشمول این قانون نیز 
باید در مهلت قانونی مقرر، سمت و پست خود را ترک کنند. پرداخت هرگونه وجهی 
پس از این مهلت از هر محل و تحت هر عنوان در حکم تصرف غیرقانونی در اموال 
دولتی است و با متخلفان برخورد قانونی خواهد شد.رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
ضمن اشاره به تکلیف قانونی بازرسان سازمان مبنی بر نظارت بر اجرای قانون مذکور 
گفت : از دستگاه های مشمول انتظار می رود ضمن رعایت دقیق قانون منع به کارگیری 
بازنشستگان، افراد مشمول را به این سازمان معرفی کنند.طرح اصلاح قانون ممنوعیت 
به کارگیری بازنشستگان در جلسه علنی دوم مرداد ماه 9۷ در مجلس شورای اسلامی، به 

تصویب رسید و 2۱ شهریور در شورای نگهبان تأیید شد.

مدیرکل عتبات سازمان حج خبر داد

آغاز ثبت نام اربعین از هفته آینده
مدیرکل عتبات سازمان حج و زیارت از آغاز ثبت نام سفر اربعین تا هفته آینده خبر 
داد و گفت: زائران اربعین نگران تامین ارز نباشند، هزینه های این سفر حتی ویزا، ریالی 

محاسبه و دریافت می شود.
مرتضی آقایی قیمت ویزای عراق را در اربعین امسال ۴۱ دلار اعلام کرد و در 
گفت وگو با خبرنگار ایسنا اظهار کرد: هزینه این ویزا با توجه به رایزنی ستاد اربعین 
مستقر در وزارت کشور با بانک مرکزی، به نرخ روزانه ی بازار ثانویه، محاسبه و به 
پول رایج کشور دریافت می شود. بنابراین زائران دغدغه تامین ارز نداشته باشند، چون 
هزینه ای که برای سفر اربعین می پردازند تماما ریالی است. به گفته مدیرکل عتبات 
سازمان حج، ثبت نام سفر اربعین در سامانه »سما« از اواخر این هفته و یا اوایل هفته 
آینده آغاز می شود.آقایی تصریح کرد:  ثبت نام سفر عراق برای دهه دوم ماه محرم 
هم اکنون در وب سایت atabatorg.haj.ir و دفاتر زیارتی امکان پذیر است و رایزنی هایی 

هم برای تامین ارز با هدف ارزان تر شدن سفر عراق انجام شده است.

معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: 
دولت در خط مقدم مبارزه با فساد قرار 
دارد و همه دستگاه های کشور نیز در این 
شرایط حساس باید به دولت در زمینه 

مبارزه با فساد کمک کنند. 
حسینعلی امیری درباره مبارزه دولت با 
فساد، افزود: دولت از هر طرح و برنامه قابل 
اجرا در زمینه مبارزه با فساد با قاطعیت 
حمایت می کند و معتقد است که برای 
موفقیت در این عرصه باید از سازمان های 
موازی که فقط به ناکارامدی و طولانی 
شدن روند مبارزه با فساد منجر می شود، 

پرهیز کرد.
وی با ابراز تاسف از متهم کردن دولت 
به مخالفت با طرح های مبارزه با فساد 
و رانت خواری توسط یکی از نمایندگان 
بحث  در  دولت  اظهارداشت:  مجلس، 
مبارزه با مفاسد قطعا از هر طرحی که 
معطوف به مبارزه عملی با فساد باشد، 

حمایت کرده و با آن موافق است.
به  رییس جمهوری  پارلمانی  معاون 
طرح  با  دولت  مخالفت  دلیل  تشریح 
مذکور در مجلس پرداخت و تاکید کرد: 
طرحی که توسط تعدادی از نمایندگان 
مجلس تهیه و روز چهارشنبه گذشته 

در صحن مجلس مطرح شد، تاسیس 
یک تشکیلات جدید با در اختیار گرفتن 
وظایف ذاتی برخی از دستگا ه های دیگر 
مانند وزارت اطلاعات و نیروی انتظامی 
بود که با اساسنامه این نهادها تناقض و 

تعارض داشت. 
امیری با بیان این که این طرح بار مالی 
سنگینی را بر کشور تحمیل می کرد، 
یادآور شد: رییس مجلس شورای اسلامی 
با توجه به بار مالی طرح فوق، آن را به رای 
نمایندگان قرار داده و با رای مجلس طرح 

از دستور کار خارج شد .

قانون  اصول  برخی  به  اشاره  با  وی 
قانون  در  آنچه  داشت:  اظهار  اساسی، 
اساسی مورد تاکید قرار گرفته تشکیلات 
اداری متناسب است. به نظر می رسد 
بازرسی  سازمان  که  فعلی  شرایط  در 
کل کشور در قوه قضاییه وجود دارد و 
فعالیت می کند و دستگاه های اطلاعاتی 
و انتظامی به انجام وظایف خود مشغول 
هستند، تشکیل سازمان دیگری به نام 
سازمان مبارزه با فساد با برداشت و در 
دستگاه ها  دیگر  وظایف  گرفتن  اختیار 
و وزارتخانه ها ضرورت امروز نیست و در 

عمل مشکلاتی را هم برای مجریان و هم 
برای مردم و دستگاه های دیگر به دنبال 
سازمان  این  تشکیل  افزود:  دارد.امیری 
موجب ایجاد یک ساختار موازی و انجام 
با دستگاه هایی که وظایف  موازی کاری 
ذاتی در مبارزه با مفاسد دارند، می شد؛ به 
همین خاطر دولت با این طرح و تشکیل 

چنین سازمانی موافق نبود.
وی با اشاره به رد کلیات این طرح در 
مجلس تصریح کرد: رای نمایندگان در رد 
کلیات این طرح با مقتضیات امروز جامعه 

متناسب و بسیار کارشناسی بود.
معاون رییس جمهوری گفت: اینکه در 
شرایط کنونی دولت را به دلیل مخالفت 
فنی و کارشناسی با کلیات یک طرح در 
مجلس متهم کنیم و یا اینکه نمایندگان 
مردم را به دلیل مخالفت با این طرح » 
نماینده های دولت« و دستور پذیر آنها 
بخوانیم، کمال بی انصافی و نوعی اهانت 
افزود: همان گونه که  است.وی  آنها  به 
رهبر معظم انقلاب تاکید کرده اند، همه 
قوا و دستگاه های کشور باید در مبارزه با 
فساد و رانت خواری همدل و متحد باشند 
و چنین اظهاراتی قطعا به این اتحاد و 

همدلی لطمه می زند.

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی در رابطه با وضعیت بعد از خروج آمریکا از 
برجام اظهار کرد: با اروپائیان مذاکرات متعددی صورت گرفته و این مذاکرات ادامه دارد و 

امیدواریم با بسته ای که اروپا ارائه می دهد حقوق ایران تضمین شود.
سید  کمال خرازی، رئیس شورای راهبردی روابط خارجی که به دعوت همتای چینی 
خود در آن کشور به سر می برد، در ادامه برنامه کاری خود در شهر شانگهای از موسسه 

مطالعات بین المللی شانگهای دیدار و با مسئولین این موسسه دیدار و گفت وگو کرد.
یانگ ژییه مین، مسئول موسسه مطالعات شانگهای نیز در این دیدار گفت: موسسه 
مطالعات بین المللی شانگهای یکی از مهمترین نهادهای فکری چین است که در مورد 

مسائل سیاسی و راهبردی خارجی چین مطالعه و تولید فکر می کند.
وی افزود: در سفر دو سال قبل آقای شی جین پینگ، رئیس جمهور چین به ایران 
یک بیانیه مشارکت راهبردی تهیه شد که لازم است مسئولین دو کشور جلسات مرتب 

برای عملیاتی کردن این بیانیه داشته باشند.
وی در ادامه اظهار کرد:  چهل سال پیش در ایران انقلاب اسلامی پیروز شد و در همان 
زمان در چین اصلاحات و درب های باز آغاز گردید. از آن به بعد به تدریج هر دو طرف 

ایرانی و چینی در تقویت روابط دو کشور کوشیدند و این روابط هم اکنون قوی تر شده، 
ضمن آن که نفوذ منطقه ای دو کشور افزایش یافته است.

یانگ ژییه مین گفت: دو کشور چین و ایران باید مزایای راهبردی خود را بشناسند و 
علاوه بر استفاده از این مزایا از تجربیات یکدیگر نیز استفاده کنند.

 خرازی در پاسخ ابراز کرد: بیانیه مشترک دو رئیس جمهور مبنای بسیار خوبی برای 
گسترش روابط دو کشور است و در این سفر در رابطه با نحوه اجرایی کردن این بیانیه 
گفت وگو به عمل آمد.وی در رابطه با وضعیت بعد از خروج آمریکا از برجام اظهار داشت: با 
اروپائیان مذاکرات متعددی صورت گرفته و این مذاکرات ادامه دارد و امیدواریم با بسته ای 
که اروپا ارائه می دهد حقوق ایران تضمین گردد.خرازی اشاره کرد: روابط ایران با چین 
و روسیه از اهمیت خاصی برخوردار است لذا برای حل مشکلات بعد از خروج آمریکا از 

برجام ضمن ادامه گفت وگوها باید ابتکاراتی ارائه شود.
دو طرف همچنین در رابطه با تروریسم و امنیت منطقه ای به ادامه گفت وگوها بین 
شورای راهبردی روابط خارجی و وزارت امور بین الملل حزب کمونیسم چین در مورد 

مسائل منطقه ای و بین المللی تاکید کردند.

معاون پارلمانی رییس جمهوری: 

دولت در خط مقدم مبارزه با فساد است 

کمال خرازی مطرح کرد 

تضمین حقوق ایران؛ شرط پذیرش بسته اروپا 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

قانون ممنوعیت  نگهبان گفت:  سخنگوی شورای 
بکارگیری بازنشستگان شفاف و در مقام اجرا بدون هرگونه 

تبعیضی اجرایی خواهد شد. 
عباسعلی کدخدایی روز شنبه در نشست خبری با 
خبرنگاران به تایید نهایی طرح اصلاح قانون ممنوعیت 
به کارگیری بازنشستگان اشاره کرد و گفت: ابهامی که در 
مصوبه اولیه مجلس وجود داشت این بود که آیا اختیارات 
فرماندهی معظم کل قوا در خصوص بازنشستگی در 
نیروهای مسلح محدود به دستگاه متبوع می شود یا خیر، 
موضوع »اجازات خاصه« نیز با ابهاماتی مواجه شده بود. 
بنابراین پس از رفع ابهام مجددا در شورا بررسی شد و 

مغایر شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 
کدخدایی درباره زمان اجرای این مصوبه گفت: این 
مصوبه مانند تمامی مصوبات پس از ابلاغ رئیس مجلس و 
رئیس جمهور در ظرف زمانی مقرر در قانون اجرایی می 
شود؛ این مصوبه ناظر به ماده ۷۱ قانون مدیریت خدمات 
کشوری است که سه دسته از مقامات را به همراه گروه 
هایی از خانواده های شهدا و ایثارگران از شمول مقررات 

بازنشستگی مستثنی کرده است. 
وی در ادامه به طرح الحاق یک ماده به قانون تعیین 
التدریس اشاره کرد  تکلیف استخدامی معلمین حق 
و گفت: طرح اصلاح موادی از قانون آیین نامه داخلی 
مجلس نیز و طرح دائمی شدن قانون استخدامی شدن 
نیروی انتظامی نیز بررسی شد و مغایر موازین شرع و 

قانون اساسی شناخته نشد. 
سخنگوی شورای نگهبان در ادامه به طرح تشکیل 
دستی  صنایع  و  گردشگی   ، فرهنگی  میراث  وزارت 
اشارکرد و گفت: طرح تشکیل وزارت میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری با ایراداتی مواجه شد که از 

جمله آنها مغایرت با اصل ۷5 قانون اساسی و عدم پیش 
بینی بار مالی است. 

وی درباره لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی هم 
گفت: این لایحه در مرحله اول با ایرادات شکلی مواجه 
شد که نظرات قوه قضاییه لحاظ نشده است اما مجلس 
اسنادی را ارائه کرد که نظرات رئیس قوه قضاییه نیز 
دریافت شده لذا شورا وارد بررسی شد و این مصوبه در 

چهار بند با ایراداتی مواجه و به مجلس ارجاع شد. 
کدخدایی خاطرنشان کرد: از جمله این ایرادات این 
است که دخالت اعضای شورای موضوع این قانون در امور 
اجرایی مغایر اصل 6۰ قانون اساسی شناخته شد و ماده 
5 مصوبه مجلس نیز که موضوع تدوین یک آیین نامه را 
مطرح کرده دارای ابهام است، چرا که مشخص نیست این 

آیین نامه یک آیین نامه اجرایی یا تقنینی است. 
وی اضافه کرد: شیوه تبادل اطلاعات با خارج از کشور 
نیز موکول به تدوین یک دستورالعمل شده که این نیز 
از آن جهت که مشخص نیست مقامات تصویب کننده 
این دستورالعمل چه کسانی هستند دارای ابهام و تعارض 
تشخیص داده شد. کدخدایی در ادامه به بررسی طرح 
اصلاح قانون صدور چک اشاره کرد و گفت: این طرح 
نیز با ایراداتی مواجه شد؛ از جمله اینکه در ماده ۴ طرح 
و در خصوص بررسی حساب ها نسبت به حسابی که 
ملک شخص صاحب حساب نباشد و یا اینکه صاحب 
حساب اذن در تادیه نداشته باشد، خلاف موازین شرع 

شناخته شد. 

انتخابات  بر  نگهبان  شورای  نظارت  امکان   *
شوراها منتفی است

کدخدایی در ادامه و در پاسخ به سوالی درباره مفاسد 

و مشکلات برخی شوراهای شهر و درخواست برخی 
نمایندگان مجلس مبنی بر سپردن نظارت بر انتخابات 
شوراها به شورای نگهبان، تصریح کرد: شورای نگهبان نه 
نسبت به انتخاب شوراها ادعا دارد و نه امکانات لازم را در 
اختیار دارد لذا امکان نظارت شورای نگهبان بر انتخابات 

شوراهای شهر منتفی است.
های  معافیت  اعمال  موضوع  درباره  وی همچنین 
مالیاتی در مصوبات مجلس و مغایرت آن با سیاست های 
اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: تشخیص این قبیل مسائل 
و مصلحت های موجود بر عهده مجلس و دولت است و 
شورای نگهبان به آنها وارد نمی شود، مگر اینکه مغایرتی 

با شرع و قانون اساسی وجود داشته باشد.

* کسی که خود را شایسته نمایندگی نمی داند، 
کناره گیری کند 

کدخدایی« درباره نطق دو تن از نمایندگان مجلس 
اظهار  نگهبان،  شورای  استصوابی  نظارت  درخصوص 
و  انتقادها  و  نقدها  از  این شورا  ام  بارها گفته  داشت: 
نصیحت های دیگران ضرر نکرده است و ما همیشه از 
نقدها استقبال کرده ایم.وی افزود: ما نه از نقدی ناراحتی 
می شویم و نه ضرر کرده ایم و همیشه از آنها استقبال 
می کنیم اما انتظار مشروع ما این است که نقدها و نظرات 
دقیق بوده و خلاف واقع نباشد چرا که نمی خواهیم اعتبار 

گوینده زیر سوال برود.
سخنگوی شورای نگهبان یادآور شد: این شورا همیشه 
شرایط حداقلی را نظر می گیرد و ملاکی برای احراز 
شایستگی ندارد؛ اگر کسی خود را شایسته نمی داند، می 
تواند کنارگیری کند چرا خودش را در معرض انتخاب 

قرار داده است.

سخنگوی شورای نگهبان: 

قانون منع بکارگیری بازنشستگان بدون تبعیض اجرا می شود 

یک کارشناس مسائل بین الملل با تاکید بر اینکه 
روحانی باید از جلسه شورای امنیت به عنوان فرصت 
استفاده کند، گفت: به نظر می رسد ایران باید توپ 
را در زمین آمریکا بیاندازد و او را متهم کند به این 
که تعهدات بین المللی را نادیده گرفته و قانون شکنی 

می کند.
داود هرمیداس باوند درباره این که آیا با توجه به 
تصمیم ترامپ برای طرح موضوع ایران در جلسه شورای 
امنیت، ضرورت دارد که رئیس جمهور کشورمان و یا 
نماینده ای از ایران در جلسه حضور داشته باشد، گفت: 
وقتی موضوعی راجع به کشوری در شورای امنیت 
مطرح می شود و یا به نحوی از انحا به منافع کشوری 
مربوط باشد، نماینده آن کشور می تواند حضور داشته و 

دلایل خود را بیان کند.
وی تاکید کرد: تمام هدف ترامپ این است که در 
شورای امنیت،  ایران را به عنوان یک تهدید منطقه ای 

نشان دهد لذا اگر آقای روحانی دلایل متقن و قوی دارد 
باید در جلسه حضور یافته و آمریکا را متهم کند به این 
که قوانین بین المللی را زیر پا گذاشته و برخلاف منشور 

و حقوق بین الملل از برجام خارج شده است. 
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: بنده 
آقای  و  ایران است  به  ترامپ راجع  معتقدم مطالب 
روحانی طبق رویه سازمان ملل باید در مقابل ادعای 
ترامپ صحبت کند و آمریکا را متهم به قانون شکنی 

کند. ایران باید از این فرصت استفاده کند.
وی افزود: در واقع آمریکا نه تنها تعهداتش را انجام 
نداده بلکه تحریم های جدیدی را بر خلاف قوانین 
بین المللی وضع کرده در حالی که طبق گزارش های 
پی در پی آژانس بین المللی انرژی اتمی،  ایران همواره 
به تعهداتش عمل کرده و تا به امروز به تمامی تعهدات 

پایبند بوده است.
این کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با ایسنا 

تصریح کرد: بنابراین،  ایران باید از این فرصت استفاده 
کرده و توپ را در زمین آمریکا بیاندازد و آمریکا را متهم 
کند، برای مثال وقتی مسجد الاقصی را آتش زده بودند 
و این موضوع در شورای امنیت مطرح شد، نماینده رژیم 
صهیونیستی به گونه ای صحبت کرد که به طور کلی 
صحنه و شرایط را تغییر داد و یا وقتی انگلیس مساله 
ایران را در شورای امنیت مطرح کرد دکتر مصدق در 
جلسه حضور یافته و طوری صحبت کرد که صحنه را 
به نفع ایران تغییر داد و بعد مجبور شدند تا موضوع را از 

دستور کار شورا خارج کنند. 
هرمیداس باوند در پایان همچنین بیان کرد: اگر به 
جای روحانی بودم در جلسه شورا شرکت می کردم 
و دقیقا توپ را در زمین طرف مقابل می انداختم و 
این من بودم که از فضای جلسه استفاده می کردم که 
کشوری که پایبند به تعهدات بین المللی بوده و روحیه 

صلح طلبی دارد را اینگونه متهم می کنند. 

هرمیداس باوند کارشناس مسائل بین الملل: 

روحانی از جلسه شورای امنیت به عنوان فرصت استفاده کند 

نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه  نظارت استصوابی شورای نگهبان 
به مجلس وارد کرده است، گفت: من  آسیب جدی 
فکر می کنم ما با یک مجلس محدودی مواجه هستیم 
که بخش اعظم وظایف مجلس را متاسفانه تکه و پاره 

کرده اند. 
جهانبخش محبی نیا در گفت و گویی اظهارداشت 
:من فکر می کنم ما با یک مجلس محدودی مواجه 
هستیم که بخش اعظم وظایف مجلس را متاسفانه تکه 
و پاره کرده اند. مثلا مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تحت عنوان نظارت در کار مجلس مداخله می کند؛ یا 
شورای انقلاب فرهنگی نهادی نیست که کار تقنینی 
انجام بدهد اما می بینیم این موضوع را گسترش داده اند 
به شورای عالی فضای مجازی. بعضی از وظایف مجلس 

را شورای انقلاب فرهنگی به راحتی می بلعد. 
وی  افزود :شورای نگهبان فراتر از انطباق مصوبات 
مجلس با قانون و شرع عمل می کند و راه داشته باشد 
به ما می گوید که این امر را هم انجام دهد. یا مثلا می 
گوید این ماده ابهام دارد در حالی که وظیفه شورای 
نگهبان این نیست که به ما بگوید ابهام دارد یا خیر 

تنها می تواند موارد مغایر با قانون و شرع را مشخص 
کند. یا تذکراتی که می دهند؛ البته خدا خیرشان بدهد 
این تذکرات را کم کرده اند. درحالی که وظیفه شورای 

نگهبان تذکر دادن به پارلمان نیست. 
وی ادامه داد در چنین شرایطی است که وقتی فشار 
بر مجلس زیاد می شود یک گیر دادن به دولت می 
ماند. وقتی مشاهده می کنیم از آن دایره نظارتی که 
برای مجلس در قانون مشخص شده تنها یک نظارت بر 
دولت باقی مانده است از خودمان خجالت می کشیم. 
من نماینده تمام ملت هستم و در همه زمینه ها می 
توانم تحقیق و تفحص کنم و قانونگذاری ابزاری است 
تنها در اختیار پارلمان. چرا در جمهوری اسلامی ایران 
ارزش مجلس باید از شورای نگهبان کمتر باشد؟ یا چرا 
باید مجمع تشخیص مصلحت نظام به زعم خودشان، 

خود را به نظام نزدیک تر از پارلمان بداند؟ 
 محبی نیا  در گفت و گو با خبر آنلاین گفت :ما همه 
محصول نظام هستیم با این تفاوت که به دلیل اهمیت 
پارلمان قانون اساسی یک فصل را به آن تخصیص داده 
است. از قانونگذاری تا برکناری رئیس جمهور همه در 
اما هرگاه به ما می  حیطه وظایف مجلس قرار دارد 

رسد نگاهشان نگاه مضیقی)نگاه محدودکننده( اما به 
خودشان که می رسد نگاهشان نگاه موسعی است. این 
به نظر من گران فروشی در مقابل خودشان و ارزان 
فروشی در مقابل مجلس است. درحالی که مجلس را 

نباید ارزان بفروشیم.
وی تصریح کرد :یک نکته اساسی بگویم و آن اینکه 
ان دسته از نهادهایی که قانون تاسیس ندارند حقوق 
گرفتنشان جای سوال است. من دارم از اصل و بطن 
این  افرادی که در  جمهوری اسلامی دفاع می کنم. 
نهادها و شوراها پست و مقام دارند چطور به خودشان 
تاسیس  قانون  بگیرند؟ شما  اجازه می دهند حقوق 
ندارید و فراتر از نهاد دولت و قوه قضائیه و ... بیایند و 
بر اقدامات مجلس سایه بیاندازند این دیگر تک روی 
است و نمایندگان باید جلوی اینها بایستد و نظام هم 

او را کمک کند.
 وی خاطر نشان کرد : رئیس جمهور نمی تواند 
به یک نماینده تذکر بدهد اما هر کدام از نمایندگان 
می توانند به رئیس جمهور تذکر بدهند. دایره عمل 
نمایندگان که در قانون تعیین شده است بسیار زیاد 

است اما متاسفانه محدودش کردیم.

جهانبخش محبی نیا: 

نظارت استصوابی آسیب جدی به مجلس وارد کرده است 

فرشاد محسن زاده

مصطفی داننده
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اقتصادی

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

امسالدرتولیدطلارکوردشکنیمیکنیم
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه در تولید سنگ آهن به حد نصاب 
۹۰ میلیون تن و در تولید مس کاتد از ۲۲۰ هزار تن خواهیم گذشت گفت: امسال با 

تولید ۱۰ تن طلا رکورد شکنی می کنیم.
محمد شریعتمداری که مجمع عمومی عادی )سالانه( سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران سخن می گفت، افزود: پارسال ۲ و ۲ دهم میلیارد 
دلار از طرح ها به بهره برداری رسید که برای امسال 3 میلیارد دلار را در نظر داریم.

وی با یادآوری این که در سال گذشته ۹6۰۰ میلیارد تومان طرح را به بهره برداری 
رساندیم گفت: امسال این رقم به ۱۱ هزار میلیارد تومان می رسد ضمن اینکه از 
ابتدای سال تاکنون نیز ۱4۰۰ میلیارد تومان طرح به بهره برداری رسیده داشته ایم. 
این عضو کابینه دوازدهم بهره وری بیشتر فعالیت این سازمان را در قالب بازده 
داراییهای آن در سال ۹6 نسبت به سال قبل از آن یادآور شد و گفت: این میزان 

پارسال یک و 3 دهم درصد و امروز 3 و ۲ دهم درصد بیشتر شده است.
شریعتمداری با تاکید بر این که وزارت صنعت در سازمانهای توسعه ای در پی 
سودآوری نیست گفت: با این حال سود سرمایه گذاریهای سال گذشته نسبت به 
سال قبل از آن ۱83 درصد رشد را نشان می دهد که همین نشانگر تلاش مدیران و 

کارکنان سازمان ایمیدرو است.
وی با تاکید بر این که متاسفانه بازده حقوق صاحبان سهام شرکتهای دولتی روند 
منفی دارد گفت: با این حال در ایمیدرو این بازده از 8 دهم درصد به ۲ و 3 دهم 
درصد در سال ۹6 افزایش یافت، همینطور در استفاده جامع از حقوق دولتی معدنی 
در پروژه های مختلف معدنی نیز در سال ۹6 ایمیدرو به رقم 4۰۱ میلیارد تومان 
رسید به همراه 65۰ میلیارد تومانی که از محل حق انتفاع به دست آورد که این هم 

نشان می دهد سازمان از منابع استفاده بهینه داشته است.
به گفته وزیر صمت مجموع دارائیهای ایمیدرو 5 و ۱8 صدم درصد رشد نشان می 

دهد که سازمان در مسیر درستی قرار گرفته است .
بخش دیگری از سخنان آقای شریعتمداری به جوانگرایی در سازمان ایمیدرو 

اختصاص داشت.
به گفته آقای وزیر پارسال میانگین سن مدیریت این سازمان به 4۲ سال رسید و در 

هیئت عامل نیز بین 8 تا ۹ سال میانگین سن مدیران جوانتر شد.
وی از نقش ایمیدرو در کمک فکری به وزارت صنعت و معدن گفت و این که با 
تهیه پیش نویس نقشه راه معادن برای 4 سال آینده و ابلاغ آن نقشه راه معادن 

مشخص شد.
وزیر صنعت ادامه داد: این تلاش ها منجر شد علاوه بر 4۰۰ محدوده امیدبخش 
قبلی ، ۲۰۰ محدوده امیدبخش جدید مشخص شود که از فردا برای اطلاع متقاضیان 

سرمایه گذاری جزئیات در سامانه اطلاع رسانی خواهد شد.
وی با تاکید بر این که رشد مثبت استخراج مواد معدنی ادامه دارد و نشانه های آن 
را می توان در رقابت های بورس دید گفت: صادرات مواد معدنی فلزی با قوت بیشتر 
از قبل ادامه می یابد ضمن آن که در بازار سرمایه آمار تولید و صادرات از توانمندی 

بیشتر معدن و صنایع معدنی در سخت ترین شرایط تحریمی کشور حکایت دارد.
آقای شریعمتداری خاطرنشان کرد: امروز 8۰ درصد مناطق محروم ایران در طرح 
های اکتشافی یا فعالیتهای معدنی در نوردیده شده و این روند امسال با عملیات 
ژئوفیزیک معدنی تعمیق می یابد که تلاش می شود با فعالیت سازمان ایمیدرو 

ریسک سرمایه گذاری سرمایه گذاران به حداقل برسد.

ستاد تنظیم بازار تصویب کرد

وارداتفوریپوشکبرایتنظیمبازار
ستاد تنظیم بازار در آخرین نشست خود به منظور تنظیم بازار محصولات سلولزی 
و بهداشتی تصویب کرد که ارز تخصیصی برای واردات مواد اولیه کاغذ و روزنامه با 
قیمت 4۲۰۰ تومان و مواد اولیه مورد نیاز در صنایع سلولزی و بهداشتی با ارز بازار 
ثانویه تامین شود. همچنین پوشک آماده با قید فوریت از محل واردات برندهای معتبر 

در دسترس تامین خواهد شد. 
این ستاد با برگزاری نشست هم اندیشی با انجمن ها و تشکل ها و واحدهای فعال 
در این حوزه و رصد وضعیت این صنعت مصوب کرد که تسهیلات لازم برای واردات 

ماده اولیه مورد نیاز این کارخانجات در نظر گرفته شود.
از آنجاکه ماده اولیه مصرفی در تولید محصولات سلولزی و بهداشتی و کاغذ تحریر و 
روزنامه یکی است، مشکلاتی در این حوزه ایجاد شد. ارز تخصیصی برای واردات مواد 
اولیه کاغذ و روزنامه با قیمت 4۲۰۰ تومان و مواد اولیه مورد نیاز در صنایع سلولزی و 
بهداشتی با ارز بازار ثانویه تامین می شود. از این رو مقرر شد در سامانه جامع تجارت 
پیش بینی لازم برای ایجاد شرایط ثبت سفارش با هر دو ارز به شرط سپردن تعهدات 

مربوطه، در بازه زمانی حداقلی صورت گیرد.
واردکنندگان مواد اولیه رصد می شوند

در این نشست همچنین اعضای ستاد تنظیم بازار با تاکید بر واردات ۱۰۰ هزار تن 
خمیر کاغذ در نیمه اول سال جاری، تاکید کردند که این رقم واردات، نه تنها کاهشی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل را نشان نمی دهد بلکه افزایشی محسوس را تجربه 
کرده است؛ از این رو مقرر شد فهرست دریافت کنندگان ارز برای واردات این کالا و 

فهرست ترخیص از گمرکات، توسط سازمان حمایت احصا شود.
این اقدام به منظور رصد و پایش فروش ماده اولیه به نرخ مصوب و رسیدن این کالا 

به دست مصرف کنندگان واقعی صورت می گیرد.
برای رفع مشکل افزایش تقاضای ناشی از فضای روانی حاکم نیز مصوب شد بخشی 
از نیاز داخلی به ماده اولیه "تیشو" که از خمیر کاغذ به دست می آید و پوشک آماده 

با قید فوریت از محل واردات برندهای معتبر در دسترس تامین شود.
برخورد جدی با محتکران

بدیهی است آن دسته که با سوء استفاده از گرانی در این زنجیره اقدام به خرید 
و احتکار مواد اولیه و کالای نهایی تحت هر عنوان کرده باشند، با برخورد جدی 
حلقه های نظارتی روبرو خواهند شد. طبق اعلام وزارت صنعت، معدن وتجارت، 
پیش بینی می شود با این اقدامات، سوءاستفاده گران و دلالان به واسطه کاهش قیمت 
ها با ضرر و زیان هنگفتی روبرو شوند. سازمان حمایت به عنوان تنها مرجع بررسی 
قیمت ها مکلف شد با فراخوان واحدهای تولیدی نسبت به کنترل قیمت مندرج بر 
کالا و قیمت فروش کارخانه، مندرج در فاکتورهای فروش اقدام کند. بررسی ها نشان 
می دهد در برخی موارد ضوابط سود عمده فروشی و خرده فروشی این کالا رعایت 
نشده است، مقرر شد گزارش تدوینی در این حوزه به ستاد تنظیم بازار ارائه شود. 
ضمنا آن بخش از مواد اولیه کارخانجات تولیدی که به دلایل مختلف از ترخیص آنها 
خودداری شده بود با اولویت، ترخیص و در اختیار مصرف کنندگان واقعی کالا قرار 

خواهد گرفت.

آغاز ترخیص بخشی از کالاها از گمرک

حبابقیمتیناشیازکمبودکالامیترکد
مدیر کل مرکز واردات و امور مناطق آزاد و ویژه گمرک اعلام کرد که با مصوبه 
جدید دولت ترخیص بخشی از کالاهای موجود در انبارهای گمرک از امروز، شنبه 

آغاز میشود.
علی معقولی در گفتوگویی در این باره اظهار کرد: در ۲۲ فروردین ماه امسال مصوب 
شد واردات کالاها صرفا از طریق سیستم بانکی باشد و بر اساس مصوبه اقتصاد 
مقاومتی در 3۰ خرداد امسال، واردات لیستی از اقلام متوقف شد که جزو کالاهای 
ضروری نبود و با مصوبه ۲۱ شهریور هیات وزیران ترخیص این گروهها تا یک ماه 
پس از ثبت سفارش بلامانع اعلام شد که کالاهای بدون انتقال ارز هستند و از امروز 

شنبه ترخیص بخشی از کالاها از این طریق انجام میشود.
وی ادامه داد : این کالاها نسبت به نیاز بازار و با توجه به شرایط ستاد تنظیم بازار 

وارد بازار میشود.
معقولی افزود: این مصوبه برای کالاهایی است که بدون انتقال ارز است و دولت به 

آنها ارز بانکی پرداخت نکرده است.
وی با بیان اینکه بیش از 35۰۰ قلم کالا پس از مصوبه ۲۹ مرداد از پرداخت 
مابهالتفاوت ارزی معاف شدند، تصریح کرد: بقیه واردکنندگان باید این مبلغ را 

پرداخت کنند تا کالاهایشان ترخیص شود.
وی گفت: ورود این کالاها به بازار نتایج مثبتی را در پی خواهد داشت و حباب 

قیمتی ناشی از کمبود کالا شکسته خواهد شد.
مدیر کل مرکز واردات و امور مناطق آزاد و ویژه گمرک افزود: مسیر ترخیص کالا با 
توجه به شناسه انبارها، شفاف شده است و صاحبان کالا راهی جز عرضه کالاهایشان 

به بازار ندارند. وی افزود: در مورد خودرو هم تصمیمگیری خواهد شد.

نقدینگی ماههاست متهم ردیف اول بسیاری از مشکلات اقتصادی و در صدر 
آن نوسان های ارزی است، معضلی که به گفته رئیس کل بانک مرکزی بیش از 
هرچیز از ناترازی صورت های مالی بانک ها و اضافه برداشت آنها ناشی می شود. 
براساس علم اقتصاد به مجموع پول و شبه پول یعنی سپرده های بانکی، 
»نقدینگی« گفته می شود؛ هرچه رشد نقدینگی بیشتر شود، تقاضا برای کالا 
و خدمات بیشتر می شود، اما به دلیل آنکه در کوتاه مدت عرضه کالا و خدمات 
محدود است، منجر به تورم می شود؛ از این رو یکی از ابزارهای سیاستگذاران 

پولی برای مقابله با تورم، کاهش رشد نقدینگی در جامعه است.
مشکل دیگر نقدینگی، سیال بودن آن است که می تواند با ورود حجیم به 
بازارها، تعادل در آنجا را به چالش بکشد؛ یعنی ابتدا به دلیل کمبود کالا، افزایش 
قیمت ایجاد کرده و زمینه ساز تورم شود و سپس با خروج از آن بازار رکود 

ایجاد کند.
واقعیت اینکه در سال های گذشته سعی شده بود تا با حبس پول در قالب 
»شبه پول« در شبکه بانکی از آثار مخرب آن بر اقتصاد و بویژه تورم جلوگیری 
شود، اما آمار جدید بانک مرکزی نشان می دهد که جذابیت بازدهی سرمایه در 
بازارهای ارز و سکه سبب شده تا بخشی از شبه پول به پول تبدیل شود که در 

ماه های آینده آثار آن را بر رشد تورم مشاهده خواهیم کرد.
بر پایه آمار بانک مرکزی، در پایان تیرماه حجم نقدینگی به ۱6 تریلیون و ۲۲ 
هزار و 5۰۰ میلیارد ریال رسید که از ابتدای امسال 4.7 درصد و در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال ۲۰.۱ درصد رشد داشته، یعنی درصد رشد آن نزدیک به 
نرخ سودی بوده که بانک ها با رعایت نکردن مصوبه شورای پول و اعتبار پرداخت 

می کنند.
طبق این آمار، سهم پول از ترکیب نقدینگی در پایان تیرماه به عدد ۲ هزار و 
۱4۹ میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال و سهم شبه پول به ۱3 تریلیون و 873 هزار 
و 4۰۰ میلیارد ریال رسیده، اما مهمتر از این اعداد، میزان رشد این دو شاخص 
است که نشان می دهد در یکسال منتهی به تیرماه حجم پول در مقایسه با شبه 

پول رشد بیشتری داشته است.
بنابراین پول نقد در دست مردم ظرف این یکسال 34.7 درصد افزایش یافته، 

در حالی که سپرده های بانکی رشد ۱8.۱ درصدی داشت.
کارشناسان اقتصادی براین باورند که افزایش آهنگ رشد پول در مقایسه با شبه 
پول، زنگ خطری برای بازارهای موازی است، زیرا حرکت نقدینگی سیال چنانچه 

برنامه ریزی شده و هدفمند نباشد، مخرب خواهد بود.
به دلیل اهمیت این موضوع، رهبر معظم انقلاب هفتم شهریور ماه جاری در 
دیدار اعضای هیات دولت با ایشان، از اهمیت »مدیریت نقدینگی« و »نظارت 
بر بانک ها« سخن گفتند و تاکید کردند که »افزایش نقدینگی و رها کردن آن 

خطاست«.
* ناممکن بودن حبس بلندمدت نقدینگی در بانک ها 

برخی کارشناسان بانکی پیشنهاد کرده اند برای جلوگیری از تبدیل شبه پول 
به پول و حبس نقدینگی در شبکه بانکی، به صورت موقت نرخ سودهای بانکی 
افزایش یابد، اما کامران ندری مدیر گروه بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و 
بانکی در این باره به ایرنا گفت: نمی توان به اتکای نرخ سود بالا، نقدینگی را در 

نظام بانکی حبس کرد.
به عقیده وی، وقتی بازارهای موازی سوددهی بالاتری داشته باشند، سپرده گذار 
حاضر است چند درصد خسارت یا جریمه به بانک بپردازد و در مقابل سرمایه 

خود را به سمت طلا، سکه، ارز و مسکن ببرد.
بانک مرکزی اوایل شهریور ماه، به بانک ها و موسسه های اعتباری اجازه داد 
حساب هایی که از تاریخ ۲ شهریور ۱3۹6 تا ۱۱ شهریور ۱3۹6 منعقد کرده اند، 

به مدت یک ماه با شرایط پیشین تمدید کنند.
بهمن ماه پارسال نیز نظام بانکی برای جذب نقدینگی اجازه افتتاح حساب 
های ویژه با نرخ سود ۲۰ درصدی را یافت تا از سرازیر شدن سرمایه ها به بازار 
ارز جلوگیری کند؛ با اینکه از این محل ظرف ۲ هفته ۲3۰ هزار میلیارد تومان 

نقدینگی جذب شد، اما این سیاست هم راهگشای بازار ارز نشد.
نرخ سود مصوبه شورای پول و اعتبار برای سپرده های یکساله ۱5 درصد است، 
اما بانک مرکزی هم به این امر واقف است که نرخ در شبکه بانکی رعایت نمی 
شود و بسیاری از بانک ها بویژه آنهایی که از نظر ترازنامه و صورت های مالی در 
شرایط نامتعادلی قرار دارند، حاضرند برای جذب پول، سودهایی بالای ۲۰ درصد 

هم بدهند که البته به میزان سرمایه مشتری بستگی دارد.
به گفته مدیر گروه بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و بانکی، تراز نبودن 
حساب ها و صورت های مالی بانک ها و همچنین حجم بالای اضافه برداشت آنها 
از بانک مرکزی سبب تشدید ضریب فزاینده نقدینگی شده و در نتیجه شرایط 
به گونه ای است که نمی توان از ابزار نرخ سود سپرده برای مهار تورم و نقدینگی 

در ایران بهره برد.
* توانایی دولت برای مهار رشد نقدینگی 

مجید قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد گفته است در شرایطی که ۹۰ درصد 
تامین مالی بخش اقتصاد بر دوش بانکهاست، اعمال سیاست های انقباضی پولی، 
قیمت تمام شده پول را در بانک ها افزایش داده و آنها را به بانک مرکزی بدهکارتر 

می کند.
رئیس کل اسبق بانک مرکزی اعمال سیاست های انقباضی پولی در سال ۹3 
را یکی از علل بدهکاری بانکها به بانک مرکزی دانست و اظهار داشت: وقتی 
نرخ سپرده قانونی بانک ها نزد بانک مرکزی به ۱3.5 درصد رسید، بانک های 
دولتی بابت سپرده قانونی نزد بانک مرکزی بدهکار شدند و پول ها محبوس شد و 
بانک  های خصوصی که سپرده های بلند مدت جذب می کردند، ازاین بابت دچار 

خسارت شدند.
به عقیده وی، سال ۹3 بانک مرکزی 55 هزار میلیارد ریال سپرده قانونی اضافی 
را به شبکه بانکی تحمیل کرد که در نتیجه آن در سال های ۹3 و ۹4 قدرت 
تسهیلات دهی بانک ها کاهش یافت در حالی که نرخ سود سپرده ها ثابت بود.

قاسمی گفت: بانک ها سپرده های بلند مدت با نرخ های مدت دار باز می کنند، 
اما بعد از یک ماه سپرده ها برای مشتری قابل دریافت است که باید برای آن 

چاره اندیشی کرد.
به گفته این مدیر بانکی، اکنون بانک ها با نرخ ۱5 درصد سپرده جذب می کنند 
و با حداکثر نرخ ۱8 درصد تسهیلات می دهند که دارای اشکال است و قیمت 

تمام شده پول را در بانک ها بالا می برد و قدرت رقابت را کاهش می دهد.
طهماسب مظاهری رئیس کل بانک مرکزی در دولت هشتم ) 84- ۱38۰( نیز 
بر این باور است که دولت می تواند با جلوگیری از رشد دارایی های مسموم بانک 

ها، با رشد نقدینگی مقابله کند.
به گفته این صاحب نظر پولی و بانکی، ناترازی در منابع و مصارف بانکی سبب 
شد تا بانک ها مجبور باشند برای ادامه فعالیت خود از بانک مرکزی اضافه 

برداشت کنند و این پدیده به یک رویه برای بانک ها تبدیل شده است.
وی تاکید کرد: اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی درحالی به یک روش 
سیستماتیک درآمده و در تمام بانک ها وجود دارد، که این برداشت ها فقط باید 

در موارد خاص انجام شود.
* دولت بدهکارتر است یا بانک ها

برپایه آمارهای بانک مرکزی، بدهی بخش دولتی شامل دولت و شرکت ها و 
موسسه های دولتی در مجموع ۲ تریلیون و 836 هزار و 3۰۰ میلیارد ریال به 

شبکه بانکی است و در یکسال گذشته ۲۲.4 درصد رشد کرده؛ از سوی دیگر 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی یک تریلیون و 47۰ هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال 

اعلام شده است.
بنابراین حجم بدهی بانک ها به بانک مرکزی نصف بدهی دولت به شبکه بانکی 
است، اما مشکل از آنجا ناشی می شود که بدهی بانک ها با اضافه برداشت از 
بانک مرکزی همراه است و با ضریب فزاینده بر حجم پایه پولی و به دنبال آن 

نقدینگی اثرگذار است.
ضریب فزاینده پولی، ضریبی است که نشان می دهد نظام بانکی چند برابر 

سپرده ای که در اختیار داشته، پول بانکی خلق کرده است.
مقایسه بدهی دولت و بانک ها به بانک مرکزی نیز گویای آن است که در پایان 
تیرماه بدهی دولت به 6۲8 هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال رسیده که نسبت به تیر 
پارسال ۱.3 درصد رشد دارد، اما بدهی بانک ها به بانک مرکزی حدود ۲.5 برابر 

بخش دولتی است.
به عقیده مظاهری، کمبود سرمایه، نسبت کفایت سرمایه پایین و تسهیلات 
معوق در شبکه بانکی عواملی است که به ناترازی صورت های مالی بانک ها و 

اضافه برداشت آنها از منابع بانک مرکزی منجر شده است.
وی گفت: معوقات بانکی که بخشی از آن مربوط به دولت و نهاد های وابسته به 
دولت است، در سنوات گذشته مشکلات بانک ها را تشدید کرده و سبب شده تا 

بدهی بانک ها به بانک مرکزی نیز افزایش یابد.
مظاهری افزود: شرایط کنونی موجب شده تا دولت برای انجام وظایف خود از 
بانک ها وام می گیرد و بانک هم از بانک مرکزی اضافه برداشت دارد و در نتیجه 

آن حجم نقدینگی افزایش داشته و اقتصاد دچار بحران می شود.
* نقدینگی به کدام سو هدایت شود؟

کارشناسان اقتصادی بر این باورند که هرچه سهم شبه پول در نقدینگی کمتر 
شود و سپرده های بانکی با بهبود فضای کسب و کار به سمت تولید هدایت شوند، 
می توان به تحقق رشد اقتصادی و اشتغال پایدار امیدوار بود و اثر تورمی نقدینگی 

بر اقتصاد نیز کمتر می شود.
رهبر معظم انقلاب نیز در این رابطه به دولت توصیه کرده اند »برای پروژه های 

نیمه تمام جاذبه درست کنید تا نقدینگی به آنجا هدایت شود«.
رضا ترکاشوند دبیرکل کانون صرافان ایران درباره اینکه چطور می توان جلوی 
ورود نقدینگی به بازارهایی چون ارز را گرفت به ایرنا گفت: برای این کار باید 
تولید تقویت شود؛ دولت باید سود سپرده ها را کاهش دهد تا برای تولیدکننده 
مقرون به صرفه باشد بجای سپرده گذاری سرمایه در بانک، آن را به سمت بازار 

سرمایه و تولید هدایت کند.
وی تاکید کرد: وقتی حدود 6۰۰ هزار میلیارد تومان خلق پول توسط بانک 
ها انجام می شود، معلوم است که این رقم به سمت هر بازار برود، آن را دچار 

مشکل می کند.
ترکاشوند گفت: مصنوعی نگه داشتن نرخ ارز در چند دهه سبب شده تا تولید 

در کشور نیمه تعطیل و کم جان شود و واردات رونق بگیرد.
به عقیده این کارشناس ارزی، برطرف شدن این موانع و هدایت نقدینگی به 
سمت ارزش افزوده در تولید و خدمات مطلوبتر از اینکه به بانک برود و بدون 
زحمت به جامعه بازگشت کند که پیامدی غیراز افزایش نقدینگی را دربر ندارد.

وی ضمن انتقاد از نرخ بالای سود تسهیلات در بانک ها گفت: برای گرفتن وام 
۲5 درصدی، تولیدکننده باید 6۰ درصد سود در تولید کسب کند؛ باید پرسید 

اکنون کدام واحد تولیدی چنین سودی به دست می آورد؟
* برنامه بانک مرکزی برای نقدینگی

»کنترل نقدینگی« و هدایت آن به سمت بازارهای مولد از محورهای تصمیم 
گیری در جلسات شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا بوده و از این رو، 
عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی دهم شهریور ماه وعده داد که با سامان 
یافتن بازار ارز، سراغ ناترازی عملکرد بانک ها و اضافه برداشت آنها و کنترل 

نقدینگی خواهد رفت.
وی در آخرین سخنرانی خود، نوسان در بازار ارز را محصول ناترازی عمیق 
سیستم بانکی و رشد وحشتناک نقدینگی و اصرار به تداوم آن دانست و گفت: »تا 
نتوانیم سیستم بانکی را اصلاح و ناترازی را که منشاء عمده نقدینگی و افزایش 

فشار نقدینگی است، از بین ببریم مشکلات اقتصاد کشور قابل رفع نیست.« 
همتی یادآور شد: واقعیت اینکه در مقاطعی نیز کسری بودجه دولت بر نقدینگی 
اثرگذاشت، اما اکنون مشکل این است که سودهای بانکی و وجود شبه پول که 
۹۰ درصد حجم نقدینگی را تشکیل می دهد، عامل اصلی ایجاد نقدینگی است. 
رئیس بانک مرکزی علت این وضعیت را رعایت نکردن نرخ سود در برخی از 
بانک ها برشمرد و گفت: این شرایط قابل دوام نیست و هر نوع اصلاح ساختاری 

باید با کمک بانک ها رخ دهد. 
همتی تاکید کرد: ضروری است به مسابقه بی سابقه بانک ها برای نرخ سود 
و اضافه برداشت های بی حساب و کتاب برخی بانک های مشکل دار فکری 
کرد، درعین حال اینکه بانکی مشکل خود، بی کفایتی مدیریتی و بی نظمی 
حسابداری خود را با اضافه برداشت به بانک مرکزی تحمیل کند و بعد کشور 

را به ورطه نابودی بکشاند، بی معنی است و باید نسبت به این مهم تدبیر شود.
وی گفت: بانک هایی که چنین اقدام می کنند، قابل حمایت نیستند، زیرا 

چنانچه بخواهیم اقتصاد کشور اصلاح شود باید بانک ها منظم شوند.

نقدینگی  باید به کدام سو هدایت شود؟

»نقدینگی« متهم ردیف اول مشکلات اقتصادی 

رییس کل اسبق بانک مرکزی گفت: پذیرش واقعیت بازار ارز از 
سوی بانک مرکزی، مهمترین تحول رخ داده در حوزه ارزی کشور 
در یک ماه اخیر بوده است و اکنون تعمیق و ضابطه مندی آن باید 

در دستور کار باشد. 
»طهماسب مظاهری« افزود: دولت با تصمیم ۲۱ فروردین خود 
واقعیت بازار ثانویه را انکار کرد و بدون آنکه به نیازهای واقعی بازار 
پاسخ دهد، به آن عنوان قاچاق را داد اما اکنون با اصلاح رویکردها 
و انضباط گرایی، می خواهد آرامش نسبی را در این بازار ایجاد کند.

این صاحب نظر اقتصادی تاکید کرد: بانک مرکزی باید به تدریج 
نرخ ارز را در بازار ثانویه به سمت نرخی هدایت کند که نظام 
اقتصادی کشور را به تعادل می رساند. وی ادامه داد: با این اقدام، 
نرخ بازار آزاد به تدریج به سمت نرخ تعادلی نزدیک شده و دیگر 
شاهد سه نرخ در بازار ارز نخواهیم بود؛ ضمن آنکه نظام اقتصادی 
کشور خود را با این نرخ هماهنگ کرده و آنگاه وظیفه بانک مرکزی 
کنترل نوسان های شدید قیمتی خواهد بود. مظاهری خود را از 
مدافعان نظام تک نرخی ارز دانست و گفت: اکنون دولت قصد 
دارد، قیمت کالاهای اساسی را کنترل و با قیمت مناسب تری به 
مردم عرضه کند، به همین دلیل نرخ 4 هزار و ۲۰۰ تومانی را برای 
این دسته از کالاها در نظر گرفته که تصمیم درستی است و مردم 
به ویژه حقوق بگیران را در مقابل تورم شدید و ناگهانی در حوزه 

هزینه های معیشتی حمایت می کند. 
وی افزود: روش این حمایت، از سوی دولت طراحی و اجرا می 
شود و امید است تجربه سبد کالای اوایل دولت اول آقای روحانی، 

بار دیگر تکرار نشود.
* بازار به سمت ارز تک نرخی برود

این کارشناس بازار مالی افزود: به جز یارانه ای که دولت به 
صورت نقدی یا کالابرگ یا قیمت ارز به کالاهای اساسی اختصاص 
می دهد، بازار ارز باید به سمت تک نرخی پیش برود و آن نرخ 
واحد با قیمت تعادلی باشد زیرا در غیر این صورت، تفاوت نرخ 

در سامانه نظارت ارز )سنا( با نرخ بازار آزاد زیاد می شود و کالا و 
خدمات در بازار براساس آن نرخ آزاد تعیین خواهد شد که این مابه 
التفاوت رانتی شده و از جیب مردم و دولت خارج و به جیب عده 

ای معدود سرازیر می شود.
مظاهری با استقبال از اقدام اخیر بانک مرکزی در ارایه مجوز 
ورود ارز به صرافی ها و صادرکنندگان گفت: این تصمیم گامی 

دیگر در به رسمیت شناختن نظام بازار ارز و نزدیک کردن نرخ بازار 
آزاد به نرخ تعادلی است که در چند روز گذشته نیز کاهش التهابات 

بازار را در پی داشته است.
* جلب اعتماد مردم برای رونق سپرده های ارزی

 زمان بر است
این کارشناس پولی و بانکی درباره سیاست جذب سپرده های 

ارزی از سوی بانک ها نیز گفت: به دلیل رفتار گذشته نظام بانکی 
اعتماد عمومی در این زمینه به نظام بانکی سلب شده و جلب 
دوباره اعتماد مردم نیازمند گذر زمان و عملکرد منصفانه و دقیق 

بانک ها است. 
مظاهری ادامه داد: اینکه بانک مرکزی ضمانت پرداخت اصل و 
سود پول سپرده گذاران به صورت ارز را تضمین و ضوابط اجرایی 
این کار را طراحی و ابلاغ کند، گام مهم و موثری است که باید 

برداشته شود.
وی خواستار انتشار جزئیات دقیق برنامه بانک مرکزی در زمینه 
ابهام نظیر  و  نوعی سردرگمی  ارزی شد و گفت:  سپرده های 
شناسایی منشاء وجه، جعلی نبودن اسکناس ها، احراز هویت افراد 
و موارد دیگر در این زمینه وجود دارد که بانک مرکزی باید سریع 
تر دستورالعمل های اجرایی دقیق را تهیه و ابلاغ کند و نظارت 
درستی بر این این کار داشته باشد تا اطمینان مردم بار دیگر 

جلب شود.
* پیمان های پولی می تواند راهگشا باشد

رییس کل اسبق بانک مرکزی درباره مذاکرات جدید سه کشور 
ایران، روسیه و ترکیه در برقراری پیمان های پولی و انجام مراودات 
اقتصادی با پول های محلی و حذف دلار گفت: اجرای پیمان 
های پولی می تواند بخشی از نیازهای بازار را به اتکای پول ملی 
دو کشور طرف معامله و بدون اتکا به ارز جهانروای دیگر تامین 

کند و راهگشا باشد.
وی افزود: البته باید درنظر داشت که این پیمان پولی ۱۰۰ درصد 
معاملات بین دو کشور را پوشش نمی دهد و باید در حدی که 

ظرفیت دارد، از آن توقع داشته باشیم.
مظاهری افزود: همچنین این پیمان پولی نمی تواند به سرعت 
مشکلات را حل کند بلکه باید به مرور تعمیق پیدا کند از این رو، 
نباید انتظار داشته باشیم که انعقاد پیمان های پولی در کوتاه مدت 

همه مشکلات ارزی ما را برطرف کند.

رییس کل اسبق بانک مرکزی: 

تعمیقبازارارزدردستورکاربانکمرکزیباشد

به گفته دبیر انجمن تولیدکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی، علیرغم گذشت یک ماه از پیشنهاد حذف مرحله خرید 
تولیدکنندگان پریفورم از بورس، کماکان تصمیمی در این رابطه اتخاذ نشده است؛ راهکاری که می تواند عاملی برای حذف دلالان 

و دسترسی مستقیم تولیدکنندگان به مواد اولیه بطری و ثبات قیمت ها باشد.
حدود یک ماه قبل فعالان صنایع مرتبط با مواد اولیه بطری در جلسه ای اختصاصی با وزیر صنعت، معدن و تجارت پیشنهاد خود 
را در مورد حذف مرحله خرید تولیدکنندگان پریفورم از بورس ارائه و در خصوص قیمت گذاری محصولات پتروشیمی با توجه به 
بسته جدید ارزی دولت مسائل مورد نظر خود را مطرح کردند؛ مسئله ای که همچنان در مورد آن تصمیمی اتخاذ نشده تا قیمت 
مواد اولیه بطری به صورت روزانه تغییر کرده و در این به دلیل سودجویی برخی واسطه گران، تولیدکنندگان صنایع مرتبط با چالش 

جدی مواجه باشند.
پیمان فروهر - دبیر انجمن تولیدکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی- در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه در این پیشنهاد 
قرار است به جای حضور تولیدکنندگان پریفورم در بورس، تولیدکنندگان نهایی وارد بورس شوند و مواد اولیه خود را از این محل 
خریداری کنند، اظهار کرد: علاوه بر این قرار است در ازای عقد قراردادها، اجرتی در اختیار تولیدکنندگان پریفورم بگذارند تا آن ها 
مواد اولیه تولید بطری را به پریفورم تبدیل کرده و در اختیار تولیدکنندگان صنایع مربوطه قرار دهند. مسئله ای که همچنان در 
ارتباط با آن تصمیمی اتخاذ نشده تا فعالان صنایع مرتبط با مواد اولیه بطری از جمله صنایع شیر، روغن نباتی، انواع نوشیدنی، 
آبمیوه، آب معدنی، انواع شوینده، مایع ظرفشویی و دستشویی و سایر محصولات کماکان با چالش گرانی و کمبود مواد اولیه برای 

تولید محصولات خود روبرو باشند.
وی ادامه داد: با توجه به مسائل مختلفی که در ارتباط با قیمت محصولات پتروشیمی به وجود آمده، نوسان قیمت ارز موجب شده 
تا تولیدکنندگانی که به مواد اولیه بطری به عنوان مبنای کار خود نیاز دارند، با مشکلات عدیده ای روبرو شوند که کمبود و گرانی 

ماحصل آن است. مشکل اساسی که تامین بطری آب معدنی و آشامیدنی، ماءالشعیر و مالت، نوشابه، لبنیات، روغن نباتی و مواد 
شوینده و بهداشتی را با چالش روبرو کرده است.

دبیر انجمن تولیدکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی با بیان اینکه چندی پیش نیز با دستور وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
صادرات پریفرم فرم پلیاتیلن که برای تولید انواع بطری استفاده میشود، به دلیل کمبود و افزایش قیمت شدید بطری مصرفی صنایع 
داخلی، ممنوع شد، گفت: اما باید بدانیم که هرچند ممنوعیت صادرات مواد اولیه بطری در راستای کمبود و گرانفروشی این مواد اثر 
گذار بود اما به طور حتم مهمترین مشکل صنعتگرانی که مواد اولیه بطری مهم ترین ملزوم آن ها برای فعالیت است، داخلی بوده 

و مربوط به گرانفروشی و احتکار سودجویانی است که از بورس اقدام به خرید "پت" میکنند.
به گزارش ایسنا،  اواخر خردادماه بود که وزارت صنعت، معدن و تجارت در دستوری به سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان خواستار نظارت و جلوگیری از فروش پریفرم و سایر ملزومات پلاستیکی با قیمتهای حاشیهای بازار توسط 

تولیدکنندگانی شد که مواد را از طریق بورس خریداری میکنند.
این در حالی است که لیست تولیدکنندگان پریفرم که از شرکت بورس کالای ایران خرید میکنند نیز اخذ و تهیه شده است؛ 
وزارت صنعت، معدن و تجارت از سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان درخواست کرد ضمن نظارت کامل بر فعالیت 
واحدهای تولیدکننده پریفرم گزارش مربوطه را به اداره کل صنایع غذایی، دارویی و بهداشتی وزارت صنعت و کارگروه ساماندهی 

عرضه و تقاضای محصولات پتروشیمی منعکس کند.
مسئلهای که به نظر می رسد آن گونه که باید تاثری بر وضعیت عرضه و قیمت مواد اولیه بطری نداشته و کماکان تولیدکنندگان 
آب معدنی و آشامیدنی، ماءالشعیر و مالت، نوشابه، لبنیات، روغن نباتی و مواد شوینده و بهداشتی با مشکلات عدیده ای روبرو 

هستند!

وقتکشیبرایحذفدلالانمواداولیهبطری!
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با پایان رقابت 380 ووشوكار رقم خورد

نمایش اقتدار بانوان ووشوكار قمی مسابقات 
قهرمانی كشور

بانوان ووشوكار استان قم با درخشش كم نظیر خود موفق به كسب 33 مدال رنگارنگ 
طلا، نقره و برنز مسابقات ووشو قهرمانی كشور شدند.

برپایه این گزارش ،تیم منتخب بانوان هیأت ووشو استان قم در حالی موفق به كسب 
33 مدال رنگارنگ مسابقات قهرمانی كشور شدند كه این پیکارها در سبک لوهانچوان 
با حضور چهره های شاخص این رشته از استان های مختلف به انجام رسید و قم عنوان 

قهرمانی آن را كسب كرد.
در این دوره از مسابقات مجموعا 33 مدال شامل هشت نشان طلا، 13 نقره و 12 برنز 
نصیب تیم منتخب بانوان هیأت ووشو استان قم از دو بخش تالو و ساندا شد، در حالی 
كه این پیکارها در رده های سنی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان برای تیم بانوان قم مدال 

به همراه داشت.
در بخش تالوی این دوره از رقابت ها و در رده سنی نوجوانان ساحل ارجمندیان در 
فرم تایچی نشان طلا گرفت و در فرم تایچی جین صاحب نشان نقره شد، ضمن اینکه 
مائده جلالی در فرم چانگ به مدال نقره رسید و در فرم جین شو همین عنوان را به خود 

اختصاص داد.
در رده سنی جوانان فاطمه سیرجانی در فرم گوئن شو و در فرم دائوشو دو مدال طلا 
كسب كرد، زهراسادات رضوانی در فرم تایچی مدال نقره و در تایچی جین نشان طلا به 
دست آورد، ضمن اینکه زهرا صادقی در فرم نان چوان یک مدال برنز برای تیم هیأت قم 

به ارمغان آورد.
در رده سنی بزرگسالان  معصومه شفائی در فرم چانگ مدال طلا و در فرم چیانگ نشان 
نقره گرفت، ضمن اینکه فاطمه فلاح، مینو حاصلی و زهرا سادات هر سه مدال نقره كسب 
كردند و در بخش ساندا هستی یوسفی، زهرا سادات، ریحانه سلیمان پور، زهرا رضایی، 
هانیه یوسفی تبار، سمانه ابوالحسنی،  مرضیه اسماعیل زاده، سحر زارعی سینا، نجمه رضایی 

و سمیرا كلهرپور موفق به كسب نشان برنز شدند.
صفری،  نرگس  محمودی،  ماه گل  جلیلی،  مهسا  دوره  این  ساندای  رقابت های  در 
فاطمه سادات موسوی و زهرا عباسی با واگذاری نتیجه دیدار نهایی اوزان خود به مقام 
نایب قهرمانی و نشان نقره دست یافتند اما نجلا حسینی، سمیه اسماعیل زاده و زینب 

عباسی سه مدال طلا به ارمغان آوردند.

در رشته های چرخ  تیز و میل بازی رقم خورد

درخشش باستانی كار جوان قم 
با 2 طلا و نقره ایران

باستانی كار جوان استان قم با كسب دو مدال طلا و نقره در رقابت های تیمی زورخانه ای، 
مهارت های فردی و كشتی پهلوانی قهرمانی كشور درخشید.

با  از  پهلوانی و زورخا نه ای یکی  ،در حالی كه هیأت ورزش های  این گزارش  برپایه 
سابقه ترین هیات های ورزشی در بین 44 هیأت فعال در استان قم به شمار می رود، تغییر 
و تحولات جدید در این هیأت زمینه ساز حضور موفق این رشته در مسابقات كشوری 

شده است.
در حالی كه مسابقات تیمی زورخانه ای، مهارت های فردی و كشتی پهلوانی رده سنی 
نوجوانان قهرمانی كشور به مدت چهار روز به میزبانی هیأت پهلوانی و زورخانه ای استان 
كردستان در شهرستان بیجار به انجام رسید، دو مدال طلا و نقره این رقابت ها به تیم 
اعزامی هیأت قم اختصاص یافت. شركت كنندگان در این رقابت ها كه با عنوان جام 
شهیدان باهنر، رجایی و شهدای دولت به انجام رسید، بیش از 300 ورزشکار از 19 استان 
كشور نظیر اصفهان، فارس، كرمان، چهارمحال و بختیاری، قم، آذربایجان شرقی، مازندران، 
همدان، یزد، البرز، خراسان جنوبی، سمنان، كردستان، زنجان، گیلان، مركزی، كرمانشاه، 

تهران و لرستان بودند.
نوجوانان باستانی كار متولد اول فروردین ماه سال 1381 تا 29 اسفند 1383 در این دوره 
برای كسب عناوین برتر سه رشته تیمی زورخانه ای، مهارت های فردی و كشتی پهلوانی 
به رقابت پرداختند، در حالی كه مسابقات كشتی در پنج وزن منهای 50، 50 تا 60، 60 

تا70، 70 تا80 و 80 تا 100 كیلوگرم به انجام رسید.
موفقیت به دست آمده برای تیم اعزامی هیأت پهلوانی و زورخانه ای استان قم، نتیجه 
تلاش و رقابت موفق چهره شاخص این روزهای این هیأت یعنی علی اكبر خاک دوست 
عضو تیم ملی كشورمان بود كه توانست در دو رشته چرخ تیز و میل بازی دو عنوان 

قهرمانی و نایب قهرمانی را برای ورزش قم به ارمغان بیاورد.
در رشته وزن 70 تا 80 كیلوگرم رشته چرخ تیز، علی شمسی از هیأت اصفهان قهرمان 
شد، علی اكبر خاک دوست از تیم هیأت پهلوانی و زورخانه ای قم به مقام نایب قهرمانی 
رسید و مقام سوم مشترک را سیدابوالفضل حسینی از مازندران و حمزه زارع از یزد به 
دست آوردند. اما در وزن 70 تا 80 كیلوگرم رشته میل بازی، علی اكبر خاک دوست از تیم 
هیأت پهلوانی و زورخانه ای استان قم به مقام قهرمانی دست یافت، محمدجواد بیگی از تیم 
هیأت یزد نایب قهرمان شد و رتبه سوم مشترک را آروین رحمانی از كردستان و امیرمحمد 

صادقی از فارس به دست آوردند.

دبیر هیئت بسکتبال  استان قم خبر داد؛

مقام چهارم تیم جوانان قم 
در مسابقات بسکتبال كشور

دبیر هیئت بسکتبال استان قم از پایان كار تیم جوانان قم در مسابقات بسکتبال قهرمانی 
كشور خبر داد.

علی خبری اظهار داشت: رقابت های بسکتبال جوانان كشور در سطح B به كار خود 
پایان داد و تیم بسکتبال استان قم كه به نیمه نهایی راه یافته بود در نهایت مسابقات را با 

رتبه چهارم به پایان رساند.
وی افزود: پرونده این مسابقات روز جمعه در رفسنجان بسته شد و تیم بسکتبال جوانان 
قم در دیدار رده بندی و برای كسب عنوان سومی تیم اردبیل را در پیش رو داشت و 
در شرایطی كه به دلیل شکست در بازی نیمه نهایی از روحیه مناسبی برخوردار نبود 
94 بر 59 نتیجه را واگذار كرد و چهارم شد. دبیر هیئت بسکتبال استان قم گفت: تیم 
بسکتبال قم در مسابقه نیمه نهایی در یک بازی پر افت و خیز برابر تیم استان كرمان، 
میزبان مسابقات 68 بر 78 بازنده شد در حالی كه اگر كرمان را شکست می داد می توانست 
به سطح A بسکتبال جوانان كشور صعود كند. خبری بیان داشت: تیم بسکتبال قم در 
مرحله گروهی این رقابت ها با تیم های اردبیل، یزد و آذربایجان غربی همگروه بود كه ابتدا 
75 بر 81 مغلوب اردبیل شد و سپس 61 بر 38 یزد را شکست داد و در بازی سوم دور 
گروهی 77 بر 69 برابر تیم آذربایجان غربی صاحب برتری شد. وی عنوان كرد: پیش از 
این تیم های رده های سنی نوجوانان، نونهالان و امید استان قم در مسابقات پایه كشور به 
میدان رفته بودند و تیم جوانان قم، آخرین تیم اعزامی بسکتبال قم به مسابقات قهرمانی 

كشور بود.

امیدوارم مردم مشهد طعم آسیایی شدن را بچشند"

عنایتی: استقلال نباید برای گلزنی عجله كند
مهاجم پیشین استقلال می گوید این تیم نباید مقابل السد برای گلزنی عجله كند و با 

عملکردی زیركانه می تواند شکست بازی رفت را جبران كند.
رضا عنایتی درباره دیدار برگشت استقلال و السد در مرحله یک چهارم نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا اظهار كرد: در فوتبال هر اتفاقی می تواند بیفتد و استقلال هم اگر هوشمندانه 

بازی كند، می تواند نتیجه بازی رفت را جبران كند و راهی نیمه نهایی شود.
وی ادامه داد: استقلال باید در وهله اول تلاش كند گل نخورد و سپس تلاش كند به تیم 
قطری گل بزند. اگر آبی ها گل بخورند، برنامه تیم تغییر می كند و برگشت خیلی سخت 
می شود. شاگردان شفر نباید برای گلزنی عجله كنند زیرا السد بازیکنان زهردار زیادی در 
خط حمله و هافبک خود دارد و حمله بدون برنامه از استقلال، می تواند ضدحمله های 
خطرناكی را از حریف در پی داشته باشد و اتفاقاتی كه در بازی رفت برای این تیم افتاد، در 
بازی برگشت نیز تکرار می شود. آبی ها باید زیركانه حمله كنند و حواسشان به خط دفاعی 
و ضدحمله های حریف هم باشد.استقلال اگر بتواند در 10 دقیقه ابتدایی همانند بازی در 

آزادی، توپ و میدان را در اختیار بگیرد می تواند برنده بازی باشد.

در گفت و گوی با كارشناسان بررسی شد: 

عوامل موفقیت و ناکامی زنان ورزشکار ایران در جاکارتا 

هجدهمین دوره بازی های آسیایی اندونزی برای كاروان ایران در حالی با كسب 62 
مدال به پایان رسید كه سهم بانوان ورزشکار كشورمان در این رقابتها 17 نشان )یک 

طلای تیمی، 10 نقره و 6 برنز( مختلف بود. 
پرونده این دوره از بازی ها در حالی بسته شد كه ایران نسبت به دوره گذشته یک پله 
در جدول رده بندی مدال ها سقوط داشت و یک مدال طلا هم كمتر از قبل گرفت. با 

این حال در تعداد مدال ها پیشرفت داشتیم.
این آمارها در حالی با واكنش های كارشناسان روبرو شده كه برخی اهالی ورزش تاكید 
می كنند؛ »درست است كه ورزش ایران در تعداد مدال نسبت به دوره گذشته رشد 

داشته اما حدود 102 ورزشکار بیشتر از دوره گذشته با خود به اندونزی برده است.«
كاروان ورزشی ایران در این دوره با 378 ورزشکار راهی جاكارتا شد كه 98 نفر آنها 

زن بودند. یعنی تعداد زنان كمتر از یک چهارم كل كاروان بود.
اما نکته قابل تامل اینکه همین تعداد بانوان ورزشکار توانستند با تلاش خود به همین 

نسبت، در تعداد مدال های كاروان سهم داشته باشند.
ثمره تلاش زنان ورزشکار ایران در اندونزی، 17 نشان در هفت رشته ورزشی بود، اما 
برخی زنان ورزشکار در رشته های مختلف تاریخ سازی كردند. مانند تیم كبدی بانوان 
كشورمان كه با برتری برابر هند، هژمونی بلامنازع آسیا و جهان در این رشته را به زیر 
كشید و نخستین طلای تیمی ایران در ادوار رقابت های قاره كهن را در اختیار گرفت.

یا »زهرا كیانی« كه با كسب نقره ارزشمند برای نخستین بار نام خود را در تاریخ تالو 
زنان ثبت كرد و »تهمینه كربلایی« در اولین حضور پنچاک سیلات با برنز درخشید و 
در برخی رشته هایی نظیر قایقرانی، كاراته و تکواندو نشان برنزشان به نقره تبدیل شد.

اما حضور زنان محجبه ورزشکار ایران در برخی رشته های دیگر كه انتظار كسب مدال 
از نوع زرین می رفت، محقق نشد. نظیر تیراندازی كه »الهه احمدی« با ذخیره سه نقره 
و یک برنز از ادوار پیشین بازی های آسیایی یا »نجمه خدمتی« بانوی تیرانداز طلایی 

ایران در اینچئون دستشان از كسب مدال بازماند.
در تیروكمان »زهرا نعمتی« نخستین زن در تاریخ ورزش ایران با كسب 2 مدال طلا 
بازی های پارالمپیک 2012 لندن و 2016 ریو و دارنده طلای بازی های پارا آسیایی و 
سرشناس ترین نماینده ایران در این رشته كه به دلیل برخی ناهماهنگی ها نتوانست 

شانس خود را برای كسب مدال بیازماید.
در دوچرخه سواری كه فدراسیون پیش بینی می كرد »فرانک پرتوآذر« نخستین 
زن مدال آور ایران در رشته دوچرخه سواری در جاكارتا خواهد بود، آن هم با پاره شدن 

زنجیر دوچرخه در حین رقابت به جایگاه چهارمی رضایت داد.
بعد از اتمام این رقابتها مسئولان ورزش در اظهارنظرهایی، به بررسی موفقیت ها و 
ناكامی های كاروان و حتی تشکیل ستاد برای آن اشاره كرده اند و اینکه بر اساس نتایج 
این ارزیابی ها برای المپیک و بازی های آسیایی آتی تصمیم  گیری خواهد شد. شاید این 

نقطه امیدی باشد كه بتوان توسعه ورزش را در آن دید.
حال این پرسش مطرح می شود كه چرا با وجود ركورد شکنی زنان ورزشکار ایران 
در جاكارتا و تاریخ سازی برخی از رشته ها برای نخستین بار، برخی نشان های طلا به 

نقره و حتی حذف از ادامه رقابت ها منجر شد؟
برای پاسخ به این پرسش »فریبا محمدیان« معاون امور ورزش زنان، »ژاله فرامرزیان« 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت ورزش و جوانان، »طاهره طاهریان« نایب رئیس 
كمیته ملی المپیک و »مهین فرهادی زاد« رئیس كمیسیون ورزش و زنان كمیته ملی 
المپیک و نماینده سرپرست كاروان ورزشی اعزامی به بازی های آسیایی جاكارتا نظرات 
كارشناسی و تحلیلی خود را در گفت و گو با خبرنگار ایرنا بیان كردند كه در زیر می آید: 

* نبود روانشناس ورزشی مجرب
نماینده سرپرست كاروان ورزشی اعزامی به بازی های آسیایی 2018 در پالمبانگ 
اندونزی درباره نقاط ضعف زنان ورزشکار ایران در كسب مدال می گوید: ورزشکاران 
زن ایران در برخی رشته ها از آمادگی روحی و روانی مناسبی به دلیل هیجان بالای 
رقابت ها برخوردار نبودند كه نبود روانشناس مجرب در كنار تیم این خلا را ایجاد كرد.

وی توضیح داد: خیلی از بانوان به فینال می رسیدند اما در لحظه حساس كسب 
مدال به دلیل استرس و هیجان رنگ مدالشان تغییر می كرد یا از دور رقابت ها حذف 

می شدند.
رئیس كمیسیون ورزش و زنان كمیته ملی المپیک، ناهماهنگی مسئولان یک 
فدراسیون و كادر فنی در ارائه نظرات مختلف را از دیگر نقاط ناكامی تیم در كسب 
مدال عنوان كرد و افزود: باید این هماهنگی ها بیشتر می شد تا كسب كرسی ها در 

صحنه آسیایی و جهانی از سوی نمایندگان ایران فراهم شود.
وی همچنین میزبانی اندونزی در تغییر نوع رنگ مدال زنان ورزشکار را از دیگر عوامل 
ناكامی ها دانست و گفت: وقتی مقام رده بالای این كشور در یکی از رقابت ها حاضر 
می شد داوران به سمت میزبان منعطف می شدند كه در اینجا نمایندگان زن ایران 
متضرر و رنگ مدال آنها تغییر می كرد و در چنین شرایطی اعتراض هم بی نتیجه بود.

فرهادی زاد در عین حال كسب مدال توسط ورزشکاران كشورمان در شرایط آب و 
هوای شرجی بالای كشور میزبان را ارزشمند توصیف كرد و اظهار داشت: هوشمندی 
برخی از فدراسیونها در برپایی اردوهای آمادگی در شهر های شرجی ایران باعث شد تا 

ورزشکاران ما در كسب مدال كمتر با مشکلات روبرو شوند.
وی گفت: بازی های آسیایی فرصتی بود برای ورزشکارانی كه كسب مدال در آنها 
قابل پیش بینی نبود و این اتفاق در سنگ نوردی، پنچاک سیلات و كوراش فراهم شد.

عضو پیشین هیات اجرایی كمیته ملی المپیک كسب 30 درصدی مدال آوری زنان 
در این دوره از بازی های را جزو نقاط قوت برشمرد.

* منابع مالی مهم اما به تنهایی عامل مدال آوری نیست
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت ورزش و جوانان در این باره به ایرنا می گوید: 
مجموعه عوامل متعددی در عرصه ورزش كشور باعث موفقیت می شود كه یکی از آنها 
منابع مالی است اما به تنهایی هم نمی تواند عامل مدال آوری در عرصه های جهانی 

و بین المللی باشد.
»ژاله فرامرزیان« نقش منابع مالی را در برگزاری اردوهای تمرینی و تداركاتی و تقویت 
شرایط تیم و ورزشکاران مهم دانست اما یادآور شد؛ زیرساخت های ورزشی برای 

ورزشکاران زن جهت تمرین و فعالیت های ورزشی اندک تر از ورزشکاران مرد است.
وی ادامه می دهد: از طرفی محدودیت های عرفی و سنتی و پوششی زنان هم از 
جمله عوامل بازدارنده است كه به نسبت مردان با محدودیت هایی به دلیل استفاده از 
فضای تمرینی و سالن های ورزشی روبرو می شوند. در یک نگاه اگر همه عوامل را كنار 

هم بگذاریم كار زنان ورزشکاران برای مدال آوری سخت تر از مردان است.
معاون وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: ورزشکاران زن ایران در جاكارتا تمام تلاش 
خود را بکار گرفتند اما در میدان رقابت، برخی در شرایط سخت قرار می گیرند كه 
موفقیت مورد انتظار حاصل نمی شود و عکس آن برخی با قرعه آسان مدال می گیرند. 
فرامرزیان كه مجموعه عوامل موفقیت هر رویداد در عرصه ورزشی را منابع مالی، 
مدیریت صحیح منابع مالی، مدیریت درست و حرفه ای، جایگاه رئیس فدراسیون و 
مدیر مربوط در نظام بین المللی رشته مربوطه می داند، افزود: اگر 50 درصد عامل 

موفقیت مالی باشد از این تعداد 25 درصد به مدیریت صحیح منابع باز می گردد.

فرامرزیان معتقد است: بین مدیریت منابع و خود منابع رابطه معناداری وجود دارد. 
منابعی كه در اختیار فدراسیون ها قرار می گیرد، با توجه به محدودیت های اقتصادی 
كشور باید با توزیع عادلانه شرایطی را فراهم كرد تا امکان توفیق برای كسب مدال 

وجود داشته باشد.
وی اضافه كرد: وزارت ورزش و جوانان و كمیته ملی المپیک در این دوره با قدرت 
تمام تلاش كردند تا با تخصیص به موقع منابع مالی، نگرانی در این باره وجود نداشته 
باشد. اما مسئولان فدراسیون ها و باشگاه ها برای موفقیت ورزشکاران زن در عرصه 
قهرمانی و حرفه ای باید منابع را به گونه ای مدیریت كنند تا ظهور و بروز توفیق زنان 

در این بخش بیشتر شود.
معاون وزیر ورزش و جوانان در ادامه، این موفقیت را مستلزم اعمال منابع مالی با 
رویکرد تبعیض مثبت دانست و گفت: باید علاوه بر 50 درصد سهم بودجه به زنان، 

راهبردی برای عقب افتادگی در برنامه بلندمدت داشت تا این موضوع جبران شود.
* نابرابری شرایط زنان و نیاز به جذب مربی زن خارجی 

نایب رئیس كمیته ملی المپیک حضور 98 ورزشکار زن و همچنین داوران زن ایران 
در این دوره از بازیها، انتخاب یک بانو به عنوان نماینده سرپرست كاروان در امور بانوان 
برای اولین بار و ركودشنکی در مدال آوری را نقاط قوت این كاروان دانست و گفت: اگر 
توجه خاص تری به ایجاد شرایط برابر برای زنان ورزشکار در میدان رقابت، برنامه ریزی 
ها و اجرای مطالبات، برگزاری اردوهای تداركاتی و حمایت ها می شد به طور یقین 

نتایج بهتری رقم می خورد.
»طاهره طاهریان« ادامه داد: شرایط زنان در بخش ورزش قهرمانی چه در داخل و چه 
در خارج از نظر آمادگی تیم ها در مسابقات تا فضای تمرینی كه باید در طول سال یا 

سالها در اختیار آنها باشد یا حتی اعتبارات و حمایت ها، برابر نیست.
وی وجود »تفاوت بین ورزش قهرمانی زنان و مردان« را متذكر شد و گفت: زنان 
ورزشکار ایران در جاكارتا در شرایط خاص و نابرابر مدال های ارزشمندی كسب كردند 

كه نقره آنها در بخش تیمی و انفرادی حکم طلا را داشت.
سومین مدیر ورزشی زن پس از انقلاب اسلامی، یکی از ناكامی در عرصه ورزش 
قهرمانی زنان در جاكارتا را »نداشتن مربی خارجی زن« دانست و در این باره توضیح 
داد: مربی خارجی زن به دلیل شناخت و تجربه های كه در رقابت های مختلف جهانی 
و آسیایی دارد، نقش مهمی در كسب موفقیت آن تیم ایفا می كند. نظیر تیم كبدی 

زنان ایران كه برای نخستین بار طلا می گیرد.
طاهریان می افزاید: فرصت رشد در بین مربیان زن داخلی ما به نسبت مردان كمتر 
بود، به نوعی كه شرایط كسب تجربه برای مربیان داخلی زن فراهم نیست، اگر هم بود 
با تلاش خود مربیان زن بوده كه دوره مربیگری را در سطح بین المللی كسب كردند 

هر چند تعداد آنها اندک است.
وی اضافه كرد: چنانچه بخواهیم خاص تر به موفقیت زنان بپردازیم باید از مربیان زن 
خارجی دوره دیده و مجرب در رشته هایی نظیر والیبال و بسکتبال و دیگر رشته ها 

استفاده كرد و این نیاز احساس می شود.
استاد رشته تاریخ ورزشی و تربیت بدنی این را هم اضافه كرد كه در كنار جذب 
مربیان زن خارجی عامل دوم حمایت است كه باید خاص تر اعمال شود تا شرایط برای 

موفقیت بیشتر زنان مهیا گردد.
طاهریان گفت: در جاكارتا نزدیک به یک چهارم مدال های كاروان به دست زنان 
توانمند شکار شد و این شایستگی را دارند تا در بازیهای المپیک 2020 سهمیه بیشتری 

هم كسب كنند.
عضو هیات رئیسه كمیته ملی المپیک تاكید كرد: باید مطالبات ورزشکاران زن در بعد 
قهرمانی را جدی گرفت زیرا مطالبات امروز آنها تغییر كرده است. برای افزایش سهم 
حضور زنان و همزمان با كسب مدال باید از هم اكنون برنامه ریزی خاصی شود تا در 

چهار سال آینده موفقیت های بیشتری حاصل گردد.
یکسان  از حمایت  باید  قهرمانی  بعد  در  ورزشکار  زنان  در عین حال  افزود:  وی 
فدراسیون ها برخوردار شوند. امروز اعزام هدف نیست بلکه هدف كسب مدال است و 

ورزش بانوان ایران در بعد قهرمانی نباید اولویت دوم باشد.
* ناداوری های صرف عامل ناكامی ها نیست

معاون امور بانوان وزارت ورزش و جوانان هم به ایرنا گفت: نتایج زنان ورزشکار ایران 
در جاكارتا قابل دفاع است و شاید به لحاظ تعداد مدال، 2 طلای اینچئون در جاكارتا به 

یک نشان زرین كاهش یافت اما طلای تیمی كبدی ارزشمند بود.
»فریبا محمدیان« ادامه داد: در این رویداد برخی رشته ها را با آگاهی اعزام كردیم تا 

نقطه آغازی برای ارزیابی از رشته های دیگر در رویدادهای آینده باشد. 
وی گریزی به مدال آوری زنان در سه كشور برتر این رویداد زد و گفت: چین به عنوان 
قهرمان این رویداد نیمی از نشان طلا را مدیون زنان است و در ژاپن هم كمتر از 50 
درصد، زنان مدال آوری كردند و كره جنوبی هم همین طور. این ها پیام دارد اینکه باید 
تنوع رشته زنان ما با حفظ حجاب را در این زمینه گسترش دهیم و فدراسیون ها باید 

در سیاستگذاری خود آنها را حمایت كنند.
معاون وزیر ورزش و جوانان كسب 17 مدال توسط بانوان را موفقیتی بزرگ دانست و 
افزود: هر چند تعدادی از نقره ها كه باید رنگش طلا می شد، اما نمی خواهیم ناداوری 
یا منابع مالی را صرف عامل ناكامی ها بدانیم. در برخی رشته ها ناكامی وجود داشت و 

پیش بینی كه فدراسیون ها داشتند محقق نشده كه از این ها هم نمی گذریم. 
محمدیان در پایان گفت: وزارت ورزش و تیم كارشناسی در كارگروه های مختلف 
به دنبال واكاوی موفقیت ها و ناكامی هاست تا با رفع نقاط ضعف مسیر برای 
المپیک 2020 هموار شود. در این واكاوی به دنبال تضعیف فدراسیون ها و كادر 

فنی نیستیم.

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: بازیکنان پرسپولیس در 
دیدار برگشت مقابل الدحیل باید در دقایق پایانی بازی تمركز 

خود را افزایش داده و از اشتباه پرهیز كنند. 
»حسین عبدی« در خصوص دیدار برگشت پرسپولیس و 
الدحیل اظهار داشت: تمام بازی های پرسپولیس در لیگ برتر 
و لیگ قهرمانان آسیا بسیار دشوار است و نمی توان تفاوتی 
میان بازی ها قایل شد. دیدار برگشت تیم های پرسپولیس و 
الدحیل در چارچوب مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا روز دوشنبه هفته جاری و از ساعت 18:30 در ورزشگاه 
آزادی تهران برگزار می شود. پرسپولیس در دیدار رفت و در 
قطر با نتیجه یک بر صفر مغلوب الدحیل شد. وی در ادامه 

سخنان خود یادآور شد: دیدار رفت پرسپولیس و الدحیل به 
دلیل اینکه در زمین حریف برگزار شد بسیار سخت تر از دیدار 
برگشت بود. خوشبختانه پرسپولیس در دیدار رفت عملکرد 
بسیار خوبی داشت و توانست شانس های خود برای صعود را 
زنده نگه دارد.  مربی سابق تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: 
بزرگترین مشکل این تیم برای این مسابقه محرومیت سیامک 
امیدوارم  كه  است  دیگر  بازیکن  چند  مصدومیت  و  نعمتی 
كرد:  تصریح  وی  برسانند.   بازی  این  به  را  مصدومان خود 
الدحیل در دیدار رفت با تیمی كه از آن سراغ داشتیم فاصله 
داشت و دلیل آن استرس فراوان و عملکرد عالی پرسپولیس 
در قطع توپ ها بود. الدحیل در دیدار برگشت هم زیر بار 
فشار فراوانی است كه بازیکنان پرسپولیس باید با گلزنی در 
دقایق ابتدایی و ادامه حملات خود از این فشار بهره ببرند.  
عبدی با اشاره به نقطه ضعف پرسپولیس در دیدارهای اخیر 
اظهار داشت: بازیکنان در چند دیدار اخیر تا دقیقه 75 صبر 
و شکیبایی بسیار خوبی دارند اما از این دقیقه تا پایان مسابقه 
اشتباهات فراوانی مرتکب می شوند كه این مساله در دیدار با 
نساجی نزدیک بود كار دست آنها بدهد.  پیشکسوت باشگاه 
پرسپولیس در مورد پیش بینی خود از نتیجه دیدار برگشت 
مقابل الدحیل گفت: پیش بینی فوتبال بسیار دشوار است اما 
من دوست دارم تیم محبوبم پیروز شود.  وی در خصوص 
دیدار استقلال و السد هم اظهار داشت: به عنوان یک ایرانی 
آرزو می كنم استقلال در این دیدار شگفتی ساز شود و بتواند 
السد را شکست دهد و به دور بعد بازی های آسیایی صعود 
كند. اما باید قبول كنیم با توجه به شکست سنگین استقلال 

در دیدار رفت این تیم كار سختی در پیش رو دارد.

حسین عبدی:

 پرسپولیس مقابل الدحیل باید تمركز خود را بالا ببرد 

ملی پوش بسکتبال زنان ایران گفت: با وجود عملکرد خوب تیم سه نفره، برخی دنبال 
تخریب هستند ولی با این كارشان مصمم تر می شویم. 

بعد از قهرمانی تیم ملی بسکتبال سه نفره زنان ایران در مسابقات غرب آسیا، این تیم 
توانست عنوان چهارمی تورنمنت »آسیا كوئیست« را به دست آورد. حضوری كه البته به 
همین نتیجه خلاصه نشد و مژگان خدادادی در بخش مهارت های این رقابت ها هم رتبه 

دوم را كسب كرد.
خدادادی روز شنبه در گفت وگو با ایرنا از عملکرد تیم ملی در این مسابقات و همچنین از 

اهمیت عنوان شخصی اش گفت.
* تعداد زیاد تیم های شركت كننده، چه تاثیری در سطح مسابقات آسیا كوئست 

داشت؟
سطح رقابت ها خیلی بالا بود. 10 تیم بودیم كه با غیبت سوریه به 2 گروه چهار و پنج 
تیمی تقسیم شدیم. بازی مقابل تیم های مغولستان، آلماتی و سریلانکا تجربه بسیار خوبی 

برایمان بود.
* بدشانس بودید و سعیده علی را هم به خاطر مصدومیت در چند بازی نداشتید.

متاسفانه این طور شد. در بازی نخست مقابل تیم »آستانا تایگرز« خیلی عملکرد خوبی 
داشتیم اما با پیچ خوردگی پای سعیده كه خیلی هم شدید بود، با مشکل مواجه شدیم. 
مسابقات روز اول را بردیم اما نبود سعیده در بازی های روز دوم روی تیم تاثیر داشت. اگرچه 
در بازی مقابل مغولستان با وجود مصدومیت، پایش را فیکس كرد و به زمین آمد. اتفاقا 
در آن بازی بسیار دشوار هم عالی عمل كردیم و توانستیم مقتدرانه تیم خوب مغولستان را 

شکست دهیم. با این نتیجه به عنوان تیم اول گروه بالا رفتیم و با تركمنستان روبه رو شدیم.
* همین هم باعث شد مقابل تركمنستان خسته باشید؟

فشار روی ما خیلی بالا بود. تركمنستان در سال های اخیر به تورنمنت های زیادی 
اعزام شده بود و در تمام مسابقات رسمی سال های اخیر بازی كرده است. از طرف دیگر 
مصدومیت سعیده باعث شد تا یک چهره موثرمان را در چند بازی نداشته باشیم و كمی 
خسته شویم. همه تلاشمان را كردیم اما زورمان به تركمنستان باتجربه نرسید و فینال را 

از دست دادیم.
* در نهایت چهارم شدید اما نتیجه قابل قبولی كسب كردید.

به عنوان تیم آخر جدول وارد این مسابقات شدیم، ولی همه را شگفت زده كردیم. خیلی 
ها وقتی ما را برای اولین بار می بینند باورشان نمی شود كه اصلا با حجاب بشود بسکتبال 
بازی كرد. اما من و همه بچه ها عاشق كارمان هستیم و همه هدفمان سربلند كردن ایران 

است. با رنکینگ 9 وارد و به عنوان تیم چهارم از رقابت ها خارج شدیم. 
* اما عده ای به حضور تکراری بازیکنان در مسابقات برون مرزی نقد دارند؟

خیلی ها حمایت مان می كنند اما متاسفانه برخی هم در همین شرایط به جای حمایت 
دنبال تخریب هستند. با اینکه ما با تمام توان و وجودمان در زمین بازی می كنیم و در همین 
مدت كوتاه كه وارد رقابت های بین المللی شدیم دنبال بهترین نتیجه ها هستیم. البته كه 
این حرف ها و تخریب ها ما را ناامید نمی كند و اتفاقا مصمم تر می شویم تا برای هدفمان 
بجنگیم.  خیلی ها می گویند مسابقات سه نفره كم ارزش است. شاید برای كشورهایی كه 
سال ها تیم اعزام كرده اند مسابقات سه نفره اهمیت كم تری داشته باشد اما برای ما كه در 

حال حاضر عملا تیم پنج نفره نداریم، تیم سه نفره هم غنیمت است. از طرف دیگر فدراسیون 
می تواند 2 تیم داشته باشد و به شکل نوبتی تیم ها را به مسابقات اعزام كند تا حرف و 
حدیثی هم باقی نماند. ولی اینکه می گویند این بازیکنان تکراری شدند درست نیست چون 
جامعه بسکتبال می داند بازیکنان حاضر در تیم فعلی سه نفره بهترین های ایران هستند.  
سایر كشورها هم بهترین هایشان را به مسابقات می فرستند چرا كه تیم سه نفره به یک 
تركیب قوی و هماهنگ نیاز دارد كه با هم زیاد كار كرده باشند. چین و مغولستان و سایر تیم 

ها هم همین طور هستند و همواره تركیب ثابتی به مسابقات می فرستند.
* علاوه بر رتبه چهارم تیمی، در بخش مهارتی مسابقات هم دوم شدید.

خدادادی: بخش مهارت رقابتی مربوط به مهارت های فردی بازیکنان است كه توانستم 
به جمع چهار بازیکن برتر صعود كنم. در بخش نیمه نهایی هم با 24 ثانیه زمان بهتر از 
رقیبم به فینال رفتم. در فینال هم با سه ثانیه فاصله اول نشدم ولی همین كه در سومین 
حضور رسمی ام توانستم چنین عنوانی كسب كنم واقعا برای خودم حس دلچسبی داشت.
* در نهایت اما بسکتبال زنان برای رقابت جدی در آسیا نیازمند داشتن تیم پنج 

نفره و شركت در مسابقات مربوط به آن است.
خدادادی: همین طور است. در صورت آغاز به كار رسمی تیم ملی پنج نفره قطعا بازیکنان 
جدا می شوند. پتانسیل های خوب و زیادی داریم و قطعا در آن بخش هم پیشرفت خواهیم 
كرد. اما تا آن روز بهتر است از همین فرصتی كه پیش رویمان است بیشترین استفاده را 
بکنیم. به هر حال بسکتبال زنان ایران سال ها از همه میادین دور بوده است و تازه میدانی 

برای نمایش توانایی هایش پیدا كرده است. میدانی كه باید حفظش كرد.

ملی پوش بسکتبال زنان: با تخریب ها مصمم تر می شویم 

پیشکسوت باشگاه استقلال در آستانه دیدار این تیم مقابل 
تیم فوتبال السد قطر گفت: به دلیل اینکه همیشه واقعیت را در 
خصوص استقلال گفته ام، برخی دوستان مرا مقصر نتایج این 
تیم می دانند، به همین دلیل پیش بینی می كنم استقلال چهار 

گل به تیم قطری بزند. 
حسن روشن در خصوص دیدار برگشت استقلال و السد قطر 
گفت: آرزوی من برد استقلال در این مسابقه است و متاسفم 
برای كسانی كه وقتی حقیقت را می گویم، مرا مقصر ناكامی 
های استقلال معرفی می كنند.  وی ادامه داد: استقلال تیمی 
است كه بهترین روزهای جوانی ام را در آن پشت سر گذاشتم 
و در هر لحظه از زندگی خود از هیچ تلاشی برای موفقیت آن 
دریغ نکردم. مطمئن باشید موفقیت استقلال همیشه آرزوی من 
است، اما امروز وظیفه دارم به عنوان یک فرد دلسوز واقعیت ها 
را در خصوص تیم محبوبم بیان كنم.  كاپیتان اسبق تیم فوتبال 
استقلال گفت: اگر حرف های من در خصوص این تیم درست 
است، به خاطر مویی است كه در فوتبال و استقلال سفید كردم. 
این بار برای اینکه به كسی بر نخورد و كسی من را دلیل ناكامی 
استقلال نداند پیش بینی می كنم این تیم به السد چهار گل 
می زند.  وی تصریح كرد: امروز من متهم به خراب كردن روحیه 
استقلال هستم، اما سئوالم این است كه اگر تمام حرف هایم 
درست هست؛ پس چرا نباید یک بار پیشنهاد هایم را اجرایی 
كنند تا شاید استقلال به روزهای خوب خود بازگردد. به عنوان 
كسی كه بهترین روزهای عمرش را برای تیم ملی و استقلال 
گذاشته، اجازه دارم از ضعف ها بگویم و كسی هم حق ندارد 
دلخور شود.  روشن در خصوص آخرین انتقاد خود از بازیکنان 
خارجی استقلال اظهار داشت: حرف من این بود كه بازیکنان 

خارجی استقلال در حد پوشیدن پیراهن این تیم پر افتخار 
نیستند. آیا عملکرد آنها غیر از این مساله را ثابت كرد؟

وی تاكید كرد: بازهم می گویم بازیکنان استقلال بسیار ضعیف 
هستند و باز هم تکرار می كنم مسئول این اتفاق و هر نتیجه ای 
كه در این تیم بدست بیاید، شخص شفر است. او به عنوان یک 
مربی زیر بار این بازیکنان رفته و در نهایت تیم را با مسئولیت 
خود بسته است.  رییس سابق كمیته فنی باشگاه استقلال در 
خصوص انتخاب اعضای جدید این كمیته اظهار داشت: نفرات 
خوبی انتخاب شدند، اما امیدوارم آنها اجازه داشته باشند، مستقل 
فعالیت كنند و بتوانند روی تصمیم های غلط نظرات خود را 
اجرایی كنند.  وی در مورد اینکه آیا از فتحی به خاطر عدم 
انتخاب خود ناراحت است، گفت: فتحی یکی از دوستان خوب من 
است، اما مطمئن باشید اگر من رییس كمیته فنی هم بودم و تیم 
یا مدیریت ضعیف كار می كرد به همین شدت انتقاد می كردم 
و این مساله را در گذشته هم ثابت كردم.  روشن افزود: در حال 
حاضر اگر هر مسئولیتی را در استقلال به من پیشنهاد دهند، 
نخواهم پذیرفت؛ زیرا از لحظات زندگی خود به شکل دیگری لذت 
می برم.  پیشکسوت باشگاه استقلال در مورد شانس نمایندگان 
كشورمان برای صعود به مرحله بعدی لیگ قهرمانان آسیا گفت: 
قطعا پرسپولیس شانس بیشتری برای صعود خواهد داشت، اما در 
آن مسابقه هم بازیکنان غایب الدحیل بازمی گردند و قطعا این 
تیم با قدرت بیشتری نسبت به دیدار رفت در زمین حاضر خواهد 
شد. دیدار تیم های استقلال و السد در چارچوب مرحله یک چهار 
نهایی لیگ قهرمانان استقلال ساعت 20:30 دقیقه روز دوشنبه 
هفته جاری در قطر برگزار می شود.  تیم استقلال در بازی رفت 

در ورزشگاه آزادی تهران با نتیجه سه بر یک مغلوب السد شد. 

حسن روشن:

 امیدوارم استقلال چهار گل به السد بزند 
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5 علمیوسلامت

داروهاییرایجکهبهکلیههاآسیبمیزنند
دوزهای بالا از داروهایی که به نام استاتین ها شناخته می شوند، خطر آسیب 

کلیوی را افزایش می دهند. 
اگرچه ممکن است چندان درباره وضعیت کلیه های خود فکر نکنید، اما این اندام 

ها نقش مهمی در سلامت انسان ایفا می کنند.
پالایش و دفع مواد زائد، یکی از وظابف اصلی در بدن انسان است.

روزانه مقدار قابل توجهی خون توسط کلیه های پالایش می شوند و این اندام های 
لوبیایی شکل از طریق تولید ادرار مایع اضافی و مواد زائد را از بدن دفع می کنند.

استفاده از داروها برای درمان بیماری های مختلف به جریانی رایج در جهان تبدیل 
شده است. و در شرایطی که داروها برای کمک به بدن برای مقابله با این شرایط 

طراحی شده اند، اما باید برای پالایش از کلیه ها عبور کنند.
اگر فکر می کنید کلیه ها در برابر اثرات داروهای مصرفی ایمن هستند باید در 
این زمینه تجدید نظر کنید زیرا حدود 20 درصد از موارد نارسایی کلیوی حاد 

)نفروتوکسیسیتی( به واسطه داروهای تجویزی شکل می گیرند.
برخی داروهای رایج می توانند بیشتر از آنچه فکر می کنید به کلیه ها آسیب وارد 

کنند که در ادامه با برخی از آنها بیشتر آشنا می شویم.
استاتین ها 

دوزهای بالا از داروهایی که به نام استاتین ها شناخته می شوند، خطر آسیب 
کلیوی را افزایش می دهند. نتایج یک پژوهش نشان داد افرادی که در مقادیر نسبتا 
زیاد از این داروها استفاده می کنند، نسبت به شرایطی که به نام آسیب کلیوی حاد 
شناخته می شود 34 درصد آسیب پذیرتر هستند. هر ساله این بیماری موجب 
مرگ حدود 40 هزار نفر در آمریکا می شود. داروهای استاتین شامل رزوواستاتین، 

آتورواستاتین، و سیمواستاتین می شوند.
آنتی بیوتیک ها 

سلول های لوله ای کلیه بازیگران مهمی در انجام عمل پالایش توسط کلیه ها 
هستند، که آنها را به طور خاص نسبت به اثرات سموم داروهایی که در معرض آنها 
قرار می گیرند، آسیب پذیر می کند. توبرامیسین، از دسته ای از آنتی بیوتیک ها به 
نام آمینوگلیکوزیدها می تواند موجب مسمومیت شدیدتر برای سلول های پالایش 

کننده شود.
داروهای ضد میکروب که به نام سولفونامیدها )ادرارآوردهای تیازید، استازولامید، 
سولفونیل اوره و برخی مهارکننده های COX-2(، می توانند تورم و التهاب کلیه ها 
به واسطه تشکیل کریستال هایی که در این اندام ها حل نمی شوند را افزایش دهند.

در صورت نیاز به استفاده از آنتی بیوتیک ها، نسبت به چگونگی انجام ایمن این 
کار  اطمینان حاصل کنید.

ادرارآورها 
هیدروکلروتیازید و فوروزماید دو داروی پر استفاده هستند که به منظور کاهش 
تورم و فشار خون تجویز می شوند. متاسفانه، مصرف این داروها می تواند به کم آبی 

بدن منجر شود که تورم و التهاب در کلیه ها را افزایش می دهد.
ضد ویروس ها 

آسیکلوویر، دارویی که در برای تبخال، زونا و آبله مرغان استفاده می شود، کریستال 
هایی را تولید می کند که کلیه ها قادر به پالایش آنها نیستند. این شرایط می تواند به 

انسداد در مسیر ادرار منجر شده و موجب آسیب دیدگی کلیه ها شود.
ضد التهاب ها 

چه از داروهایی تجویزی و چه نمونه های بدون نسخه استفاده کنید، داروهای ضد 
التهاب غیر استروئیدی مانند ایبوپروفن، ناپروکسن سدیم و کتوپروفن موجب باریک 
شدن رگ های خونی منتهی به کلیه ها می شوند. زمانی که این شرایط رخ می 
دهد، جریان خون کاهش می یابد و بافت های کلیه هرچه بیشتر مستعد آسیب و 

مرگ می شوند.
مصرف داروهای ضد التهاب در دوزهای زیاد یا برای مدت زمان طولانی می تواند 
موجب بیماری مزمن کلیوی )نفریت مزمن بینابینی(، نارسایی کلیوی ناگهانی، و 

آسیب کلیوی پیشرونده شود.
ضد دردها 

داروهای ضد درد مانند آسپرین و استامینوفن، از جمله داروهای بدون نسخه پر 
استفاده برای درمان درد و تب هستند. همانند داروهای ضد التهاب، استفاده بلند 
مدت از داروهای ضد درد نیز جریان خون به سمت کلیه ها را کاهش داده و می 

تواند در عملکرد این اندام ها اختلال ایجاد کند.
چگونه می توانیم از کلیه ها در برابر آسیب داروها محافظت کنیم؟ 

پژوهش ها نشان داده اند که بیشتر عوارض جانبی ناشی از مصرف داروها به 
واسطه اشتباهات در تجویز، عدم نظارت بر دارو و اشتباهات در مصرف درست دارو 

رخ می دهند.
حتی داروهای بدون نسخه، مانند داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی که بی خطر 
به نظر می رسند، برخی جنبه های تاریک را نشان داده و به عنوان مثال با حمله 

قلبی پیوند خورده اند.
بهترین توصیه، مصرف این داروها در زمانی است که به واقع به آنها نیاز است. در 
صورت امکان درمان های طبیعی را انتخاب کرده و استفاده از داروها و مواجهه با 

عوارض جانبی و خطرات آنها را به حداقل برسانید.
مواد غذایی، ادویه ها و اقدامات محافظ سلامت می توانند به کاهش درد و التهاب 

در بدن کمک کنند.
زمانی که دارو مصرف می کنید، به میزان کافی مایعات )شش تا هشت لیوان آب 
در روز( مصرف کنید تا از کم آبی بدن پیشگیری شده و عمل پالایش توسط کلیه 

ها به خوبی صورت بگیرد.

فوق تخصص چشم کودکان مطرح کرد

نابیناییدرکمیننوزاداننارس
فوق تخصص چشم کودکان با اشاره به اینکه نوزادانی که نارس و کم وزن به 
دنیا می آیند شبکیه آنها دچار مشکل می شود و بینایی آنها در خطر است، گفت: 

شناساسی سریع مشکلات چشمی کودکان سبب درمان بهتر خواهد شد.
مصطفی سلطان سنجری در ارتباط با سلامت چشم کودکان ایرانی اظهار داشت: 
خوشبختانه در ایران غربالگری وضعیت بینایی و سلامت چشم از سن 4 سالگی در 
کودکان انجام می گیرد بنابر این مشکلات چشمی نسبت به گذشته زودتر تشخیص 

داده می شود.
وی افزود: افزایش و دانش عمومی و توجه بیشتر خانواده ها به کودکان خود نیز در 
این زمینه حائز اهمیت بوده و از طرفی متخصصین کودکان نیز ارتباط تنگاتنگی 
امروزه با چشم پزشکان دارند و همه موضوعات سبب شده که معاینات چشمی 

کودکان زودتر انجام شود.
این فوق تخصص چشم کودکان با اشاره به آمار بالای نوزادان نارس، گفت: امروزه به 
دلیل پیشرفت های موجود، نگهداری نوزادان نارس و  کم وزن بیشتر از گذشته شده 

و غربالگری و محافظت از چشم این کودکان نیز به خوبی انجام می گیرد.
سلطان سنجری گفت: نوزادانی که نارس و کم وزن به دنیا می آیند شبکیه آنها دچار 
مشکل می شود و بینایی آنها در خطر است که با اقدامات مناسب می توان از این 

مشکل پیشگیری کرد.
وی در مورد مشکل نزدیک بینی گفت: زمانی که نزدیک بینی شدید باشد شبکیه 
چشم نازک شده و ریسک پارگی شبکیه و سوراخ شدن آن وجود دارد.بنابر این 

درمان این بیماری حائز اهمیت است.
این فوق تخصص چشم کودکان با اشاره به اینکه نازک بودن شبکیه قابل پیشگیری 
نیست، افزود: در افراد نزدیک بین این مشکل شدت بیشتری دارد و در سایر افراد نیز 

ممکن است با شیوع پایینی بروز یابد.

یک متخصص تغذیه عنوان کرد

تاثیرپوستخیاروسیبدرکنترل
قندخوندیابتیها

یک متخصص تغذیه گفت:افراد مبتلا به دیابت در کنار حذف مواد قندی ساده 
لازم است مصرف فیبر غذایی که بیشتر در پوست میوه هایی همچون پوست خیار و 

پوست سیب وجود دارد را افزایش دهند. 
دکتر مرتضی صفوی درباره ارتباط تغذیه با ابتلا به دیابت اظهار کرد: ذائقه کودکان 
ایرانی از سنین کم به مصرف خوراکی های شیرین آشنا می شود لذا در بزرگسالی 
تمایل زیادی به مصرف شیرینی جات پیدا می کنند بنابراین شیوه زندگی مردم علت 

اصلی افزایش آمار ابتلا به دیابت است.
وی با بیان اینکه مردم توجهی به میزان مصرف مواد قندی خود ندارند، افزود: 
درحال حاضر مصرف قند و شکر و مواد قندی مثل مربا، شربت، نوشابه ، نبات، 

آبنبات، شکلات و شیرینی در کشور ما بالاست.
این متخصص تغذیه عنوان کرد: دیابت دو نوع دارد که نوع یک مادرزادی و وابسته 
به انسولین است ولی نوع دو این بیماری بیشتر از سن 30 سالگی شروع می شود و 

سن 40 سالگی اوج این بیماری است.
صفوی با اشاره به اینکه افراد مبتلا به دیابت انسولین مترشحه از لوزالمعده آنها 
کاهش یا کاملا قطع می شود، عنوان کرد: در این صورت قند نمی تواند در بدن 
تجزیه شود و مستقیما وارد خون شده بنابراین قند خون فرد افزایش پیدا کرده و 

دیابت بروز می کند.
وی یادآور شد: اگر قند خون ناشتای فرد مبتلا به دیابت در حد ۱۱0 میلی گرم 
در دسی لیتر باشد می توان با رژیم غذایی آن را کنترل کرد ولی وقتی قندخون فرد 
بالاتر از این مقدار باشد لازم است فرد برای کنترل قند خون خود به پزشک معالجه 

تا دارو برای آن تجویز شود.
صفوی خاطرنشان کرد: مواد قندی ساده مثل قند و شکر، مربا، شربت و عسل 
که خیلی زود قندخون را بالا می برد باید از برنامه غذایی فرد مبتلا به دیابت 
حذف شود و مصرف قندهای مرکب مثل خرما، کشمش، انجیر و توت خشک 

جایگزین شود.

از مواد مغذی مختلف، چای سبز در  سرشار 
فهرست ابرمواد غذایی سالم جایگاه بالایی دارد. 
نوشیدن چای سبز می تواند به محافظت و تقویت 
بینایی، محافطت در برابر سرطان، و کنترل قند 

خون کمک کند. 
دو نوع کلسترول در بدن انسان وجود دارند که 
شامل کلسترول خوب )HDL( و کلسترول بد 
)LDL( می شوند. کلسترول بد موجب انسداد 
در سرخرگ های ما می شود، در شرایطی که 
کلسترول خوب به محافظت از قلب کمک می 

کند.
زمانی که درباره سطوح کلسترول سالم صحبت 
می شود باید هر دو نوع کلسترول مد نظر قرار 
بگیرند. بنابر گزارش انجمن قلب آمریکا، سطح 
کلسترول سالم برابر با 200 میلی گرم بر دسی 
لیتر با میزان کلسترول خوب 40 میلی گرم بر 
دسی لیتر یا بیشتر و کلسترول بد کمتر از ۱00 

میلی گرم بر دسی لیتر است.
کنترل افزایش طبیعی کلسترول بد که با افزایش 
سن رخ می دهد تا حد زیادی در اختیار خود ما 
قرار دارد. احتمالا می دانید که یک رژیم غذایی 
سرشار از مواد غذایی کامل و مقدار کم تا صفر 
شکر عاملی کلیدی است. رژیم غذایی اوکیناوایی 
و رژیم غذایی مدیترانه ای دو نمونه خوبی هستند 

که می توانید دنبال کنید.
برنامه های  این  به  افزودن چای های گیاهی 
غذایی به طور قطع انتخابی مفید برای سلامت 
شما خواهد بود. در ادامه با چهار نوع چای که 
می توانند به کنترل شرایط کلسترول کمک کنند، 

بیشتر آشنا می شویم.
چای سبز

از مواد مغذی مختلف، چای سبز در  سرشار 
فهرست ابرمواد غذایی سالم جایگاه بالایی دارد. 
نوشیدن چای سبز می تواند به محافظت و تقویت 
بینایی، محافطت در برابر سرطان، و کنترل قند 

خون کمک کند.
 Journal of the مطالعه ای جدید که در نشریه
شد،  منتشر   American Heart Association
نشان داد که چای سبز توانایی کنترل کلسترول 

را نیز دارد.
پژوهشگران چینی طی یک بازه زمانی شش 
ساله شرایط 80,۱82 مرد و زن را برای بررسی 
این که نوشیدن چای سبز برای سطوح کلسترول 
خوب مفید است یا خیر زیر نظر گرفتند. شرکت 

کنندگان در این مطالعه 49 ساله یا پیرتر بودند.
پس از مد نظر قرار دادن عوامل سبک زندگی 
دیگر مانند ورزش، رژیم غذایی، مصرف نوشیدنی 
پژوهشگران  کشیدن،  سیگار  و  الکلی،  های 
کاهش  آهنگ  سبز  چای  مصرف  که  دریافتند 
طبیعی سطوح کلسترول خوب، به ویژه در افرادی 
که بیشتر چای سبز بیشتری مصرف کرده بودند، 

را کند کرده است.
چای قرمز

مردم آفریقای جنوبی دیر زمانی است که از چای 
قرمز یا چای رویبوس برای اهداف پزشکی استفاده 
می کنند. این نوشیدنی مفید التهاب و استرس 
اکسیداتیو را کاهش می دهد و می تواند مرگ 
سلولی )آپوپتوز( در سلول های سرطانی را نیز 

افزایش دهد.
زمانی که طی یک مطالعه شرکت کنندگان 
فنجان چای  روزانه شش  به مدت شش هفته 
قرمز مصرف کردند، پژوهشگران متوجه تغییرات 
سطوح  شدند.  آنها  در  چشمگیری  سلامت 
پلی فنول ها در خون این افراد به طور قابل توجهی 
افزایش یافت. پلی فنول ها آنتی اکسیدان هایی 
هستند که در برابر استرس اکسیداتیو و التهاب از 

ما محافظت می کنند.
افزایش  با  قرمز  چای  مصرف  این،  بر  افزون 
چشمگیر کلسترول خوب و کاهش کلسترول بد و 

تری گلیسیرید همراه بود.

چای زنجبیل
برای بهبود گرفتگی های عضلانی و حالت تهوع، 
چای زنجبیل یکی از بهترین گزینه ها محسوب 
می شود. و پژوهش ها نشان داده اند در شرایطی 
که نوشیدن این چای می تواند معده را آرام سازد، 

فواید محافظتی برای قلب نیز ارائه می کند.
در  زنجبیل  که  داد  نشان  مطالعه  یک  نتایج 
مقایسه با دارونما توانایی قابل توجهی در کاهش 
کلسترول بد و افزایش سطوح کلسترول خوب 
های  سوژه  حضور  با  دیگر  ای  مطالعه  و  دارد. 
در  زنجبیل  کارایی  که  داد  نشان  نیز  حیوانی 
داروی  با  برابر  تقریبا  کلسترول  سطوح  بهبود 

آتورواستاتین بوده است.
برای تهیه چای زنجبیل می توانید این ماده 
غذایی را رنده کرده و روی آن آب جوش بریزید. 
سپس اجازه دهید چای به مدت 5 تا ۱0 دقیقه 

دم بکشد.
چای نعناع بیابانی

نوشیدن منظم چای نعناع بیابانی تولید صفرا را 
تحریک می کند. صفرا مایعی است که به گوارش 
کمک می کند. صفرا توسط کبد ترشح می شود و 

در کیسه صفرا ذخیره می شود.
از  استفاده  نیازمند  بدن  صفرا،  تولید  برای 
کلسترول است و این یکی از دلایل نیاز بدن به 
آن بوده و چرایی مشکل ساز بودن سطوح کم 
چای  نوشیدن  دهد.  می  توضیح  را  کلسترول 
نعناع بیابانی می تواند به متعادل کردن سطوح 
کلسترول از طریق استفاده بهتر از این ماده به 
جای ذخیره شدن و ایجاد انسداد در سرخرگ 

ها کمک کند.
مطالعه ای که توسط پژوهشگران برزیلی انجام 
شد، نشان داد سوژه هایی که چای نعناع بیابانی 
مصرف کرده بودند، کاهش سطوح کلسترول بد و 
تری گلیسیرید را تجربه کرده و سطوح کلسترول 

خوب این افراد افزایش یافته بود.

کنترل کلسترول با 
کمک چای 

محققان یک وصله سیلیکونی انعطاف پذیر ساخته اند که می تواند فشارخون داخل 
بدن انسان را اندازه گیری کند.

 اوایل سال جاری محققان دانشگاه کالیفرنیا سن دیه گو یک وصله انعطاف پذیر 
اولتراساوند ابداع کردند که به کاربر اجازه می داد  ساختار داخلی اشیای غیر منظم را 
ببیند. اکنون آنها یک وصله دیگر ابداع کرده اند که می تواند فشار خون بیمار را از اعماق 

بدن او اندازه گیری کند.
به طور معمول فشار خون فرد را به وسیله بازوبندی سنجیده می شود که فشار خون 
ترجیحی نامیده می شود و با فشار خون مرکزی بدن فرد متفاوت است. فشار خون 

مرکزی، خون را به قلب و اعضای اصلی بدن می ساند.
فشارخون مرکزی از ترجیحی دقیق تر است و به گفته پزشکان بیماری های قلبی را 
سریعتر تشخیص می دهد. به هرحال این وصله در اصل یک ورقه سیلیکون الاستومری 
است که روی آن الکترود و مبدل های پیزوالکتریک وجود دارند. این بخش ها به وسیله 
سیم های مسی به یکدیگر متصل هستند. این وصله بدون خسارت به بخش های 

الکترونیکی کش می آید، خم و تا می شود و به ساختار»پل- جزیره« مشهور است.
وصله مذکور به پوست می چسبد و از سوی دیگر به منبع انرژی و واحد پردازش 
اطلاعات متصل می شود. این دستگاه امواج اولتراساوندی تولید می کند که به طور مداوم 

قطر رگ های خونی اصلی را تا 4 سانتیمتر زیر پوست رصد می کنند. 
 واحد پردازشگر این اطلاعات را به خوانش فشار خون مرکزی تبدیل می کند. اکنون 
محققان قصد دارند یک منبع انرژی پردازشگر و سیستم ارتباطات بی سیم را در این 
وصله یکپارچه کنند تا بتواند به عنوان یک دستگاه مستقل فشار خون را رصد کند. در 
نهایت از این دستگاه برای رصد قلب و ریه بیمارانی استفاده خواهد شد که جراحی را 

پشت سر گذاشته اند.

اپل در مراسم رونمایی اعلام کرد کاربران با کمک به 
روز رسانی جدید می توانند با کمک بلندگوی هوم پاد 
تماس برقرار کنند. همچنین اعلام شد سیستم عامل 

جدید آیفون 2۶شهریور رونمایی می شود.
اپل در مراسمی از محصولات جدید خود رونمایی 
کرد. در این مراسم علاوه بر رونمایی از محصولات این 

شرکت از چند به روز سانی نیز خبر داد.  
کاربران به زودی می توانند با درخواست از دستیار 
صوتی از طریق بلندگوی HomePod تماس برقرار و 
دریافت کنند.  البته کاربران این بلندگو باید کمی بیشتر 

منتظر باشند چون هنوز به روزرسانی ها ارائه نشده اند.
قابلیت جدید تماس بلندگوی هوشمند  عالی است و 

صدا با کیفیتی روشن و واضح به گوش می رسد.
کافی است کاربر از سیری بخواهد با یکی از شماره 
های دفتر تلفن او تماس برقرار کند یا شماره تلفن را با 
صدای بلند بگوید. تماس های ورودی به طور خودکار  

از آیفون به بلندگو منتقل می شوند. 
 علاوه بر این موارد بلندگو  از میانبر دستیار صوتی 
سیری نیز پشتیبانی می کند، به این ترتیب کاربران می 

توانند  به اپلیکیشن ها دستوراتی بدهند. 

نسخه  کرد  اعلام  اپل  مراسم  این  در  برآن  علاوه 
جدید iOS  در 2۶شهریور)۱٧سپتامبر (رونمایی می 
شود.  علاوه بر iOS ۱2 ، سیستم عامل لپ تاپ های 
مک یعنی Mojave  و Watch OS 5 )آخرین نرم 
افزار ساعت اپل(نیز رونمایی خواهند شد.  این سیستم 
عامل سبب می شود عملکرد دستگاه های قدیمی تر 
٧0 درصد سریع تر شود.  به این ترتیب اپلیکیشن ها 
سریع تر عمل می کنند و قابلیت های دوربین سریع 
تر می شوند.  در این سیستم عامل ابزارهای دیجیتالی 

سلامت بیشتری وجود دارند. 

یک شرکت آلمانی، نوعی کیف دوربین ابداع کرده 
که قابلیت شارژ تلفن همراه کاربر را دارد.

شرکت آلمانی "کاسی اسپید")Cosyspeed(، نوعی 
کیف ابداع کرده تا به افرادی که برای عکاسی از تلفن 

همراه استفاده می کنند، کمک کند.
این کیف طوری طراحی شده که می تواند امکان 
شارژ تلفن همراه و حمل وسایل جانبی دوربین از جمله 

لنز را برای کاربر فراهم کند.
بزرگتری  جانبی  لوازم  دوربین،  کیف های  بیشتر 

را شامل می شوند اما به گفته شرکت سازنده، این 
محصول، نخستین نمونه از کیفی است که به طور 
خاص برای افرادی که با تلفن همراه عکس می گیرند، 
ابداع شده است. همه گزینه های این مجموعه جدید، 
روی یک کمربند قرار می گیرند. این مجموعه، یک 
سیستم انتقال انرژی بی سیم دارد که تلفن همراه را 
درون کیف شارژ می کند. همچنین، کیف کوچکی 
هم برای نگهداری چهار لنز طراحی شده است.قیمت 
مجموعه کامل این کیف، ۱49 دلار تعیین شده است.

یک شرکت ایرانی موفق به تولید چینی هایی با فناوری نانو و خاصیت آبگریزی 
شدند که قابلیت شستشوی آسان را دارد.

بررسی محصولات نانو و ارائه تاییدیه نانو مقیاس به آنها از جمله فعالیت های مهم 
ستاد توسعه فناوری نانو از 3 سال گذشته بوده است. در واقع بررسی مواد و محصولات 
تولید و عرضه شده در حوزه فناوری نانو، سبب شفافیت بازار محصولات نانو شده و به  

ارتقای کیفی این محصولات و افزایش اعتماد مصرف کنندگان کمک می کند.
یکی از این محصولات که توسط یک شرکت دانش بنیان به تولید رسیده، بشقاب 
های چینی است. شستن بشقاب های چینی پس از صرف غذا کاری ملال آور است. 
ظروف چینی چرب، بسیار لیز و شکننده هستند و لکّه های چربی در برخی از موارد 
پس از شستشو همچنان باقی می مانند. در همین راستا محققان موفق شدند خاصیت 
آبگریزی را به محصولات چینی اضافه کنند تا مشکلات شستن کمتر شود. این 
محصول اکنون در بازار موجود است و در دسترس مردم قرار دارد. این ظروف چینی 
دارای خاصیت آب گریزی است و با کمک نانو ذرات دارای یک سطح آب گریز است 
که هر گونه مایع قطبی را بر روی سطح به صورت قطره ای شکل می سازد و از پخش 
شدن مایعات بر روی سطح جلوگیری می  کندکه در نهایت باعث شستشوی آسان 

ظرف می شود. این محصول مورد تایید ستاد ویژه توسعه فناوری نانو است.

وصلهسیلیکونیفشارخونداخلبدنرااندازهمیگیرد

امکانبرقراریتماسباکمکبلندگویاپلفراهممیشود

کیفدوربینباقابلیتشارژتلفنهمراه

ظروفچینینانوتولیدشد

ساختاولینکوادکوپترباسوختبنزین
برایپروازهایطولانیمدتدرکشور

یکی از شرکت های مستقر در پارک علم و فناوری آذربایجان غربی موفق به طراحی 
و ساخت نخستین کواد کوپتر )پرنده هوشمند( با سوخت بنزین و قابلیت پرواز طولانی 

مدت شده است.
دکتر حسن حیدری، رئیس پارک علم و فناوری آذربایجان غربی با اشاره به اینکه این 
کوادکوپتر در نوع خود منحصر به فرد است، ادامه داد: این مدل برای پرواز طولانی مدت 

طراحی شده و می تواند برای پرواز در مسیرهای بلند مورد استفاده قرار گیرد.
وی سرکشی و پایش برای مرزبانی، جست وجو و امداد و نجات را برخی کاربردهای این 
پرنده هوشمند نام برد و اضافه کرد: این محصول اولین کوادکوپتر است که با سوخت بنزین 

کار می کند و دارای باتری های اضطراری نیز هست.
رئیس پارک علم و فناوری آذربایجان غربی خاطرنشان کرد: کواد کوپتر طراحی شده از 
سوی این شرکت مستقر در پارک علم و فناوری آذربایجان غربی هیچ گونه نمونه مشابه 

داخلی نداشته و توانایی پرواز طولانی مدت، یکی از امتیازات ویژه این محصول است.
بر اساس اعلام روابط عمومی وزارت علوم، حیدری درخصوص قابلیت های کوادکوپتر 
توضیح داد: هدایت پذیری و انجام ماموریت به صورت تمام اتوماتیک، نیمه اتوماتیک و 
دستی، قابلیت ارسال تصاویر و اطلاعات پروازی به صورت آنلاین به ایستگاه زمینی، پرواز در 
بیش از ۱2 مد پروازی مختلف و بازگشت به خانه به صورت تمام اتوماتیک و تنها با فشردن 

یک دکمه در شرایط اضطراری از دیگر قابلیت های این کوادکوپتر هستند.

حسگرهاییکهبهدرمانپارکینسون
کمکمیکنند

پژوهشگران دانشگاه "ام. آی. تی"، حسگرهای کوچکی ابداع کرده اند که می توانند با 
بررسی سطح دوپامین، به درمان بیماری پارکینسون کمک کنند.

شاید به زودی، حسگرها بتوانند به بررسی شرایط افراد مبتلا به پارکینسون و بیماری های 
دیگر کمک کنند.

دوپامین، یکی از مولکول های پیام رسان مغز است که نقش مهمی در تنظیم حالات 
انسان از جمله کنترل حرکت بر عهده دارد. بسیاری از اختلالات به ویژه پارکینسون، 

افسردگی و اسکیزوفرنی، به کمبود دوپامین مرتبط هستند.
متخصصان علوم اعصاب دانشگاه "ام. آی. تی" )MIT(، راه جدیدی برای اندازه گیری 
میزان دوپامین در مغز ابداع کرده اند و باور دارند این روش می تواند به آنها در درک بهتر 

نقش این مولکول، هم در مغزهای سالم و هم در مغزهای بیمار کمک کند.
"آن گریبیل" )Ann Graybiel(، استاد دانشگاه ام. آی. تی و نویسنده ارشد این پژوهش 
گفت: به رغم این که دوپامین، یک مولکول پیام رسان مهم مغزی شناخته می شود، بررسی 

تغییرات ناشی از کاهش آن به مرور زمان در شرایط بالینی، غیرممکن است.
در سال 20۱5، گروه پژوهشی دانشگاه ام. آی. تی ادعا کرد که شاید بتوان برای بررسی 
 )striatum( "سطح دوپامین، حسگرهای کوچکی را در بخشی از مغز موسوم به "استریاتوم
که شامل سلول های دوپامین است، قرار دارد.  از آنجا که این حسگرها بسیار کوچک 
هستند، پژوهشگران موفق شدند ۱۶ عدد از آنها را در بخش های گوناگون استریاتوم قرار 
دهند و میزان دوپامین را اندازه گیری کنند. آنها در این بررسی جدید تصمیم گرفتند 
 ،)Helen Schwerdt( "حسگرها را برای ردیابی بلندمدت دوپامین به کار ببرند. "الن شورد
سرپرست این پژوهش گفت: هدف اساسی ما، ابداع حسگرهایی است که بتوان آنها را برای 
مدتی طولانی به کار برد. پژوهشگران برای ابداع حسگرهای دقیق، باید مطمئن می شدند 
که حسگر به واکنش ایمنی منجر نمی شود. آنها دریافتند که این حسگرهای کوچک حتی 
در بلندمدت، تقریبا برای سیستم ایمنی، نامرئی هستند. پس از کاشت حسگرها، تعداد 

سلول هایی که به آسیب کوتاه مدت واکنش نشان می دهند، مانند قبل بود.
پژوهشگران، پنج حسگر را در عمق پنج میلیمتری استریاتوم هر کدام از حیوانات 
مورد آزمایش قرار دادند. پس از چند هفته، دوپامین منتشر شده از سلول بنیادی مغز به 

استریاتوم انتقال یافت. این اندازه ها به مدت 393 روز پایدار باقی ماندند.
این گروه پژوهشی در حال حاضر، در جستجوی راهی برای سازگاری حسگرهاست تا 
آنها را برای اندازه گیری انتقال دهنده های عصبی مغز و سیگنال های مختل کننده که در 

پارکینسون و بیماری های دیگر نقش دارند، به کار ببرند.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی 

 اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره:۱39٧۶03۱۶00۱00232۱ مورخ ۱39۶/05/23هیات اول 
/ دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرف 
مالکانه  بلامعارضی متقاضی اعیان شرفعلی خوش چهره فرزند محمد علی 
ش ش 2۶۶ صادره از کرمانشاه در ششدانگ اعیان یک باب خانه به مساحت 
80.84 متر مربع پلاک ۱ و5 اصلی با عرصه موقوفه واقع در جعفر آباد محرز 
گردیده است . لذا  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز 
بنام مالک عرصه اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمانشاه آگهی می شود  
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به 
این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضا یی تقدیم نمایند. بدهی است در 
صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 97/06/25
تاریخ انتشار نوبت دوم :1397/07/10
جعفر نظری - رئیس  ثبت اسناد و املاک  

--------------------------------------------------------

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی 

اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی 

 برابر رای شماره:۱39٧۶03۱۶00۱00252٧ مورخ ۱39۶/0۶/0٧هیات اول 
/ دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرف 
مالکانه  بلامعارضی متقاضی بسته اسپری فرزند علی محمد در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت ۶9.4٧ متر مربع تحت پلاک ۶ فرعی از ۱45 اصلی 
واقع در کرناچی خریداری از مالک رسمی حسن محمدی کرناچی محرز گردیده 
است لذا  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز بنام مالک 
عرصه اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمانشاه آگهی می شود  در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را 
به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضا یی تقدیم نمایند. بدهی است در 
صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 97/06/25
تاریخ انتشار نوبت دوم :1397/07/10
جعفر نظری -رئیس  ثبت اسناد و املاک
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آهنگ تغییرات نامطلوب فرهنگی در قم نواختن گرفته است 

بدحجابی تا پشت گیت های حرم!

فاطمه جمالزاده: 

تفاوت و اهمیت ویژه قم نسبت به سایر سرزمین ها از 
همان روز نخست که پیامبر)ص( به معراج درآمد معلوم 
شد. ابعاد مختلف اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، سیاسی، 
علمی، مذهبی، آموزشی و ... قم همگی حائز اهمیت و 
نیازمند پردازش دائمی است ولی به دلیل اهمیت ویژه 
بعد فرهنگی نسبت به سایر ابعاد یک جامعه، فضای 
فرهنگی قم نیز بیش از هر بخشی شایسته توجه و 

رسیدگی است.
شهر  این  اینکه  حیث  از  هم  قم  فرهنگی  اوضاع 
پایتخت جهان اسلام و نماینده سرزمین های اسلامی 
است اهمیت دارد و هم به دلیل نشر فرهنگ روزآمد به 
شهرهای مختلف ایران و همچنین سایر سرزمین های 

اسلامی.
متأسفانه چندی است که آهنگ تغییرات نامطلوب 
فرهنگی در قم نواختن گرفته است؛ قبلا کمتر و حالا 
بیشتر! ضریب تغییرات نامطلوب فرهنگی اخیرا در قم 
آنچنان شدت گرفته است که شهری که حتی در زمان 
طاغوت نیز رنگ بانوان بدحجاب را به خود ندیده بود، 
امروز شاهد بانوان بدحجاب تا پشت گیت های ورودی به 

حرم حضرت معصومه)س( هستیم.
چرا قم به این نقطه رسیده است؟ یافتن پاسخ این 
تغییرات  روند  دقیق  بررسی  و  کارشناسی  سؤوال، 

اجتماعی توسط جامعه شناسان را می طلبد.
اگرچه اکنون برای بررسی ریشه این تغییرات و نحوه 
گسترش آن در پایتخت جهان اسلام کمی دیر است ولی 
رسیدگی به وضعیت فرهنگ عمومی استان برای کنترل 
شرایط و بازگشت دوباره فرهنگ اصیل شیعی ضروری 

و نیازمند توجه جدی از سوی مردم و مسؤولان است.
* دستگاه های مسؤول بی تفاوتند

در  قم  مردم  نماینده  ذوالنور  حجت الاسلام مجتبی 
درباره  فارس  با  گفت وگو  در  اسلامی  شورای  مجلس 
تغییرات وضعیت فرهنگی در قم بویژه نابسامانی وضعیت 
عنوان  گذشته  به  نسبت  شهر  این  در  بانوان  حجاب 
کرد: وضعیت حجاب و عفاف در قم نسبت به گذشته 
رو به وخامت است، علت این مسئله بیش از هر چیزی 

بی تفاوتی دستگاه های مسؤول و مربوطه است.
وی ادامه داد: دستگاه های مربوطه باید پررنگ و مؤثر 
در حوزه مدیریت فرهنگی قم ورود ورود کنند و برای 

کنترل این عرصه با برنامه پیش بروند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
نقش شبکه آمران به معروف و ناهیان از منکر در اصلاح 
وضعیت حجاب بانوان قم اضافه کرد: لازم است با شبکه 
آمران به معروف و ناهیان از منکر استان قم همراهی و 
همکاری بیشتری در راستای کنترل وضعیت حجاب در 

استان صورت بگیرد.
و  انسجام  نظر،  اتفاق  زمانیکه  تا  کرد:  بیان  ذوالنور 
تصمیم جدی در زمینه کنترل وضعیت فرهنگی بین 
دستگاه های مربوطه اتفاق نیفتد همچنین شاهد چنین 

وضعیتی خواهیم بود.
وی اذعان کرد: امام جمعه معزز قم در رأس ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر قم، استانداری قم که مسؤول 
پشتیبانی این ستاد است و همچنین 6 اداره کل قم از 
جمله اداره کل ارشاد اسلامی و دادگستری استان که 
عضو این ستاد هستند لازم است اقداماتی جدی و مؤثر 
از جمله وضعیت  فرهنگی  اصلاح وضعیت  زمینه  در 

حجاب بانوان در استان انجام دهند.
تلاش برای عادی سازی بی حیایی و بی فرهنگی

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی افزود: تا اوایل انقلاب و حتی در دوران 
پیش از انقلاب، خانم هایی که به قم وارد می شدند حتما 
رعایت  را  خود  حجاب  شهر  این  حرمت  حفظ  برای 
می کردند ولی امروز نه تنها شاهد پدیده شوم بدحجابی 
بانوان در قم هستیم بلکه دست هایی هم در کار است 
و  نهادینه   را  بی فرهنگی  و  بی حیایی  بی حجابی،  که 
عادی سازی کنند که ضروری است با این عوامل برخورد 
جامع صورت گیرد و اتفاقا در زمینه برخورد با این عوامل 
مشکلات قانونی وجود ندارد چرا که در مجلس نهم قانون 

»امر به معروف و نهی از منکر« تصویب و ابلاغ شد.
ذوالنور تصریح کرد: مسئله ای که سبب شده است 
قانون »امر به معروف و نهی از منکر« با قوت در قم 
و جاهای دیگر اجرا نشود این است که از همان ابتدا 
حتی  و  بود  موضوع  این  مخالف  رئیس جمهور  آقای 
نامه ای به مقام معظم رهبری نوشت که از ابلاغ این 
قانون جلوگیری شود. شاید دستگاه  های متصل و مرتبط 
با دولت نیز تحت تأثیر این نگاه و نظر نسبت به این 
موضوع مقاومت دارند یا همکاری و جدیت لازم را نسبت 

به این موضوع ندارند.
اینکه طلاق، ضعف  رسانه های جمعی،  بیان  با  وی 
ناهمگونی ترکیب جمعیت، ضعف آموزش های معنوی، 
مشکلات  دیگر  از  اجتماعی  بزه های  و  و...  فرهنگی 
و  رسیدگی  نیازمند  که  است  قم  فرهنگی_اجتماعی 
کنترل است اضافه کرد: برخی از این مسائل ریشه در 
کم کاری های فرهنگی دارد. اگر همت و جدیت کافی در 
مردم و مسؤولان برای مشکلات قم مهیا شود بسیاری 
از این مشکلات قابل حل است، مسائلی مانند بیکاری و 
اشتغال بیش از هر کسی به جدیت و همت مسؤولان 
دولتی نیاز دارد، بیکاری فقر و فساد به همراه می آورد و 

بزه های اجتماعی را افزایش می دهد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: وقوع طلاق یا ریشه فرهنگی دارد که هم مردم و 
هم دستگا ه ها و نهادهای دیگر از جمله نهادهای فرهنگی 
در قبال آن مسؤول هستند، یا ریشه اقتصادی دارد که 
قطعا خداوند از مسؤولینی که در این زمینه کوتاهی کنند 
نخواهد گذشت. مسؤولان باید تمام تلاش خود را در 
طبق اخلاص گذاشته و برای حفظ نظام خانواده ها نهایت 

تلاش خود را به کار بندند.
*کلانشهر قم نیازمند رسیدگی فرهنگی جدی

در  نیز  قم  شهر  شورای  عضو  آتش زر  سیدمحمد 

گفت وگویی  با اشاره به تغییرات نامطلوب فرهنگی در 
قم اظهار کرد: برخی از نهادها نیز در فضایی که امروزه بر 
بخش های مختلف فرهنگی و اجتماعی بر جامعه حاکم 
شده است مؤثر هستند، برای مثال در جریان مسابقات 
جام جهانی فوتبال مشاهده شد که عده ای در کشور 
به جد پیگیر حضور خانواده ها در ورزشگاه آزادی برای 
تماشای پخش مسابقات بودند، تعدادی از عکس هایی 
است،  نامناسب  بسیار  منتشر شده  تجمع  این  از  که 
وقتی جریان های دولتی به عمد به دنبال چنین اتفاقاتی 
هستند نتیجه مشخص است که موج وضعیت نامناسب 

فرهنگی در سر تا سر کشور گسترش می یابد.
مسیر  در  ای  گونه  به  شرایط  وقتی  داد:  ادامه  وی 
ایجاد فضای نامناسب فرهنگی باشد طبیعتا این فضای 
نامناسب به قم هم می رسد چرا که قم تافته جدا بافته 
نیست و مردم مناطق مختلف با هم در ارتباط هستند 
و از هم أثر می پذیرند، دستگاه های فرهنگی باید برای 
اصلاح وضعیت فرهنگی قم، وضعیت فرهنگی کشور را 
اصلاح کنند چرا که وضعیت فرهنگی در نقاط مختلف 

ایران به هم گره خورده است.
عضو شورای شهر قم ضمن انتقاد به برنامه دولت در 
راستای حضور خانواده ها در ورزشگاه آزادی عنوان کرد: 
با وجود اینکه امروزه تلویزیون های باکیفیت و خوب در 
منزل همه وجود دارد چه لزومی داشته است که مردم 
برای تماشای مسابقات فوتبال در ورزشگاه جمع شوند. 
آیا مشکلات کشور با پخش مسابقات فوتبال در ورزشگاه 

حل می شود؟!
آتش زر بیان کرد: وقتی در برابر تلاش های بی وقفه 
دشمن در راستای نهادینه کردن محورهای فرهنگی 
فرهنگی  ضد  فیلم های  پخش  و  ساخت  با  نامناسب 
و تبلیغات ساختارشکنانه علیه مباحث فرهنگی و ... 
فعالیت های فرهنگی و تبلیغی مؤثر و مناسبی از سوی 
نهادهای فرهنگی داخلی صورت نمی گیرد طبیعی است 
که وضعیت فرهنگی که یک نمونه آن وضعیت بد حجاب 

بانوان در قم است روز به روز فراگیرتر می شود. 
*برخی اقدامات کاملا ضد فرهنگی است

بعضا  و  کم  را  ارشاد  وزارت  فرهنگی  اقدامات  وی 
نامطلوب دانست و گفت: برخی از اقدامات و برنامه هایی 
کاملا  می گیرد  صورت  ارشاد  وزارت  سوی  از  که 
ضدفرهنگی است و بر فرهنگ عمومی جامعه تأثیرات 
نامطلوب می گذارد؛ برنامه های وزارت ارشاد باید کنترل 
شده و برنامه ریزی شده در راستای ترویج فرهنگ اصیل 

ایرانی_ اسلامی باشد.
عضو شورای شهر قم با بیان اینکه زمانیکه رهبر انقلاب 
حرف از ناتوی فرهگی می زدند وضعیت فرهنگی این 
روزها را می دیدند افزود: کمک حوزه های علمیه و بزرگان 
در راستای حفظ فرهنگ اصیل، مطلوب و غنی ایرانی_ 
اسلامی با توجه به ابعاد مختلف فرهنگی اجتماعی و 
همچنین با مطالعه بر فرهنگ جهانی لازم است. کوتاهی 
کردن در این زمینه از سوی هر نهاد یا فردی پذیرفته 

نیست.
آتش زر اضافه کرد: به دلیل اینکه قم کلانشهری است 
که مهاجران زیادی از کشورها، شهرها و قومیت های 
که  است  طبیعی  است  داده  جای  خود  در  مختلف 
مشکلات فرهنگی و اجتماعی مختلف به تناسب این 
ناهمگونی اجتماعی در آن پدید می آید؛ آنچه که در 
و  کنترل کننده  برنامه های  است  ضروری  شرایط  این 
فرهنگ ساز است تا فضای فرهنگی_ اجتماعی قم هر چه 

بیشتر تحت کنترل قرار گیرد.
آنچه که کارشناسان اجتماعی بر آن اتفاق نظر دارند 
این است که کنترل فضای فرهنگی نیاز به رسیدگی 
دقیق و برنامه ریزی شده دارد که این رسیدگی به فراخور 
ترکیب اجتماعی هر شهر متفاوت است، ضروری است 
مسؤولان استان قم که شاهد وخامت وضعیت فرهنگی 
در این استان نسبت به گذشته هستند ضمن استفاده 
با سایر  و همکاری  نظرات متخصصان  و  معلومات  از 
دستگاه ها، نهادها و مسؤولان استانی برای کنترل و بهبود 

وضعیت فرهنگی قم اقدام کنند.

اجتماعی6

رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم : 

افزایش تصادفات درقم نگران کننده است 
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم، افزایش تصادفات و حوادث رانندگی 
در این استان را نگران کننده ذکر کرد و گفت: از ابتدای امسال تاکنون ماموریت های اورژانس 

و تعداد اعزام آمبولانس به حوادث رانندگی درقم افزایش یافته است. 
محمد شهیدی درسخنرانی پیش از خطبه های نمازجمعه قم در مصلای قدس این شهر، 
افزود: از ابتدای امسال تا 20 شهریور 236 هزار و 198 تماس با اورژانس گرفته شده است که 
این تعداد در مدت مشابه پارسال 258 هزار تماس بوده که رشد 14 رصدی را نشان می دهد

وی اورژانس قم را یکی از پرماموریت ترین اورژانس های کشور دانست و ادامه داد: این 
استان از نظر جغرافیایی محل تردد حجم زیادی از مسافران است و این امر باعث شده 
که حوادث رانندگی معادل چندین استان باشد. وی از شهروندان خواست که تنها حوادث 
ضروری و فوری را به اورژانس اطلاع داده تا امکان دسترسی به بیماران و حادثه دیدگان 
ضروری وجود داشته باشد. شهیدی ادامه داد: بسیاری از تماس هایی که با اورژانس گرفته می 
شود هیچگونه فوریتی ندارد، بلکه ضمن دادن آرامش به آنها مشاوره درمانی ارائه می گردد.

وی درادامه یکی از باقیات الصالحات مهم را احداث اورژانس دانست و گفت: خیرین برای 
واگذاری زمین، خرید آمبولانس و یا ساخت پایگاه به یاری مرکز فوریت های پزشکی قم 
بیایند. وی با بیان اینکه وجود دستگاه های مهمی چون اورژانس 115 می تواند مایه اطمینان 
و آرامش مردم باشد گفت: هم اکنون 300 پرسنل دراین استان بدون وقفه در تمام روزهای 
هفته به صورت شبانه روزی در حال خدمات به بیماران و حادثه دیدگان هستند. شهیدی 
درادامه با بیان اینکه کار در شرایط بحرانی بسیار سخت و طاقت فرساست گفت: در قم 22 
پایگاه اورژانس شهری و 18 پایگاه جاده ای وجود دارد که اگر چه اورژانس استان همچنان 
با استانداردها فاصله دارد ولی دارای جایگاه خوبی در کشور است. وی پایگاه اورژانس هوایی 
را از جمله خدمات فاخر طرح تحول سلامت دانست و اظهار داشت: پایگاه اورژانس هوایی 
از سال 93 در 15 استان از جمله قم راه اندازی شد و امروز در تمام استان های کشور فعال 
است. رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم، اظهار داشت: ماموریت بالگرد 
اورژانس تسریع در امدادرسانی و دسترسی سریع به حادثه دیدگانی است که امکان دسترسی 
زمینی به آن وجود ندارد. وی اظهار داشت: از ابتدای امسال تا امروز )23 شهریور( 75 بار 
بالگرد اورژانس قم به پرواز درآمده است و در تمام ماموریت های خود متناسب با نوع ماموریت 

حداقل جان یک انسان را نجات داده است که این اقدام بسیار ارزشمند است.

معاون استاندار قم خبرداد

تامین نیازهای هیأت های مذهبی قم در ماه محرم 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم از اهتمام دستگاه 
های استان به تامین نیازهای هیأت های مذهبی در خصوص اقلامی همچون برنج، گوشت و 
روغن خبر داد.  مهرداد غضنفری با اشاره به وضعیت بازار در ماه محرم اظهار کرد: در این ماه، 
نیازمندی های مردم افزایش پیدا کرده است و در این خصوص تصمیم گرفتیم که نیازهای 
هیأت های مذهبی در خصوص اقلامی همچون برنج، گوشت و روغن توسط دستگاه های استان 
تامین شود. وی ادامه داد: افزایش قیمت اقلام و خدمات در استان قم بیش از 10 درصد مصداق 
بارز گران فروشی است و به شیوه های قانونی با این موارد برخورد می شود. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم افزود: کالاهایی که در استان ضبط می شود، فرآیند 
قیمت گذاری در داخل خود قم و در فاصله معقولی در حد کمتر از یک هفته باید صورت بگیرد. 
غضنفری با اشاره به عملکرد ستاد تنظیم بازار استان قم اظهار کرد: برخی از موارد در بحث تنظیم 
بازار در اختیار استان نیست، اما مدیران قم پیشنهادات خود را برای حل مشکلات به کارگروه 
مرکزی تنظیم بازار ارائه می دهند تا مشکلات کاهش یابد. وی در پایان خاطرنشان کرد: کارگروه 
مرکزی تنظیم بازار مصوبه ای داشت که مشکلات در زمینه لاستیک را سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای دنبال کند، اما این سازمان ابلاغیه ای خلاف این مصوبه به دستگاه استانی داد 
و تصمیم گرفتیم این مساله را به مرکز منعکس کنیم تا متولی تامین و توزیع همه گونه انواع 

لاستیک را در استان بشناسیم و نیاز استان قم را از او مطالبه کنیم.

مدیر ستاد اقامه نماز قم مطرح کرد

نمایش نماد عزاداری قم در نماز ظهر عاشورا
مدیر ستاد اقامه نماز قم گفت: با برگزاری نماز ظهر تاسوعا و عاشورا نماد عزاداری مردم 
ولایتمدار و ولایی قم به نمایش گذاشته می شود. محمد خامه یار در نشست یاوران نماز قم 
که به منظور هرچه بهتر برگزار شدن نماز ظهر عاشورا برگزار شد گفت: از مردم عزادار قم 
انتظار می رود که نماز ظهر عاشورا را باشکوه تر از هر زمان دیگر برگزار کنند و امیدواریم این 
اتفاق صورت بگیرد. وی خاطرنشان کرد: برای برگزاری نماز ظهر عاشورا تمهیدات لازم فراهم 
شده است و با همکاری هیأت های عزاداری نماز ظهر تاسوعا و عاشورا به امامت آیت الله سید 
محمد سعیدی در حرم مطهر و خیابان های اطراف آن برگزار خواهد شد. مدیر ستاد اقامه 
نماز قم اظهار کرد: علاوه بر حرم مطهر در صحن بقاع امام زادگان این شهر، گلزار شهدای 
علی بن جعفر )ع(، اطراف سازمان انتقال خون، عوارضی قم - تهران و در مقابل ایستگاه های 
صلواتی سطح شهر نماز جماعت بر پا خواهد شد. وی گفت: تمهیدات اقامه نماز ظهر تاسوعا 
و عاشورا فراهم شده است و امید است بتوانیم نماز باشکوهی را در این ایام برگزار کنیم. 
خامه یار بیان کرد: نماز ظهر عاشورا با حضور دسته بزرگ عزاداری هیأت رزمندگان در حرم 
مطهر و میدان آستانه برگزار خواهد شد و یاوران نماز در کنار هیأت های عزاداری و خادمین 
حرم حضرت فاطمه معصومه )س( برای برگزاری این فریضه ایفا نقش خواهند کرد. وی گفت: 
شبستان بزرگ مسجد امام حسن عسگری، مسجد مدرسه آیت الله العظمی گلپایگانی )ره( 
برای برگزاری نماز خواهران در نظر گرفته شده است و مدارس مسیر عزاداران در هسته 

مرکزی شهر به منظور برگزاری نماز جماعت خواهران آماده خواهد شد.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم  مطرح کرد 

سخت گیری بانک ها مهم ترین چالش 
کارآفرینی مددجویان در قم 

 قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم گفت: مهم ترین مشکلی که افراد مددجو 
برای ایجاد اشتغال پیش رو دارند، سخت گیری بانک ها در نحوه ضمانت و پرداخت تسهیلات 
کارآفرینی است.  افشین پایانی فر با اشاره به خدمات کمیته امداد در زمینه اشتغال زایی 
مددجویان اظهار داشت: کمیته امداد استان قم در زمینه اشتغال مدد جویان در سال جاری 
از سه محل 72 میلیارد تومان تسهیلات فراهم کرده که 19 میلیارد تومان از محل تبصره 16 
قانون بودجه، 43 میلیارد تومان از  صندوق توسعه ملی و 10 میلیارد تومان نیز از صندوق 
قرض الحسنه امداد ولایت فراهم شده که انتظار می رود با وجود این تسهیلات امسال 1700 
شغل در استان ایجاد کنیم. وی با اشاره به نا متناسب بودن توزیع جمعیت در روستاها و 
منطق شهر نشین استان قم افزود: در استان قم تنها 4 درصد از جمعیت در بخش روستایی 
سکونت داشته که این امر سبب شده تا مازاد تسهیلات در این زمینه داشته باشیم و حتی 
این تسهیلات را در اختیار افرادی که مددجوی کمیته امداد نیستند نیز قرار دهیم که 
روستاییان می توانند با گرفتن تائیدیه از دهیاری ها از این وام استفاده کنند. قائم مقام کمیته 
امداد استان قم تصریح کرد: پیش بینی شده امسال با استفاده از تسهیلاتی که قانون بودجه 
برای اشتغال مددجویان در نظر گرفته و سقف 20 میلیون تومانی این تسهیلات بتوانیم 970 
شغل در استان ایجاد کنیم و همچنین مقرر شده تا تسهیلات صندوق قرض الحسنه امداد 
ولایت نیز با سقف 15 میلیون تومان در اختیار افراد متقاضی مشاغل خانگی قرار بگیرد. 
پایانی فر خاطرنشان کرد: مهم ترین مشکلی که افراد مددجو برای ایجاد اشتغال پیش رو دارند، 
سخت گیری بانک ها در نحوه ضمانت و پرداخت تسهیلات بوده که انتظار می رود در آینده این 

مشکل نیز حل شده و مسیر کارآفرینی و اشتغال زایی برای این افراد هموار شود.

 رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم خبر داد

صادرات 97 میلیون دلاری از استان قم 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: صادرات کالاهای تولیدی از این 
استان طی پنج ماهه گذشته به  97 میلیون دلار رسید.  محمود سیجاتی افزود: وزن این 
میزان کالای صادر شده به 82 هزار تن می رسد. سیجانی با اشاره به کشورهای هدف 
امارات-  افغانستان-  صادراتی استان اظهار داشت: عمده کشور صادراتی هدف ، عراق-  
پاکستان- ترکیه- ازبکستان- هند- آذربایجان- ترکمنستان- اندونزی بوده است. رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم خاطر نشان کرد:عمده کالای صادراتی از مبداء تولید این 
استان شامل مصنوعات پلاستیکی، هیدروکربن ، شمش سرب ، کفش ، اسنک ، دی اکتیل 
فتالات و روغنها ،چسب ها ، ماشین آلات مکانیکی ، شمش آلومینیوم و مصنوعات آن و الیاف 
پلی استر می باشد. وی در ادامه افزود: در 5 ماهه نخست سال 97 تعداد 64کارت بازرگانی 
در بخش تولیدی و تعداد 59کارت بازرگانی در بخش تجاری صادر و تمدید شده است و در 
مجموع تعداد کارت های بازرگانی صادر شده 528 فقره می باشد و کمیته ای تخصصی بر 

صحت و سقم و نحوه تمدید آنها نظارت دقیقی دارد. 

رئیس هیات مدیره شرکت تعاونی دهیاران بخش کهک قم:

بازارچه محصولات روستاییان بخش کهک قم 
دایر می شود 

رئیس هیات مدیره شرکت تعاونی دهیاران بخش کهک قم گفت: با پیگیری های این شرکت، 
بازارچه عرضه محصولات روستاییان در این بخش دایر و زمینه ایجاد فرصت های شغلی جدید برای 
افراد بومی منطقه در آن فراهم می شود.  حمید رضا اسماعیلی بیان کرد: زمینی به مساحت یک 
هکتار برای ایجاد بازارچه دایمی و فصلی و همچنین به منظور ساماندهی دست فروش هایی که در 
اطراف مسیرهای بخش کهک اقدام به فروش محصولات مورد نظر خود می کنند اختصاص یافته 
است. وی افزود: دهیاری های منطقه می توانند در این بازارچه سهام دار باشند و در آن نسبت به 
عرضه محصولات افراد بومی خود اقدام کنند که این مساله نقش مهمی در خودکفایی مالی دهیاری 
ها و مردم ساکن بخش خواهد داشت.وی ادامه داد: از سال 93 راه اندازی این بازارچه مطرح شد و 
شرکت تعاونی دهیاران بخش کهک به دنبال کسب مجوزهای لازم برای احداث آن بوده است، چرا 
که این بازارچه هم می تواند نماد توانمندی اقتصادی روستاییان باشد و هم به عنوان نماد فرهنگی و 
گردشگری منطقه مورد توجه قرار گیرد. اسماعیلی گفت: در این بازارچه، صنایع دستی و محصولات 
تولید شده توسط روستاییان بخش کهک در حوزه های مختلف غذایی، پوشاک وسایر کالاهای 
تولیدی مردم بومی عرضه می شود و ظرفیت خوبی برای توسعه گردشگری منطقه شکل می گیرد.

سرپرست پلیس راهور استان قم اعلام کرد

 اعمال محدودیت های ترافیکی در روزهای 
تاسوعا و عاشورا

سرپرست پلیس راهور استان، محدودیت ها و ممنوعیت های ترافیکی در روزهای تاسوعا و 
عاشورا را در قم اعلام کرد.  سرهنگ علی حسن قیصری اظهارداشت: به دلیل تسهیل در رفت 
و آمد در ایام تاسوعا و عاشورای حسینی )ع( محدودیت های ترافیکی در برخی معابر شهر 
قم اعمال می شود. وی گفت: از ساعت 2400 روز سه شنبه 27 شهریور روز تاسوعا لغایت 
ساعت 2400 روز پنج شنبه 29شهریور عاشورا عبور و مرور و توقف هرگونه وسایل نقلیه اعم 
از خودرو و موتورسیکلت به استثناء وسایل امدادی در معابر استان شامل "از میدان جهاد به 
طرف چهارراه بازار و کلیه معابر منتهی به خیابان 19 دی، خیابان 45متری عماریاسر -قبل 
از 7متری باجک به طرف تقاطع عماریاسر- آذر، خیابان آذر از تقاطع شهید روحانی به طرف 
45متری عمار یاسر - آذر، خیابان انقلاب از سه راهی سجادیه به طرف چهارراه عماریاسر - 
انقلاب، از میدان روح الله به طرف تقاطع شهدا و از دور برگردان شهید مصطفی خمینی به 
طرف پل حجتیه ممنوع است.سرپرست پلیس راهور استان قم افزود: سایر معابر در صورت 
نیاز، محدودیت تردد به صورت مقطعی اعمال خواهد شد.وی گفت: محل پارک خودروها نیز 
شامل پارکینگ شرقی حرم، پارکینگ طبقاتی، پارکینگ زمزم، پارکینگ مصلی، پارکینگ 
اتوبوسرانی، پارکینگ مکانیزه، پارکسوار شمالی و پارکینگ تقاطع شهدا می شود.سرهنگ 
قیصری درادامه  از کلیه رانندگان خواست، از توقف و تردد در مناطق اشاره شده در طرح 

اجتناب کرده و با مأموران راهنمایی و رانندگی همکاری لازم را به عمل آورند.
گل مالیدن به شیشه ها و پلاک خودرو ممنوع

سرپرست پلیس راهور استان، قم  دربخش دیگری از سخنان  خود گفت: خودروهایی که به 
دلیل گل مالی، پلاک آن ها مخدوش و راننده و سرنشینان آن غیر قابل رؤیت باشند، توقیف 
می شوند.  سرهنگ قیصری تاکید کرد: براساس ماده 191 و 193 آئین نامه راهنمایی و 
رانندگی ورود هرگونه خودرو و موتورسیکلت به دسته های عزاداری ممنوع بوده و در صورت 
وجود چنین موردی پلیس با رانندگان متخلف برخورد می کند. وی گفت: خودروهایی که 
به دلیل گل مالی، پلاک آن ها مخدوش و راننده و سرنشینان آن غیر قابل رؤیت باشند، از 
سوی پلیس متوقف و راننده را مجاب به برگرداندن آن به حالت اولیه و در صورت بی توجهی 
به هشدار و توصیه ها خودرو توقیف و به پارکینگ منتقل می شود. سرپرست پلیس راهور 
استان قم افزود: برخی مواقع، گل مالیدن به خودروها به حدی است که راننده و سرنشینان 
خودروها قابل رؤیت نبوده و پلاک آن ها نیز مخدوش و ناخوانا می شود و حتی در مواردی 
رنگ خودرو نیز قابل تشخیص نمی باشد که این جزء مصادیق نقض آئین نامه بوده و پلیس 

را مجاب به برخورد قانونی می کند.

مدیرکل اتباع و مهاجران خارجی استانداری قم :

175هزار تبعه خارجی در استان قم سکونت دارند 
مدیرکل اتباع و مهاجران خارجی استانداری قم گفت: 175 هزار تبعه مجاز و غیرمجاز از 
کشورهای خارجی که دارای کارت آمایش و یا گذرنامه هستند، در این استان سکونت دارند. 
مهدی رمضان پناهی افزود: حدود 56 هزار تن از اتباع افغانستان و 2 هزار و 500 تن از 
اتباع عراقی در استان قم دارای کارت آمایش هستند و تعداد اتباع سایر کشورهای دارای 
کارت آمایش نیز در حد انگشت شمار است. وی اضافه کرد: 15 هزار طلبه از بیش از 100 
کشور جهان در جامعه المصطفی العالمیه در حال تحصیل هستند که جمعیت آن ها با 
خانواده هایشان به حدود 46 هزار تن می رسد و دارای گذرنامه اقامتی می باشند. وی گفت: 
حدود 40 هزار دانش آموز و بین 2 هزار و 700 تا سه هزار دانشجوی اتباع خارجی در استان 
قم مشغول به تحصیل هستند. رمضانی افزود: هر سال کلاس های سوادآموزی برای اتباع 
خارجی بی سواد برگزار می شود و امسال هم حدود 2 هزار و 700 بزرگسال بی سواد در این 
کلاس ها شرکت می کنند. وی بیان کرد: اتباع دارای مدرک کارت آمایش و گذرنامه خانواری 
می توانند در طول سال به مدت یک ماه به کشور خود سفر نمایند، البته اتباع دارای کارت 
باید گذرنامه سفید از سفارت متبوع خود در تهران اخذ نمایند. وی خاطرنشان کرد: اتباع 
کشورهای خارجی که دارای کارت آمایش یا گذرنامه اقامتی هستند، باید هر سال نسبت به 

تمدید مدارک خود اقدام نمایند.
* سکونت 40 هزار تبعه غیرمجاز در قم

رمضانی با اشاره به شناسایی اتباع غیرمجاز در استان قم، بیان کرد: دارندگان مدارک آمایش 
غیر معتبر )آمایش1 الی آمایش 9(، دارندگان گذرنامه با روادید و یا پروانه اقامت منقضی شده، 
دارندگان برگ تردد منقضی اعتبار از تاریخ اول فرودین ماه 1380 تاکنون، اتباع خارجی فاقد 
مدرک که دارای فرزند محصل هستند و اتباع خارجی مزدوج با بانوان ایرانی و فرزندان آن 
ها از جمله این گروه ها می باشند. وی افزود: این اتباع که جمعیتشان به 40 هزار تن می 
رسد به دلیل داشتن همسر ایرانی و یا فرزند محصل که طبق فرمایشات رهبر معظم انقلاب 
حق تحصیل در مدارس دولتی را دارند، از مجازات معاف هستند. وی خاطرنشان کرد: اگر 
خانواده ای فاقد مدرک اقامت و دارای فرزند محصل باشد، کل خانواده معاف از مجازات طرد 
از کشور می باشد. وی گفت: با توجه به این که تسهیلات لازم برای اقامت اتباع در کشور 
توسط مسئولان در نظر گرفته شده، با اتباع غیرمجاز برخورد قانونی می شود. مدیرکل اتباع و 
مهاجران خارجی استانداری قم افزود: به همه اتحادیه ها و اصناف اعلام شده حق به کارگیری 

اتباع غیرمجاز و بنگاه های معاملات ملکی نیز حق اجاره ملک به اتباع غیرمجاز را ندارند. 
وی اضافه کرد: مطابق مفاد ماده 181 قانون کار، کارفرمایانی که اتباع خارجی فاقد پروانه 
کار و یا مدت اعتبار پروانه کارشان منقضی شده است را به کار گمارند، پذیرش اتباع بیگانه 
در کاری غیر از آنچه در پروانه کار آن ها قید شده و عدم اطلاع رسانی قطع رابطه استخدامی 
تبعه بیگانه با کارفرما به وزارت تعاون، کار و امور اجتماعی، با توجه به شرایط و امکانات 
خاطی و مراتب جرم حبس از 91 تا 180روز محکوم خواهند شد. وی تاکید کرد: به منظور 
جلوگیری از حضور نیروی کار غیرمجاز در بازار کار کشور، وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
مکلف است کارفرمایانی که اتباع خارجی فاقد پروانه را به کار می گیرند بابت هر روز اشتغال 
غیرمجاز هر کارگر خارجی معادل پنج برابر حداقل دستمزد روزانه جریمه نماید و در صورت 

تکرار تخلف این جریمه 2 برابر می شود.

معاون وظیفه عمومی استان  قم تشریح کرد

شرایط استفاده سربازان از معافیت تحصیلی
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان شرایط ترخیص سربازان جهت اشتغال به 
تحصیل در دانشگاه ها را اعلام کرد.  سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: ترخیص سربازان حین 
خدمت برای اشتغال به تحصیل و برخورداری از معافیت تحصیلی برابر شرایط  ذیل می 
باشد:در مقطع کارشناسی و بالاتر پذیرفته شده باشند ، بدون غیبت به خدمت اعزام شده باشد  
،در وضعیت فرار از خدمت قرار نداشته باشندو .به سبب خدمت دارای پرونده مفتوح در مرجع 
قضایی نبوده باشند .وی گفت: در صورت فرار از خدمت و یا داشتن پرونده مفتوح قضائی، 
پس از رسیدگی در مراجع قضائی و یگان خدمتی، ترخیص از خدمت مشمول وظیفه جهت 
ادامه تحصیل بلامانع خواهد بود . معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم در ادامه 
فرآیند ترخیص سربازان حین خدمت پذیرفته شده در دانشگاه ها را نیز به شرح ذیل اعلام 
کرد.الف-مراجعه سرباز به دانشگاه محل پذیرش و دریافت برگه درخواست معافیت تحصیلی 
و ارائه آن به دفتر پلیس +10 مستقر در شهرستان محل استقرار دانشگاه یا در مواقع ضروری 
به پلیس +10 محل سکونت .) همراه داشتن گواهی اشتغال به خدمت الزامی است .(ب-ثبت 
درخواست معافیت تحصیلی توسط کاربر دفتر پلیس +10 در سامانه ، در این حالت چنانچه 
برابر کنترل سیستمی در سامانه دفاتر ، سرباز حین خدمت واجد شرایط تحصیل باشد ، مجوز 
ترخیص از خدمت توسط کاربر دفتر با عنوان یگان خدمتی سرباز صادر و با مهر دفتر تحویل 
وی می گردد .پ-مراجعه سرباز به یگان خدمتی جهت تسویه حساب به منظور ترخیص از 
خدمت .ت-ترخیص سرباز توسط یگان خدمتی و معرفی وی به دفتر پلیس +10 .ث-مراجعه 
مشمول به دفتر پلیس +10 و ارائه معرفی نامه صادره از یگان خدمتی به دفتر .ج-توسط کاربر 
پلیس +10 اطلاعات تکمیلی مشمول ، جهت ثبت درخواست معافیت تحصیلی و همچنین 
ثبت ترخیص از خدمت و مدت خدمت انجام شده در سامانه درج گردیده و پس از آن برگ 

معافیت تحصیلی صادر شده و برای ارائه به دانشگاه تحویل مشمول می گردد .

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد

پلمپ ۳ انبار به اتهام قاچاق و احتکار در قم 
 مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از پلمپ 3 انبار کالا به اتهام قاچاق و احتکار خبر داد. 
مهدی ریاضی مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: در بازدید از پارکینگ یک منزل 
مسکونی 35 هزار کیلوگرم برنج ایرانی به اتهام اختفاء، امتناع از عرضه و اعلام نکردن موجودی 
کالا، کشف، محل نگهداری این کالا پلمپ و پرونده تخلف تشکیل شد. وی افزود: پس از 
ارجاع پرونده به شعبه و احراز تخلف، متهم به توزیع کالا در شبکه به نرخ رسمی و پرداخت 
جزای نقدی به مبلغ یک میلیارد و 817 میلیون ریال جریمه نقدی در حق دولت محکوم 
شد. ریاضی تصریح کرد: یک انبار لوازم خانگی به ارزش 6 میلیارد و 584 میلیون ریال به اتهام 
احتکار، اختفاء و امتناع از عرضه و عدم اعلام موجودی کالا، پلمپ شد.  ریاضی اظهار داشت: 
در گشت های مشترک تعزیرات حکومتی همچنین یک انبار لاستیک ایرانی و خارجی که 
در آن تعداد 300 حلقه لاستیک ایرانی و خارجی نگهداری می شد، به اتهام اختفاء، امتناع از 
عرضه و اعلام نکردن موجودی کالا، پلمپ شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: 

پرونده این تخلفات در حال رسیدگی است و حکم نهایی آن اعلام می شود.

 رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

اعتراف سارق مغازه های موبایل فروشی
 به 10 فقره سرقت 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری سارق مغازه های موبایل فروشی 
در قم خبر داد و گفت: متهم در تحقیقات مأموران به 10 فقره سرقت اعتراف کرد. 

 سرهنگ احمد کرمی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت از مغازه های موبایل 
فروشی در قم،  موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت. به گفته وی، 
در ادامه با انجام اقدامات پلیسی یک نفر در این رابطه شناسایی، دستگیر و به پلیس آگاهی 
استان منتقل شد. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: نامبرده طی 
تحقیقات صورت گرفته به 10 فقره سرقت اعتراف و 2 نفر مالخر نیز در این رابطه شناسایی و 
دستگیر شدند. سرهنگ کرمی گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی استان قم::

گام برداشتن در مسیر نشر ارزش های دفاع 
مقدس عبادت است

فرمانده انتظامی استان قم گفت: گام برداشتن در مسیر حفظ و نشر ارزشهای دفاع مقدس است 
و در راستا از هیچ اقدامی دریغ نخواهیم کرد. به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان قم، سردار »عبدالرضا آقاخانی« در دیدار مدیرکل حفظ آثار و نشر 
ارزشهای دفاع مقدس استان قم که در محل ستاد فرماندهی انتظامی استان صورت گرفت، با 
تبیین رشادت و جانفشانی شهدا در طول هشت سال دفاع مقدس اظهار داشت: مسئولیت امروز 
آحاد جامعه حفظ ارزشهای دوران طلایی حماسه و ایثار است، دورانی که برای همیشه در تاریخ 
انقلاب اسلامی می درخشد. فرماندهی انتظامی قم با اشاره به ساخت مرکز فرهنگی و موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس استان قم تصریح کرد: این مرکز عاملی مهم در معرفی و تبیین دقیق 
عظمت دوران دفاع مقدس به نسل امروز جامعه است و ناجا در زمینه حمایت از برنامه های حوزه 
ایثار و شهادت در استان از هیچ همکاری و حمایتی دریغ نخواهد کرد. »احمد حسینی« مدیرکل 
حفظ آثار و نشر ارزشهای دفاع مقدس استان قم نیز با اعلام پیشرفت 80 درصدی پروژه در حال 
احداث مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم عنوان کرد: بهره برداری از این مرکز 
عاملی مهم در کاهش آسیب های اجتماعی و تقویت روحیه ایثار و شهامت در جوانانی است که 
جنگ راندیده اند و هیچ ترسیمی از فضای سخت و البته پر از دوستی و همدلی رزمندگان در 
دوران دفاع مقدس ندارند. وی حمایت و همدلی ناجا از برنامه ها و طرح های حوزه ایثار و شهادت 
در استان را موجب ارتقاء روزافزون فرهنگ عاشورایی دفاع مقدس در جامعه و نیز مصون سازی 

آحاد اقشار جامعه نسبت به تهاجم شوم فرهنگی دشمنان دانست.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

مصرف آب در بخش صنعت به صرفه تر از 
دیگر حوزه های اشتغال وتولید است 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم بر ضرورت مدیریت منابع آبی استان با هدف بهره 
وری بیشتر با ارزش افزوده بالا در عین حال کاهش مصرف، برای تولید و اشتغال تاکید کرد. 

امیر طیبی نژاد در نشست تخصصی ستاد هماهنگی خانواده صنعت، معدن، اصناف و تجار در 
محل این شرکت، اظهارداشت: میزان آب مصرفی در بخش صنعت نسبت به سایر حوزه ها در تولید 

و اشتغال به هیچ وجه قابل قیاس نیست. 
وی افزود: این میزان آب اختصاصی به صنعت با ارزش افزوده بالا و ایجاد تولید و اشتغال پایدار 
در استان در حالی است که مجموعه دست اندرکاران حوزه صنعت استان در تلاش هستند که 

واحدهای کم آب بر را در قم مستقر نمایند. 
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم در ادامه همکاری دستگاه های متولی استان برای 
توسعه اراضی شهرك ها و نواحی صنعتی استان را خواستارشد و گفت: با توجه به محدودیت های 
شدید آبی در قسمت های مختلف استان و از سوی دیگر نیاز مبرم مناطق روستایی به تولید و 
اشتغال، مناسبترین راه توسعه تولیدات و محصولات غیر آب بر روستائیان  است که با ایجاد نواحی 
صنعتی جدید بدنبال توسعه این گونه صنایع هستیم.  وی توسعه شهرك های صنعتی قم را نیز مد 
نظر قرار داد و خاطرنشان ساخت: با توجه به جایگاه و پتانسیل های تولیدی و صنعتی قم لازم است 
که با نگاه به آینده و نیاز استان اقدامات لازم از جمله آماده سازی فازهای جدید را برای تسهیل در 

امور سرمایه گذاران انجام دهیم تا در زمان های مورد نیاز منفعل نباشیم.
 طیبی نژاد در بخش دیگری از سخنان خود به حضور بخش خصوصی در ستاد هماهنگی 
خانواده صنعت قم اشاره کرد و آن را فرصتی برای پیشبرد برنامه ها و چشم انداز روشن بخش تولید 
و صنعت قم برشمرد و بیان داشت: همصدایی خدمتگذاران مردم در بخش دولتی با صدای بخش 
خصوصی بهترین و راه گشا ترین روش برای رسیدن به اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی 

است که خوشبختانه این موضوع در استان قم طی سالهای گذشته نمود بارزی داشته است.
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حضوردرنشست مجمع عمومی فرصتی برای دفاع از منافع مردم ایران

منافع مضاعف سفر روحانی 

نشست مجمع عمومی سازمان ملل در حالی اوایل مهرماه برگزار می شود که قرار 
است ترامپ رییس جمهوری آمریکا ریاست دوره ای شورای امنیت را بر عهده گیرد و با 
توجه به تلاش های خصمانه او و همفکرانش در هیات حاکمه آمریکا برای کاهش نفوذ 
و اقتدار ملت ایران، حضور و دفاع از منافع مردم در عالی ترین سطح اهمیتی مضاعف 
دارد. با خروج واشنگتن از معاهده برجام، تلاش گسترده حاکمان کاخ سفید برای 
همراه کردن جامعه بین الملل به ویژه کشورهای امضا کننده این معاهده برای افزایش 
فشارها بر جمهوری اسلامی ایران با شکستی سنگین مواجه شده و حتی کشورهای 
اروپایی که همپیمانان سنتی آمریکا محسوب می شوند نیز تا کنون حاضر به همراهی 
با ترامپ نشده و بر حفظ برجام تاکید دارند.فارغ از حضور هیات های دیپلماتیک ایران 
در نشست های مختلف سازمان ملل متحد از جمله شورای امنیت، حضور رییس 
جمهوری در مجمع عمومی سازمان ملل منافعی مضاعف برای کشور به دنبال خواهد 
داشت و اینکه رییس جمهوری به عنوان نماینده ملت ایران در کدام یک از نشست 
ها حضور یابد، منوط به بررسی های کارشناسانه است. آنچه اهمیت بالایی دارد این 
است که حضور جمهوری اسلامی ایران در نشست شورای امنیت سازمان ملل فضای 
روانی را که آمریکا قصد ایجاد آن علیه تهران دارد، خنثی می کند.تاکید جمهوری 
اسلامی ایران تداوم حرکت مستقل و عقلانی اتحادیه اروپا و نقش آفرینی این اتحادیه 
در دفاع از دستاورد دیپلماسی خود البته آن هم به شکل اجرایی، عملی و کاربردی 
است و مراودات و گفت و گوها با مسئولان این کشورها بر اساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته ادامه دارد.به نظر می رسد با توجه به آغاز ریاست ترامپ بر شورای امنیت 
سازمان ملل و سابقه تلاش های ناکام وی برای افزایش فشارها بر تهران، او از فرصت 
ایجاد شده برای همراه کردن جامعه جهانی در دستیابی به این هدف بیشترین استفاده 
را داشته باشد و بر اساس پیش بینی های صورت گرفته مهم ترین محور سخنرانی وی 
در جایگاه رییس شورای امنیت سازمان ملل نیز موضوع ایران بوده و نشستی در این 
خصوص نیز برگزار کند، بر این اساس حضور مقامات جمهوری اسلامی ایران در این 

اجلاس می تواند باطل کننده این تلاش ها باشد.
در عرصه نبرد و رویارویی دیپلماتیک در سازمان ملل متحد حضور رییس جمهوری 
اسلامی ایران در نشست مجمع عمومی سازمان ملل می تواند علاوه بر بی اثر کردن 
تلاش مضاعف ترامپ برای متقاعد کردن جامعه جهانی برای فشار و تحریم بر ایران 
اسلامی، مواضع بر حق ملت ایران در بهره مندی از منافع معاهده برجام نیز باز دیگر 

بازگو کند.
نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد و شورای امنیت این سازمان در مقطع 
زمانی برگزار می شود که واشنگتن برای وادار کردن ایران به پذیرش خواسته های 
نامشروع و غیرمعقول خود فشارهای گسترده ای را در عرصه سیاسی و اقتصادی آغاز 
کرده که از آن به عنوان جنگ اقتصادی علیه ملت ایران تعبیر شده است، این رفتار 
کاخ سفید در واقع نادیده گرفتن و زیرپا گذاشتن قوانین بین المللی و ظلم به ملتی 
است که تصمیم دارد از مزایای تعامل مثبت خود با جامعه جهانی که در قالب معاهده 

برجام به ثمر نشسته، بهره مند شود.
منطق دیپلماتیک ایجاب می کند که بتوانیم از همه فرصت ها و تریبون های 
جهانی برای زدن حرف حق خود بهره بگیریم، به ویژه اینکه دشمن نیز در این عرصه 
برنامه ریزی گسترده ای داشته و قصد دارد ملت ایران را از حقوق حقه خود محروم 
سازد، در شرایطی که آمریکا از ایجاد یک اجماع جهانی علیه جمهوری اسلامی ایران 
ناکام مانده است، فازهای بعدی برنامه عملیاتی خود که فاز نخست آن با شکست مواجه 

شده را پیگیری می کند.
به دنبال اتخاذ موضع منطقی و عقلانی مسئولان جمهوری اسلامی ایران در قبال 
رفتار نابخردانه ترامپ در خروج از برجام، تهران توانسته اعتقاد خود به تعامل و گفت و 
گوهای بین المللی را به اثبات برساند و بر این اساس حضور رییس جمهوری در سازمان 
ملل و شورای امنیت، تشریح تداوم سیاست تعامل ایران اسلامی از سوی او می تواند 
ماهیت مثبت و سازنده سیاست های تهران در عرصه تعاملات بین المللی را بیش از 

پیش آشکار ساخته و ناکامی دیگری را برای آمریکا رقم بزند.
یک پژوهشگر علوم سیاسی در این باره به خبرنگار ایرنا، گفت: رییس جمهوری با 
حضور در جلسه شورای امنیت سازمان ملل، ضمن تشریح اقدامات ظالمانه آمریکا در 

منطقه و جهان، می تواند از حقانیت جمهوری اسلامی و ملت ایران دفاع کند.
علی بیگدلی درباره ضرورت های شرکت رییس جمهوری در سازمان ملل و 
جلسه شورای امنیت، اظهار داشت: دکتر روحانی با حجم بالایی از شکایات و انتظارات 
وارد مجمع سازمان ملل خواهد شد و قطعا داوری سخنان ایشان در مجمع بر عهده 

کشورهای دیگر دنیا خواهد بود.
وی افزود: آنچه اهمیت بیشتری دارد حضور ایشان در جلسه شورای امنیت است 
که ریاست آن بر عهده ترامپ خواهد بود؛ رییس جمهوری به طور حتم باید از سوی 
جمهوری اسلامی ایران درر این نشست حضور یابد. اینکه ما در خانه نشسته و خط 
و نشان بکشیم و داد از حقانیت و استیفای حقوق خود بزنیم، به جایی نخواهد رسید. 
این استاد دانشگاه، شورای امنیت سازمان ملل را یکی بالاترین مراجع بین المللی 
در جهان دانست و تاکید کرد: رییس جمهوری با حضور در این جلسه، ضمن تشریح 
اقدامات ظالمانه آمریکا در منطقه و جهان، می تواند از حقانیت جمهوری اسلامی 

دفاع کند.
با این وجود برخی از کارشناسان پیشنهاد می کنند که رییس جمهوری در نشست 
مجمع عمومی حضور یافته و نمایندگان رییس جمهوری در جلسه شورای امنیت 

شرکت کنند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: حضور روحانی در 
نشست مجمع عمومی سازمان ملل مفید است ولی نیازی به حضور رئیس جمهور 

ایران در جلسه شورای امنیت نیست و حضور نمایندگان وی کفایت می کند.
سید قاسم جاسمی در گفت و گویی با اشاره به گمانه  زنی هایی که در خصوص 
حضور حسن روحانی در مجمع عمومی سازمان ملل مطرح می شود، اظهار داشت: 
آنهایی که نمی خواهند دولت موفق باشد، به دنبال مانع ایجاد کردن مانع در زمینه 

حضور روحانی در نشست آتی مجمع عمومی سازمان ملل هستند.
وی افزود: در صورت حضور روحانی در نشست مجمع عمومی سازمان ملل بهتر و 

بیشتر می توانیم به نتایج مطلوب در مناقشات ایران و آمریکا دست پیدا کنیم.
جاسمی در خصوص اینکه آمریکا با سوء استفاده از ریاست دوره  ای بر شورای 
امنیت سازمان ملل موضوع جلسه این شورا را ایران قرار داده است، ادامه داد: از آنجایی 
که موضوع ایران محور جلسه شورای امنیت به ریاست آمریکا قرار گرفته، متناسب با 
موضوع جلسه، بهتر است که معاون حقوقی، نماینده تام الاختیار و وزیر امورخارجه 

ایران از سوی رئیس جمهوری روحانی در جلسه شورای امنیت حضور پیدا کنند.
کارشناس مسائل آمریکا نیز در گفت و گو با ایرنا خاطرنشان کرد: به جهت بهره 
برداری مناسب از فرصت سفر رئیس جمهوری برای حضور در نشست مجمع عمومی 
سازمان ملل این سفر می تواند شرایطی ایجاد کند تا برای چند دقیقه تریبون اصلی 
ترین سازمان جهانی )مجمع عمومی( در اختیار عالی ترین مقام اجرایی کشور قرار 

گیرد.
وی در عین حال با بیان اینکه شرکت ایران در سطح رئیس دولت در نشست 
شورای امنیت به مصلحت نیست، گفت: باید وزیر خارجه یا مقام دیگری غیر از رئیس 

جمهوری اسلامی در این نشست حضور داشته باشد. 
امیر علی ابوالفتح افزود: از هر تریبونی به ویژه شورای امنیت برای بیان دیدگاه ها 
می شود استفاده کرد اما به دو دلیل شکلی با حضور رئیس جمهوری در نشستی که 

قرار است به ریاست دونالد ترامپ برگزار شود، مخالف هستم. 
وی افزود: دلیل نخست این است که طرح چنین موضوعی و منحرف کردن نشست 
شورای امنیت از موضوعاتی چون مساله فلسطین به موضوع ایران و حضور عالی ترین 
مقام اجرایی کشورمان در این نشست بر اقدام خلاف عرف آمریکا برای سوء استفاده از 
این جایگاه صحه می گذارد. نشستن رئیس جمهوری آمریکا بر کرسی ریاست شورای 
امنیت معمول نیست و اگر هم قبلا انجام شده با هدف تقویت مشارکت جهانی و 
ایده هایی مثل تهدیدات تروریسم هسته ای بوده است و نه بزرگ نمایی خطر ایران. 

ابوالفتح ادامه داد: دوم اینکه روال کار در جلسات شورای امنیت این است که با 
صحبت های رئیس شورا شروع می شود بعد به ترتیب 15 کشور عضو و غیر عضو 
سخنرانی می کنند و سپس نوبت به کشوری می رسد که موضوع نشست شورا است. 
به عبارتی اگر رئیس جمهوری در این نشست شرکت کند علاوه بر صحبت های 
ترامپ، باید سخنان سایر کشورها هم به پایان برسد. این احتمال وجود دارد در خلال 
جلسه ترامپ نشست را ترک کند و هنگام سخنرانی روحانی، ریاست را به »نیکی 

هیلی« )سفیر آمریکا در سازمان ملل( واگذار کند و سطح نشست را پایین بیاورد. 

نکتـه

از بابل تا زابل، از کرمانشاه تا بروجرد، در چهارگوشه کشور، 
این روزها شوراهای شهر حال و روزگار خوشی ندارند. اینطور که 
از شواهد پیداست، شوراهای شهر و روستا در مسیر سراشیبی 

قرار گرفته اند.
شوراهای شهر و روستا، قدمتی 70 ساله در قانون دارند. اولین 
شوراها با لفظ "انجمن شهر" در قانون شهرداریهای مصوب 4 
امردادماه سال 1328 به رسمیت شناخته شد. در حین پیروزی 
انقلاب و در زمان تدوین پیش نویس قانون اساسی، با همت 
برخی از اعضای حزب توده مانند نورالدین کیانوری، اصل شورایی 
بودن برخی فعالیتها مانند تشکلهای کارگری در قالب انجمنها و 
شوراهای کار و شوراهای شهر و روستا )با تقلید از کلخوزهای 
روسیه شوروی( وارد قانون اساسی شد و در جای جای قانون 
اساسی به شوراهای شهر و روستا توجه ویژه شده است. با گذشت 
حدود 20 سال از انقلاب و در سال 76 به همت دولت اصلاحات، 
اولین دوره انتخابات شوراهای شهر و روستا برگزار شد و تا امروز 
5 دوره از انتخابات این نهاد مردمی و مدنی، برگزار شده است.

با وجودی که تاکنون نهادهای متمرکز دولتی، کمتر بهایی به 
شوراها داده اند ولی حمایتهای مردمی از این نهاد دموکراتیک 
باعث شده در ادوار گذشته، شوراها هر سال بهتر از سال گذشته 
به فعالیت بپردازند، به جز شورای دوره اول تهران که به دلیل 
اختلافات سیاسی منحل شد، شوراها همواره در مسیر رشد قرار 
داشتند ولی به نظر می رسد در ماههای اخیر و در دوره پنجم 
شوراها، این نهاد در چهارگوشه ایران با مشکلات زیادی روبرو شده 
که باعث می شود زیربنای اعتماد مردمی به این نهاد سست شود. 

* رسوایی اخلاقی در شورای بابل
در روزهای اخیر اخبار تکان دهنده ای از رسوایی اخلاقی در 
شورای بابل منتشر شده است. 4 یا به روایتی 5 نفر از اعضای شورای 
این شهر به همراه 2 نفر بیرون از شورا )برادر یکی از اعضای شورا و 
شهردار سابق این شهر( با برقراری روابط غیر اخلاقی با زنی که گفته 
می شود آتلیه عکاسی و فیلمبرداری دارد، فضای افکار عمومی این 
شهر را به تشنج کشیدند. آنطور که مجتبی روحانی، امام جمعه بابل 
در خطبه های نماز جمعه اعلام کرده این رسوایی با گرفتن حق 
السکوت های کلان همراه بوده و معلوم نیست اگر نیروهای امنیتی 
و نظارتی روی این موضوع حساس نمی شدند، دامنه فساد تا کجا 
بالا می گرفت. پس از آنکه برخی از مسببان پرونده فساد اخلاقی در 
بابل به نهاد قضایی معرفی شدند، فرماندار بابل در خبری اعلام کرد 
4 تن از اعضای شورای شهر که ردپایشان در این پرونده دیده می 
شود، استعفا داده اند یا به تعبیری مجبور شده اند از سمت نمایندگی 
مردم شهر خود کناره گیری کنند. نفر پنجم البته گفته است استعفا 
نمی دهد و به هر جهت، 4 عضو دیگر علی البدل در قامت اعضای 
جدید شورای شهر بابل، سوگند خورده و مشغول به کار شده اند.با 
وجودی که شورای شهر بابل پوست انداخته و اشخاصی که پایشان 
را کج گذاشته بودند، مجبور به رفتن از این نهاد شدند، ولی ناگفته 
پیداست ضربه ای که این اشخاص به اعتماد عمومی مردم بابل 
نسبت به مدیریت شهری زدند، بسیار سهمگین تر از آن است که 

با تغییر چهره ها، اعتماد عمومی مردم به شورای شهر، بازگردد.
* بحران و درگیری در شورای کرمانشاه

شورای شهر کرمانشاه هم در ماههای اخیر دچار چالش جدی 
شده است. در روزهای گذشته، اخباری از بحران در این شورا به 
خاطر انتخاب شهردار منتشر شده است. ظاهرا اعضای شورای 
شهر کرمانشاه دارای دو جبهه متضاد شده اند که نمی توانند بر 
سر انتخاب شهردار جدید این شهر به توافق برسند. آنطور که 
فضل الله رنجبر فرماندار کرمانشاه اولتیماتوم داده، در صورتی که 
اعضای شورای این شهر نتوانند بر سر تعیین شهردار جدید توافق 
کنند، پرونده این موضوع به شورای حل اختلاف داده می شود 
و در صورت تشخیص این نهاد، کارهای بعدی از جمله تعیین 
شهردار یا تغییر وضعیت شورا در دستور کار قرار می گیرد.از پنجم 
تیرماه تابستان امسال که آرش رضایی شهردار سابق کرمانشاه در 
اعتراض به برخی کارشکنی ها از سمت خود کناره گیری کرد 
تاکنون شهرداری کرمانشاه توسط سرپرست اداره شده و شورای 
شهر نتوانسته بر سر تعیین شهردار جدید به توافق برسد.اوج عدم 
توافق اعضای شورای کرمانشاه را باید در جلسه هفته گذشته این 

نهاد یافت. جایی که گفتگو بر سر تعیین شهردار جدید، به تنش 
کشیده شد و اخبار غیررسمی حکایت از دعوا و کتک کاری و 
لگدپراکنی اعضای شورا علیه همدیگر داشت ولی اخبار رسمی 
و نقل قول رئیس و سخنگوی شورای کرمانشاه با رفع و رجوع 
ماجرای تنش در نشست اخیر شورای کرمانشاه، اینطور عنوان 
کرد که تنها تنش لفظی و درگیری کلامی بین دو تن از اعضای 
شورای شهر پیش آمده و مسئله مهمی نیست. به هر جهت، 
بلاتکلیفی چند ماهه شهرداری کرمانشاه و بر زمین ماندن امور در 
این شهر و ناتوانی شورای کرمانشاه در توافق بر سر شهردار جدید، 
نشان می دهد اعتماد مردم این شهر به نهاد مدیریت شهری 

دستخوش بحران شده است. 
* شورای تخته شده بروجرد

بروجرد، شهری در استان لرستان هم دچار بحران مدیریت 
از 2 ماه است تشکیل  این شهر بیش  شهری است. شورای 
جلسه رسمی نداده و دعوا بر سر برکناری شهردار و تعیین 
شهردار جدید، همچنان ادامه دارد.پرهام عضو شورای بروجرد 
به خبرنگاران گفته رئیس قبلی شورا جلسات را تشکیل نداده 
و در نهایت نیز فرمانداری به ماجرا ورود کرد و پس از آن، یک 
جلسه با حضور فرماندار برگزار شد که پنج نفر از اعضای شورا در 
این جلسه حضور داشتند و مابقی حضور پیدا نکردند.این عضو 
شورای شهر بروجرد در ادامه سخنانش گفته بعضی از اعضای 
این شورا می گفتند باید خارج از شورا توافقی صورت بگیرد تا 
پس از آن که ما وارد جلسه شورا می شویم، همه آن توافقات 
اجرا شود. اما برخی از اعضای شورا این موضوع را نپذیرفته و 
گفته اند هر کس می خواهد کاندیدای هیأت رئیسه شورا شود 
و به هرکسی که برنامه بهتر و کارآمدتری ارائه داد، رأی اعضای 
شورا را خواهد داشت، اما تعدادی دیگر از اعضای شورای شهر 
این رویه را نمی پذیرند.به گفته این عضو شورای بروجرد، شهردار 
این شهر بدون داشتن سابقه مدیریتی و تحصیلاتی مرتبط، با 
لابی موفق به حضور در مدیریت شهری شده و تنها سابقه او، 
حضور در معاون فرهنگی منطقه 22 تهران در دوره تصدی 
محمدباقر قالیباف بوده است. این عضو شورا می گوید عملکرد 
شهردار بروجرد به اندازه ای ضعیف است که توان پرداخت حقوق 
کارگران را هم ندارد. در پاسخ به این وضعیت نابسامان، برخی از 
مردم بروجرد با حضور مقابل ساختمان شورای شهر، در ورودی 
ساختمان این نهاد با تخته کوب کردند و تابلو زدند: "به علت عدم 
کارایی، درب شورای شهر تخته شد." انتشار تصاویر مردمی که در 
شورای شهر را تخته کردند ضربه سنگین دیگری به بی اعتمادی 
مردم بروجرد به مدیریت شهری بود. هر چند قابل پیش بینی 
است بالاخره دراین شهر، وضعیت مدیریت شهری به ثبات خواهد 
رسید، ولی قابل کتمان نیست تخته کردن در شورای شهر، ضربه 
غیرقابل جبرانی به پیکره اعتماد عمومی نسبت به این نهاد مدنی 

خواهد زد. دیگر نمی توان انتظار داشت اقتداری در شورای شهر 
و شهرداری بروجرد حتی پس از گذشت سالها دیده شود، چون 
کافی است شهروندی از یک تصمیم شهرداری ناراضی شود و 
بلافاصله شورای شهر را تهدید به "تخته کردن در و پیکر" این 

نهاد مدنی خواهد کرد.
* تنش های بی سرانجام در شورای کرج

کلانشهر کرج هم در دوره شورای پنجم دچار تنش های 
زیادی در مدیریت شهری شده است. این نهاد شهری از ابتدای 
دوره پنجم )شهریور 96( تاکنون 3 شهردار را انتخاب و مجبور به 
استعفا کرده است. اصغر نصیری، اولین شهردار منتخب شورای 
کرج بود که پس از چندی مجبور به استعفا شد. او در متن نامه 
پرسوز و گداز استعفای خود اینطور نوشت: "تصمیم به ترک 
خدمت برایم سخت و ملالآور، اما سختتر از آن پاشیدن بذر یاس 
بر چمنزار شهری است که استعداد، توانمندی و خلاقیت دارد، اما 
با ادامه اختلافها هیچکدام از این قابلیتها به فرجام شایسته نمیرسد، 
پس بهناچار و بهرغم میل باطنی راه دوم را برگزیدهام."به جای او 
مجید سریزدی به عنوان شهردار کرج حکم گرفت. پس از چندی 
سریزدی هم سرناسازگاری با اعضای شورای شهر گرفت و او هم 
از شهرداری کرج کوچ کرد و به جای محمدرضا احمدینژاد، به 
عنوان سرپرست در فروردین ماه امسال به تخت نشست. با حضور 
احمدی نژاد در شهرداری کرج، رسانه های مخالف او، شروع 
به انتشار اخباری درباره تشکیک در اصالت مدرک تحصیلی او 
کرده و حتی برخی از اعضای شورای کرج وی را به ارائه مدرک 
تحصیلی تقلبی متهم کردند. به خاطر تنش هایی از این دست بود 
که احمدی نژاد در 24 امرداد امسال استعفا داد و باز هم شورای 
شهر کرج در مسیر انتخاب شهردار جدید قرار گرفت. بی ثباتی 
و بی اعتمادی فزاینده شهروندان و بدنه شهرداری به تصمیمات 
اعضای شورای کرج در ماههای گذشته، مسیر بی بازگشتی را طی 
کرده که برای بازگشت اعتماد شهروندان به مدیریت شهری، شاید 

سالها زمان لازم باشد. 
* فساد مالی در شورای شهر زابل

ماجرای پرسر و صدای کشف اختلاس چند میلیاردی در 
مدیریت شهری زابل، شهری در آن سوی ایران و در مرزهای 
جنوب شرقی، آنچنان تنش زا بود که منجر به بی اعتمادی مطلق 
شهروندان آن خطه نسبت به منتخبان خود شد. بازداشت شهردار 
زابل به همراه چند تن از همکارانش، باعث خشم مردمی شد که 
این روزها به دلیل بی آبی، طوفان شدید و گرد و غباری که دهها 
برابر حد مجاز است، دچار مشکلات فراوانی شده اند. اختلاس 
چند میلیاردی در شهرداری، کبریتی بود که به ناگاه بشکه باروت 
خشم مردم را منفجر کرد و آنها با حضوردر مقابل ساختمان 
شورای شهر، تجمع بزرگی را ترتیب دادند. پس از آنکه یکی دو 
ساعت، شعارهای تند و تیز علیه اختلاس و دزدی و فساد مالی 

سر دادند، بلوک و سیمان آوردند و ورودی شورای شهر را تیغه 
گرفتند و یکی دو شهروند زابلی هم در اعتراض به عملکرد ضعیف 
این نهاد، تابلوی شورای شهر را با گِل، پوشاندند و رسانه ها هم 
خبر نوشتند: مردم زابل، شورای شهر را گِل گرفتند. انتشار تصاویر 
گِل گرفتن تابلوی شورای شهر و تیغه کردن در ورودی ساختمان 
آن، در رسانه ها با انعکاس زیادی در بین مخاطبان روبرو شد و 
شهروندان در شبکه های اجتماعی به بیان نظرات خود پرداختند. 
عده ای این کار را مخالفت با وجود نهادهای انتخابی دانسته و 
برخی هم گفتند باید با مفسدان بدتر از این برخورد شود. در 
نهایت، اتفاقی که برای شورای شهر زابل افتاد، از دست دادن 
اعتماد شهروندان و بی اعتمادی مطلق مردم به نهاد انتخابی 
پارلمان شهری است. اتفاقی که این روزها در برخی از شهرها 
افتاده و مردم هر روز نسبت به منتخبان خود بدبین تر می شوند. 
* اختلاس بزرگ در شورای شهر و شهرداری مرودشت 
شهر تاریخی و باستانی مرودشت در استان فارس هم در دوره 
پنجم شوراها، دچار مشکل بزرگی شده است. اختلاس وجوه نقد، 
رشوه دادن با سکه های طلا و معاملات خلاف قانون زمین، از 
جمله جرایمی بود که باعث شد در بهار امسال، 6 عضو شورای 
مرودشت به همراه 2 تن از شهرداری شامل شهردار و راننده او 
و یک عضو سابق شورای شهر توسط نیروهای سپاه پاسداران 
به دلیل مفاسد مالی بازداشت شوند. آنها تنها 7 ماه و اندی بود 
مصدر امر شده بودند و در این مدت اندک، دست به مفاسد مالی 
کلان آغشته کرده بودند.آنطور که تصمیم دادگاه درباره مفسدان 
اقتصادی گرفته شده، علاوه بر رد مال و جریمه قانونی، همه این 
اشخاص با یک سال انفصال از خدمات دولتی محکوم شده و از 
سایر بخشهای احکام قضایی علیه آنها، جزییات زیادی منتشر 
نشده است.آنطور که رهام پیکری فرماندار مرودشت اعلام کرده 
حتی انتخاب شهردار توسط اعضای شورای شهر هم بر اساس 
رشوه و معامله بوده است و از ابتدای تشکیل مدیریت شهری دوره 
جدید در این شهر، کارها بر اساس منطق فساد بنیان شده بود. به 
گفته او، حدود 60 نفر از خویشاوندان و آشنایان اعضای شورای 
جدید بدون طی مراحل قانونی به خدمت شهرداری درآمده اند 
که آنها هم با دستگیری حامیان خود، تعدیل شده اند. این فساد 
گسترده هم ضربه کاری دیگری بر پیکره اعتماد شهروندان نسبت 
به نهاد مدنی و انتخابی شورای شهر بود که فرود آمد و باعث بی 

اعتباری بیشتر نهاد شورای شهر در کشور شد.
* آماری از انحلال شوراها، سلب عضویت اعضا

وزارت کشور اخیرا آماری از انحلال شوراها و لغو عضویت 
ارائه کرده است. سید سلمان  آنها در سراسر کشور  اعضای 
سامانی سخنگوی وزارت کشور اخیرا اعلام کرد در دولت تدبیر 
و امید، اقدامات نظارتی وزارت کشور بر عملکرد شوراها منجر 
به انحلال 8 شورای شهر و سلب عضویت 283 نفر از اعضای 
شوراهای سراسر کشور شده است.به بیان دیگر در 5 سال اخیر، 
نهاد مدنی و انتخابی شورای شهر به دلیل اقدامات خلاف قانون 
و مجرمانه خود، با منحل شدن 8 شورای شهر و سلب عضویت 
283 عضو شورای شهر روبرو بوده است که آمار تکان دهنده ای 
است. این آمار نشان می دهد به صورت متوسط، سالانه یک و 
نیم شورای شهر منحل شده و سالانه بیش از 56 نفر از اعضای 
شورای شهر به دلیل ارتکاب اعمال مجرمانه، سلب عضویت شده 
اند. در مقابل ارائه این آمار تکان دهنده، مرتضی الویری، رئیس 
شورای عالی استانها انتقاداتی را مطرح کرده و گفته این روزها 
تهاجم وسیعی با انگیزههای مختلفی به خانواده شوراییان کشور 
در جریان است که نمونه آن را میتوان در موضوع بریده شدن 
گوش یک کارگر دید. موضوعی که هیچ ریشهای نداشت اما 
براساس یک موضوع دروغ موج گستردهای از تبلیغات علیه 
شوراها راه افتاد که متاسفانه رسانهها و همچنین صداوسیما این 
موضوع را پوشش دادند.با وجودی که هر خبر فساد، اختلاس و 
تنش در شوراهای شهر، ضربه ای به اعتماد عمومی شهروندان 
به این نهاد انتخابی، مردمی و دموکراتیک است، ولی باید پرسید 
اگر رسانه ها به مفاسد عنوان شده در شوراهای شهر نپردازند، 
دامنه فساد زیرپوستی برخی اعضای منحرف این نهاد مدنی تا 

کجاها را خواهد پوساند؟ 

طـرح شـفافیت آرای نماینـدگان بـا اسـتقبال جامعه روبرو شـد امـا مخالفت با 
فوریـت آن و دوگانگـی هـای شـعاری و عملکـردی برخـی نمایندگان مـردم درباره 
ایـن طـرح، انتقـاد مـردم را بـه دنبـال داشـت. رد یک فوریـت طرح شـفافیت آرای 
نماینـدگان مجلس شـورای اسـلامی در افـکار عمومی و فضای رسـانه های مجازی 
واکنـش هـای زیادی را به همراه داشـت. طرحـی که برای یک رای جـدا از موافقت 
و مخالفت رای دهندگان تعهد، مسئولیت پذیری و پاسخگویی را به عنوان ضمانت 
بـه دنبـال دارد و نـگاه تحقیـق محـور و کارشناسـی را بر سـطحی نگری، سیاسـی 
کاری و رویـه هـای جناحـی در مصوبـه هـای مجلس شـورای اسـلامی اولویت می 
دهد.امـا نماینـدگان مجلس چهارشـنبه 14 شـهریورماه بـا 108 رای مخالف و پنج 
رای ممتنـع از مجمـوع 194 نماینـده حاضـر در جلسـه با یک فوریت طـرح الحاق 
دو تبصـره بـه مـاده 119 قانـون آییـن نامه داخلی مجلس شـورای اسـلامی که در 
مـورد شـفافیت آرای نماینـدگان اسـت، مخالفـت کردنـد. در ایـن رای گیری تنها 
59 نماینـده رای موافـق دادند.واکنـش هـا بـه این موضوع متفـاوت بـود و از انتقاد 
مـردم بـه مواضـع دوگانه مجلسـی ها تا زیرسـوال بـردن عملکرد آنها را شـامل می 
شـد؛ برخـی نماینـدگان از قانـون و مـاده و تبصره ادلـه آوردند و برخی نیـز راه حل 
جدید در پاسـخ به دغدغه حامیان شـفافیت ارائه دادند. شـماری از مجلسـی ها هم 
ایـن طـرح را بـه سـبب پیامدهای که ممکن بـود در آینـده بـرای رای دهندگان به 
لحاظ سیاسـی داشـته باشـد، زیر سـوال بردند و برخی نیز بحث تقدم و تاخر ارائه 
طـرح را از سـوی دو جنـاح سیاسـی در مجلس پیش کشـیدند.به هـر روی فوریت 
ایـن طـرح از سـوی نماینـدگان رد شـد تـا این طـرح در قالب عـادی و بـدون قید 
فوریـت در زمـان دیگـری در صحـن علنـی مجلس مطرح شـود. در همیـن زمینه 
خبرنـگار گروه سیاسـی ایرنا ضمـن واکاوی در اظهارنظرهای نماینـدگان و مردم در 
فضـای مجازی بـا احمد مازنی نماینده مردم تهران و عضو فراکسـیون امید مجلس 

شـورای اسـلامی گفت و گـو کرد.
* طرح شفافیت آرا نمایندگان؛ کلمه حقی که از آن اراده باطل می شود

مازنـی نماینـده مردم تهران و رییس کمیسـیون فرهنگی مجلس، عادی شـدن 
طـرح شـفایت آرا نماینـدگان را دارای معانـی مختلفـی دانسـت و گفـت: این طرح 
کـه فوریـت آن بـه تصویـب نرسـید در نوبـت طـرح هـای عـادی قـرار مـی گیرد، 
ممکـن اسـت بـه کمیسـیون بـرود و با نظـرات و بررسـی های کارشناسـی قـوام و 
انسـجام بیشـتری بـه خـود بگیـرد یا این که مسـائل فـوری تـر از این طـرح وجود 
داشـته باشـد و باید موضوعات دیگری که از قبل در نوبت هسـتند بررسـی شـوند.

ضمـن ایـن کـه اگر طرحـی از فوریت خارج شـود و بخواهنـد دوباره خـارج از نوبت 
بـه آن رسـیدگی کننـد بایـد بـا 50 امضـا شـود.این نماینـده مجلـس با بیـان این 
کـه 'مـن جـزو نمایندگانـی بـودم کـه در قـدم اول طـرح را امضـا کـردم، وقتی که 
طـرح در صحـن آمـده بـود و در موضـوع فوریـت آن مطـرح شـد نیـز رای مثبـت 
دادم.'مازنـی افـزود: دلایل کسـانی که جدا از بحـث فوریت به این طـرح رای ندادند 
ایـن اسـت کـه شـفافیت، وسـیله و ابـزاری برای حـذف رقیب قـرار گیـرد مثلا اگر 
پیشـنهادی بـه عنـوان طـرح یـا لایحه در مجلـس مطرح باشـد و یک جنـاح آن را 
خـلاف باورهـا و اعتقـادات خـود می دانـد و از طرفـی نماینده ای بر اسـاس وظایف 
نمایندگی خود به آن رای مثبت دهد در این شـرایط ممکن اسـت رای نمایندگان 
بـه صـورت یک پرونده برای رسـیدگی به کار صلاحیت نماینده رای دهنـده در دور 
بعـدی نمایندگی مجلس شـورای اسـلامی قرار گیرد.وی خاطرنشـان کـرد: عناصر 
و سـازمان هایـی کـه تصمیـم سـازی می کننـد معمولا از شـفافیت ممکن اسـت 
اسـتفاده ابزاری کنند؛ اسـتدلال این دسـته از مخالفان به سـبب این که در گذشته 
این موضوع تجربه شـده اسـت تا حدودی پذیرفتنی اسـت. از طرفی ممکن اسـت 
نماینـده ای از یـک جنـاح سیاسـی در یک طرح، موضعی مسـتقل داشـته باشـد و 
نخواهـد بر اسـاس حـزب یا جناح خـود رای دهد.عضو فراکسـیون امیـد مجلس با 
بیـان ایـن که مخالفـان و موافقـان فوریت طرح شـفافیت آرای نماینـدگان نه فقط 
از یـک جنـاح سیاسـی که اصلاح طلـب، اصولگرا و مسـتقل بوده انـد، تصریح کرد: 
شـماری از دوسـتان اصـلاح طلـب، اصولگرا و مسـتقل بـر این نظر هسـتند که این 
طـرح ذاتـا درسـت اسـت اما کلمه حقـی اسـت کـه از آن اراده باطل می شـود. وی 

افزود: حتی اگر چنین شـائبه ای وجود داشـته باشـد به روند دموکراسـی در کشـور 
کمک می کند و قدمی در جهت شـفافیت برداشـته شـود ولو اینکه کسـانی مثل 
مـن حـذف شـوند.رییس کمیسـیون فرهنگی مجلس همچنیـن در پاسـخ به این 
پرسـش کـه رای مخالف نمایندگان به طرح شـفافیت، چنانکه مردم نیـز درباره آن 
سـوال دارنـد، آیا سـلب آزادی بیـان از نماینده نیسـت'، گفت: بسـیاری از کارهایی 
کـه مـا انجـام مـی دهیم، ایـن گونه اسـت، درخصـوص نطـق غلامرضا حیـدری و 
پروانه سلحشـوری در مجلس شـورای اسلامی، برخی نمایندگان از ادبیات نامتعارف 
اسـتفاده کردنـد و آنهـا را تهدید می کنند.این موضع گیری ها سـبب می شـود که 
نـه فقـط نماینـده که جامعه دچـار تردید شـود، زمانی که یک نماینـده مجلس که 
بر اسـاس قانون مصونیت دیپلماتیک داشـته و بـا ارکان نظام ارتبـاط دارد، از جانب 
نماینـده ای دیگـر مـورد تهدید قرار می گیرد، آسـیب هایی را بر جامعـه وارد کرده 
و هزینـه هـای زیادی را به شـهروند اعـم از مقامات دیپلماتیک تا شـهروندان عادی 
تحمیـل مـی کند. در این شـرایط عقلای سیاسـی باید میـدان داری کننـد و اجازه 

ندهند سـرمایه اجتماعـی جامع دچار افول شـود.
* مخالفت به استناد قانون

محمود صادقی نماینده مردم تهران و عضو فراکسـیون امید در مجلس شـورای 
اسـلامی در صفحـه توییتر خود بـا پرداختن به رد یک فوریت این طرح و اسـتدلال 
هـای قانونـی نوشـت: مطابق مـاده 2 قانـون نظارت بـر رفتار نمایندگان رسـیدگی 
بـه امـور زیـر در صلاحیـت هیـات اسـت: سـوء اسـتفاده و تخلـف مالـی یـا اخلاق 
نماینـده و درمدهـا و هزینـه های غیـر متعارفوی؛ رفتـار خلاف شـؤون نمایندگی؛ 
اعمـال خـلاف امنیت ملی کشـور و سـایر اعمال مجرمانـه از بعـد انتظامی؛ غیبت، 
تأخیـر و بـی نظمی نماینده.صادقی همچنیـن توییت کرد: مـاده 6 قانون نظارت بر 
رفتـار نماینـدگان بـا ارجـاع به اصل86 قانـون اساسـی و م75 ق آییـن نامه داخلی 
مصونیـت نماینـدگان و غیرقابـل تعقیب کیفری بـودن آن ها به سـبب آراء و اظهار 
نظرهـای آنهـا تاکیـد کرده اسـت. کاربـران اما در موضعـی انتقادی بـه توئیت های 
صادقـی پاسـخ دادند؛ 'در این مدتی که در مجلس هسـتید برای مـردم چه کردید؟ 
مـا خـلاء هـای قانونـی زیـادی داریم کـه اصـلاح آنها وظیفه شماسـت، نظـرات در 
عملکـرد دولـت و وزرا وظیفـه شماسـت و ...فقـط فرافکنـی و یـاوه گویی، مسـئول 
مشـکلات عدیده اقتصادی و ... یک نفر نیسـت، همه پاسـخگوی وضع فعلی باشید.'

* رویکرد دوگانه مجلس در مظان اتهام
مواضـع دوگانـه برخی نمایندگان محلس شـورای اسـلامی در فضـای مجازی با 
انتقـاد روبرو شـد، کاربـری در این زمینـه توییت کرد: این کـه یک نماینده مطلبی 
را تأییـد کنـد و بـه صـورت مکتوب همـراه با امضا و سـپس زیرش بزنه آیـا رفتاری 
خلاف شـئون مسـلم نمایندگی نیسـت!؟ کاربـر دیگر هم نوشـت: گاهی زیـاد نیاز 
بـه شـفافیت آرا نماینـدگان نیسـت؛ مثل رد طرح مبارزه با مفاسـد اقتصـادی که با 
پیشـنهاد کواکبیـان و موافقـت پزشـکیان به رای گذاشـته شـد و به تعـداد اعضای 
فراکسـیون امیـد رای آورد! دیگـری توییـت کـرد: فقـط بایـد مردم بر شـما نظارت 
کننـد. اگـر اینجـور قوانیـن جوابگـو بود، ایـن وضع مملکت نبـود. در مـورد این که 
چـرا نماینـده هایـی بـه مـردم دروغ میگن و یه طرحـی را امضا می کننـد ولی بعد 
موقـع رای گیری بهـش رای نمی دن، قانونی نداریـم؟؟؟ کاربری دیگری در توییتی 
انتقادی نوشـت: ...شـما که اصلا مشـخص نیسـت به لوایح و طرح ها چه رایی می 
دهد، مدعی شـفافیت هسـتی؟ اصلا معلوم نیسـت به شـفافیت آرا نمایندگان چه 
رای دادی! حاجی دلیگانی نماینده مردم شـاهین شـهر نیز با اشـاره به انتقاده مردم 
و افکار عمومی از رای ندادن مجلس به طرح شـفافیت آرای نمایندگان، نوشـت: چرا 

بایـد بـه گونه ای عمل کـرد که خانه ملـت، دارالمنافقین خطاب شـود؟
* مخالفت با شفافیت؛ سلب آزادی بیان

کاربری مخالفت مجلس با طرح شـفافیت آرا نمایندگان را سـلب آزادی بیان از 
آنهـا دانسـت و در ادامـه توییـت خود در عبارتی کنایه آمیز به مجلسـی ها نوشـت: 
واقعا نماینده ها با تصویب قانون گل کاشـتن و آزادی بیان را از خود سـلب کردن'.

کاربـری در پاسـخ بـه توییت وی نوشـت: مطالبـه مردم شـفافیت آرا نمایندگان 
و شـفافیت آرا مجلـس هسـت و شـما بـا ایـن شـفافیت هـا در تضادیـد. بـا مـردم 

صـادق نیسـتید. از چشـم های نظـاره گر مردم و اشـراف مردم بر رفتارهـای دوگانه 
حـراس داریـد. دیگری نوشـت: ملـت ایران از شـما نمایندگان می خواهـد اگر واقعا 
در گفتـار و عمـل صادقیـد داوطلبانـه آرا خود را شـفاف کنید تـا نمایندگان مخلف 
شـفافیت رسـوا شوند.بسـیاری از کاربـران خطاب به برخی نماینـدگان گفته اند که 
از چـه چیـز هـراس داریـد؟ برخـی از مصونیـت قانونی مورد اسـتناد آقـای صادقی 
انتقـاد کـرده انـد برخـی نیز خواسـتار ارائه دلیل بـه رای ندادن نماینـده ها به طرح 
شـفافیت آرا شـده اند در همین زمینه کاربر توییت کرد: 'میشـه بگید دلیل نماینده 
هـا از رای نـدادن بـه شـفافیت آرا چـی بـود؟ و شـما رای تـون چی بـود؟ برخی به 
قوانیـن ایـراد گرفتـه و آن را موجب سـوء اسـتفاده وفسـاد دانسـته اند.مازنی ضمن 
بیـان امضـای طـرح شـفافیت و رای مثبت بـه آن در توییتی دیگـر کرد:'مهم ترین 
دلیـل رای نیاوردن طرح شـفافیت تردید درباره هدف برخـی طراحان آن بود. گفته 
مـی شـد ایـن حضـرات از شـفافیت رای نماینـدگان مثل سـایر مقدسـات و ارزش 
هـای اجتماعـی برای حذف رقیب اسـتفاده می کننـد ...'احمد امیر آبـادی فراهانی 
عضـو هیات رییسـه مجلـس نیز در توییتـی ضمن اشـاره به رای گیـری طرح یک 
فوریت شـفافیت آرا در مجلس شـورای اسـلامی نوشـت: چرا نمایندگان از شفافیت 

آرا گریزانند!؟
* رد فوریت طرح شفافیت؛ افزایش بی اعتمادی مردم

محمدرضـا بادامچـی نماینـده مـردم تهـران نیـز توییـت کـرد: من شـخصا روز 
چهارشـنبه بـه طـرح شـفافیت آرا رای داده ام، امـا بـه نظـر مـی رسـد دلیـل رای 
نیـاوردن ایـن طـرح، بـی اعتمـادی نماینـدگان به یک جمـع محدود اما منسـجم 
اسـت کـه متاسـفانه با اهداف سیاسـی تلاش می کند طـرح را به نام خـود مصادره 
کنـد در حالـی کـه بـا شـفافیت صبغـه ای ندارنـد. در این میـان کاربری عـدم رای 
نماینـدگان بـه این طـرح را دلیلی بـرای غیر قابـل اعتمادبودن آن هـا تعریف کرد.

حاجـی دلیگانی عضو شـورای مرکزی فراکسـیون نماینـدگان ولایی در مجلس 
نیـز توییـت کرد: نبایـد به تعداد امضاهای طرح شـفافیت آرا نماینـدگان دل خوش 
باشـیم. چـون کسـانی بودند که به خود مـن می گفتند طرح را از روی رودبایسـتی 
امضـا کـرده اند و با آن موافق نیسـتند!کاربر دیگری نوشـت: جالبه همه نماینده ها 
بـه شـفافیت اذعـان دارنـد ولی فقـط 59 نفـر رای مثبـت دادند.یکی از کاربـران در 
پاسـخ انتقـادی به مواضـع دوگانه نمایندگان توییت کرد: 207 نماینـده این طرح را 
امضـا مـی کنند صرفا جهـت تنویر افکار عمومی حـوزه انتخابی خـود و در روز رای 
گیـری مخالفـت خـود را اعلام مـی کنند این دوگانـه بهترین دلیل برای شـفافیت 

آرا نمایندگان است.
* انتقاد از اولویت اسم و رسم ها بر نفس طرح شفافیت آرا 

بادامچـی نوشـت: طـرح شـفافیت آرا مـدت ها پیـش توسـط 38 نماینده عضو 
فراکسـیون امیـد مطـرح شـده بـود اما تنهـا زمانی به صحـن علنی آمد کـه اقلیت 
تنـدور مشـابه آن را بـه هیئـت رییسـه ارائـه کردنـد. اگـر طـرح اصلی بـه موقع به 
صحـن مـی رفت، قطعـا رای مـی آورد.وی همچنین توییـت کرد: مـردم کارفرمای 
نماینـدگان مجلـس هسـتند و باید از عملکـرد وکلای خود به صـورت دقیق مطلع 
شـوند. شـفافیت ارا نماینـدگان و نحـوه مشـارکت آنـان در فرآیند تصویـب لوایح و 
طـرح هـا، نکتـه عزیمـت دموکراسـی و ضـرورت مغفـول کشـور ما اسـت. بنـده با 

افتخـار طـرخ مطروحـه را امضـا کـرده ام و بـرای تصویـب آن تلاش خواهـم کرد.
کاربـری در پاسـخی کنایـه آمیز به این توییت نوشـت: 'ظاهرا مناسـبات و اسـم 
و رسـم بیـن خـود نماینـده هـا خیلی مهم تـر از نتیجـه ای اسـت که بـرای مردم 

حاصل میشـه'.
کاربر دیگری این که چه کسـی طرح را ارائه داده بی اهمیت دانسـت و نوشـت: 

ما شـفافیت می خواسـتیم که بهش رایی داده نشده.
کاربـر دیگـری بـا بـی اهمیت شـمردن ارائه دهنـده طرح ایـن نظـر بادامچی را 
عـذر بدتـر از گناه دانسـت و نوشـت: مهم منافـع مردمه که رد تصویـب این طرحه.

امیـر خجسـته از دیگـر نمایندگان مجلـس نیز رای نـدادن نماینـدگان به طرح 
شـفافیت آرای نماینـدگان بـه رغـم رویکرد امیـد آفرینی در اسـتیضاح هـا، ناامید 

کننـده و باعث سـرافکندگی دانسـت.

تنش در شوراها؛ از  فساد اخلاقی در بابل تا فساد مالی در زابل 
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شفافیت آرای نمایندگان در حصار دوگانگی 
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مبادا از كسانى باشى كه به سبب گناهانِ بندگانِ 
خدا بر سرنوشت آنان بيمناك است ، ولى خود 

را از سزاى گناه خويش ايمن مى داند 
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انسان اسیر تکنولوژی!!!کاریکاتور

طرح:  سجاد جعفرى

نامحـرمانه
دردسر های حضور احمدی نژاد در جلسات مجمع 

مجمع تشخیص مصلحت نظام صبح روز، شنبه با حضور اعضاء تشکیل جلسه داد.در میان تصاویر 
منتشر شده از جلسه دیروز مجمع، تصویری از همنشینی آیت الله محسن مجتهد شبستری امام 
جمعه سابق تبریز با احمدی نژاد، حاشیه ساز شده است. در این تصویر به نظر می رسد، آیت الله مجتهد 
شبستری صندلی خود را پشت به احمدی نژاد کرده و آشکارا از نشستن کنار احمدی نژاد ناخرسند 
است. پیشتر نیز به صورت غیر رسمی گفته شده بود، آملی لاریجانی و حسن روحانی به دلیل حضور 
احمدی نژاد در جلسات شرکت نمی کنند.این شایعه آنقدر بزرگ شد که با واکنش های مختلفی از هر دو 
طیف مواجه شد. در یکی از نخستین واکنش ها به این شایعه عزت الله ضرغامی رئیس پیشین سازمان 
صدا سیما در صفحه رسمی خود در یکی از شبکه های اجتماعی نوشت: »مهمترین مصلحت نظام، درک 
مصالح کشور و ترجیح آن بر منافع فردی، است.اعضاء محترم مجمع تشخیص مصلحت نظام به ویژه 
رؤسای قوا باید آئینه ی تمام نمای این هویت باشند. شایعات روزهای اخیر در مورد عدم شرکت سران 
قوا درجلسه مجمع، به دلیل اعتراض به حضور آقای احمدی نژاد با هیچ معیاری قابل پذیرش نیست.«

ظریف اروپایی ها را هم تهدید کرد 
وزیر خارجه ایران با دفاع از مواضع ایران در زمینه توافق هسته ای با ایران از طرف های دیگر توافق 
خواست که به وظایف خود عمل کرده و خروج آمریکا از توافق را جبران کنند.»محمدجواد ظریف« وزیر 
خارجه ایران در جریان گفت وگو با نشریه آلمانی اشپیگل از کشورهای اروپایی خواست تا با توجه به اقدام 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا مبنی بر خروج از توافق هسته ای با ایران اقدام مثبتی صورت دهند 
وی همچنین اقدامات کشورش در سوریه را قابل توجیه دانست.ظریف درباره نقش اروپاییها در پی اقدام 
آمریکا در خروج از توافق هسته ای با ایران هم گفت: » اروپایی ها در برابریک پرسش بنیادی قرار دارند 
که به قوانین روابط بین الملل مربوط می شود. آمریکا می خواهد خواست های سیاسی و اقتصادی خود 
را به بقیه جهان تحمیل کند. درباره توافق هسته ای با ایران، قطعنامه ای در شورای امنیت سازمان ملل 
وجود دارد. ایران به آن پایبند است و آمریکا علیه آن اقدام کرد. اکنون آمریکا از همه می خواهد که قانون 
بین المللی را نقض کند. اروپا باید تصمیم بگیرد )چرا که( که در صورتی که اینچنین شود، پیامدهای 

طولانی خواهد داشت.«

ابتکار: گفت وگو بین خانواده ها 20 دقیقه شده است 
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: براساس یک مطالعه علمی، گفت و گو بین 
اعضای خانواده ها از 2 ساعت در شبانه روز طی 10 سال گذشته، اینک به 20 دقیقه کاهش یافته است. 
معصومه ابتکار روز شنبه در نشست با فعالان اجتماعی، سیاسی، تشکل های مردم نهاد و کارآفرین 
چهارمحال و بختیاری افزود: وجود اختلالات مهارتی در بین خانواده ها باعث ایجاد لکنت زبان در گفت 
و گوی خانواده ها شده و این کاهش زمان گفت وگو دلایل مختلفی از جمله مشغله کاری است.وی 
گفت: این لکنت زبان و اختلال مهارتی باعث افزایش سوء تفاهم، خشونت و افسردگی در بین خانواده ها 
خواهد شد. ابتکار اظهار داشت: رفع این اختلالات مهارتی در خانواده ها از مهمترین موضوعاتی است که 
از سوی این معاونت پیگیری می شود که برای آن طرح ملی گفت وگو بین نسلی را تدوین کرده است.

دستگیری سه مقام دولتی در حوزه کالا و ارز
دادستان تهران گفت : سه نفر از مقامات دستگاه های دولتی در ارتباط با پرونده های شعب ویژه، 
اخیرا و ظرف چند روز گذشته دستگیر شدند که با تکمیل تحقیقات در هفته های آینده اطلاع رسانی 
بیشتر صورت خواهد گرفت و این افراد بیشتر به حوزه ارز و مسائل مرتبط با کالاهایی که در پرونده  های 
شرکت ها مطرح است، مربوط می شوند.جعفری دولت آبادی ادامه داد: یکی از آن ها نیز مرتبط با بانک 
مرکزی بود که بعد از تحقیقات توضیح خواهیم داد.وی با اشاره به پرونده دختر یکی از وزرای سابق، 
گفت: این پرونده در دادسرای اقتصادی تکمیل و متهم آن بازداشت شده است. دادستان تهران گفت: 
شرکت های قطعه سازی و خودروسازی حق ندارند کاری کنند که اولا انحصار ایجاد شود و ثانیا این 

انحصار منجر به کمبود کالا و توقف تولید خودرو شود.

قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان ابلاغ شد
رییس مجلس شورای اسلامی روز شنبه در نامه ای به رئیس جمهوری، قانون اصلاح »قانون 
ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان« را برای اجرا ابلاغ کرد. به گزارش خانه ملت، در نامه علی لاریجانی 
به حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری آمده است: »در اجرای اصل یکصد و 
بیست و سوم )123( قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، قانون اصلاح »قانون ممنوعیت بکارگیری 
بازنشستگان« که با عنوان طرح یک فوریتی به مجلس شورای اسلامی تقدیم شده بود، با تصویب در 
جلسه علنی روز سه شنبه مورخ 6/6/1397 و تایید شورای محترم نگهبان، به پیوست ابلاغ می شود.«

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد

نصب بیرق عزای حسینی و المان های 
عاشورایی در میدان آستانه 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: به مناسبت فرا رسیدن 
ماه محرم، المان های عاشورایی متناسب با این ایام در میدان آستانه حرم 

مطهر و سطح شهر قم نصب شد.
سید محمد موسوی منش با اشاره به اقدامات سازمان در ایام محرم، 
بیان داشت: مجموعه چیدمان محیطی ماه محرم طرحی است با استفاده 
از کتل و بیرق عزا که در میدان آستانه حرم حضرت فاطمه معصومه)س( 
نصب شده است.مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با بیان اینکه 
این اثر حجمی به 20 عدد رسیده است، ادامه داد: با توجه به فرارسیدن 
ایام سوگواری سالار و سید شهیدان، امام حسین)ع( این چیدمان محیطی 
در این میدان انجام شده است.موسوی منش در مورد سایر فعالیتهای انجام 
شده در قم برای ایام سوگواری آن بزرگوار، به اکران بنرهای آیینی که در 
برخی نقاط شهر اجرا شده است، اشاره کرد و افزود: آذین بندی میدان 
آستانه متناسب با ایام محرم و نصب المان زنجیر در میدان بزرگ امام 
خمینی)ره( را از جمله فعالیت های سازمان زیباسازی است.وی در پایان 
گفت: تعویض پرچم های الوان رنگی و میادین اصلی شهر با پرچم های 
سیاه، تبلیغات محیطی متناسب با ایام محرم و نصب پرچم های عزاداری، 
سیاه پوش کردن میادین، بلوارهای سطح شهر، چاپ و نصب پرچم ها و 
بنرهای مناسبتی با هدف انتقال مفاهیم ناب قیام حسینی از جمله اقدامات 

انجام شده در شهر قم است.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

بهسازی و توسعه فضای سبز 
بیش از 110 مدرسه و مرکز آموزشی

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از بهسازی و 
توسعه فضای سبز بیش از 110 مدرسه و مرکز آموزشی دولتی و خدماتی 
خبر داد.پیام جوادیان با اشاره به بهسازی و توسعه فضای سبز مدارس و 
مراکز آموزشی در مدارس سطح شهر، اظهار داشت: این اقدام باهدف افزایش 
شادابی و بهسازی بصری مدارس در دستور کار قرارگرفته است.مدیر عامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه توسعه فضای سبز 
مدارس از سال 96 در قالب ردیف بودجه مشخص آغازشده است، افزود: 
استقبال مراکز آموزشی از اجرای این طرح باعث شد تا در سال جاری نیز 
این طرح در قالب پروژه ای تعریف شد.به گفته جوادیان، سال گذشته با 
هماهنگی های انجام شده توسعه و بهسازی فضای سبز بیش از 110 مدرسه 
و مرکز آموزشی دولتی و خدماتی انجام شده و برای امسال نیز این طرح در 

دست اقدام است.

شهردار منطقه هشت قم خبر داد

توزیع 1150 تن آسفالت در پردیسان
شهردار منطقه هشت قم از توزیع 1150 تن آسفالت در شوارع منطقه 
8 خبر داد.ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه سه هزار  و 150 تن توزیع 
آسفالت در شوارع منطقه با اعتباری بالغ بر یک میلیارد و 300 میلیون تومان 
طی ماه های اخیر در منطقه هشت صورت گرفته است، اظهار کرد: طبق 
پیش بینی صورت گرفته از برنامه تا پایان سال جلوتر هستیم.شهردار منطقه 
هشت قم با اشاره به افتتاح بلوار آیت الله بروجردی که بخشی از آن در منطقه 
هشت قرار گرفته است، گفت: افتتاح این بلوار نقش عمده ای در کاهش 
مشکلات ترافیکی و تسهیل دسترسی شهروندان به پردیسان داشته است.

اخبــار

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: 
سازمان بیمه سلامت، حدود 357 هزار و 
930 بیمه شده را در قالب پنج صندوق 
سلامت  بیمه  اقشار،  سایر  کارمندی، 
همگانی، بیمه ایرانیان و روستاییان  در 

استان قم زیر پوشش قرار داده است. 
محمدرضا فخاریان قمی روز شنبه در 
گفت و گو با خبرنگاران، افزود: همچنین از 
ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه، 135 
هزار و 44 دفترچه جدید برای بیمه شده ها 

صادر شده است.
وی با بیان این که به طور میانگین هر 
ماه 180 میلیارد ریال صرف هزینه بیمه 
سال  در  کرد:  اضافه  شود،  می  ها  شده 
گذشته، 2 هزار و 232 میلیارد ریال و در 
سال 95 نیز 2 هزار و 126 میلیارد ریال 
برای افراد تحت پوشش بیمه سلامت در 

قم هزینه شده است.
سه  گذشته  سال  در  وی،  گفته  به 
میلیون و 844 هزار و 681 مورد مراجعه 
بیمه شده ها به مراکز درمانی طرف قرارداد 

با بیمه سلامت صورت گرفته است.
فخاریان قمی به بدهی بیمه سلامت به 
مراکز درمانی و بیمارستان ها اشاره و بیان 
کرد: امسال 70 درصد طلب بیمارستان 

و  شده  پرداخت  تیرماه  تا  دولتی  های 
بیمارستان های خیریه و داروخانه های 
خاص تا خردادماه و داروخانه های عادی 
تا اردیبهشت ماه طلب خود را دریافت 

نموده اند.
 وی خاطرنشان کرد: طلب بیمارستان 
های دولتی از بیمه سلامت در سال گذشته 
819 میلیارد ریال بود که حدود 50 درصد 

آن در حال پرداخت است.
وی بیان کرد: سازمان بیمه سلامت، 
حدود 357 هزار و 930 بیمه شده را در 
قالب پنج صندوق کارمندی، سایر اقشار، 

و  ایرانیان  بیمه  بیمه سلامت همگانی، 
روستاییان زیر پوشش قرار داده است. 

مدیرکل بیمه سلامت قم اضافه کرد: از 
این تعداد، 167 هزار و 602 تن زیر پوشش 
صندوق بیمه سلامت همگانی )رایگان(، 
13 هزار و 367 تن زیر پوشش صندوق 
و  هزار  فرما(، 64  ایرانیان)خویش  بیمه 
470 تن زیر پوشش صندوق سایر اقشار، 
62 هزار و 632 تن زیر پوشش صندوق 
کارکنان دولت و 49 هزار و 859 تن نیز 
زیر پوشش صندوق بیمه روستایی هستند.

به گفته وی، یک هزار و 256 بیمار 

خاص شامل 61 بیمار هموفیلی، 99 بیمار 
تالاسمی، 188 بیمار پیوند کلیه، 436 
بیمار دیالیزی و 472 بیمار ام اس در این 
استان تحت پوشش بیمه سلامت هستند و 
از بیشتر خدمات این بیمه به صورت رایگان 

بهره مند می شوند.
وی با اشاره به نظارت بیمه سلامت بر 
نسخه های پزشکی، گفت: شورای علمی 
نظارت بر عملکرد موسسه های درمانی 
مواردی از جمله تعداد تجویز، آزمایش، 
تعداد اقلام دارویی در هر نسخه و میانگین 
قیمت نسخه ها را بررسی می کند و در 
صورتی که بیش از حد مجاز باشد پزشک 

را برای توضیحات احضار می نماید.
فخاریان قمی افزود: برای کاهش مصرف 
دارو و مراجعه های ضروری به پزشک باید 
فرهنگ سازی لازم صورت گیرد تا هزینه 

درمان کاهش یابد.
وی، راه اندازی مرکز 1666 برای ارائه 
مشاوره و راهنمایی به بیمه شده ها، افزایش 
خدمات میز خدمت به 12 مورد، استقرار 
سامانه الکترونیک برای تایید دارو و خدمات 
ام آری آی و سی تی اسکن را از جمله اقدام 
های سال جاری بیمه سلامت در استان قم 

عنوان کرد.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم اعلام کرد

ارائه خدمات بیمه ای به 357 هزار نفر در قم 

گروه شهرستان ها :
کمتر کسـی در ایران اسـت کـه نام »دلیجان« را نشـنیده باشـد، آنچه 
باعـث آوازه این شـهر شـده محصولی اسـت کـه در صنعت سـاختمان و 
سـاخت و سـاز کاربـرد دارد به طوری کـه 70 درصـد تولیـد آن مربوط به 

همین شـهر است.
دلیجـان در جنـوب شـرق اسـتان مرکـزی بـه عنوان سـومین شـهر 
صنعتـی این اسـتان، قطب تولیـد نوعی عایق رطوبتـی به نـام »ایزوگام« 
اسـت که شـهرت خود را مدیـون همین است.اسـتان مرکـزی 135 واحد 
عایـق رطوبتی فعـال با ظرفیت اسـمی 156میلیـون متر مکعب در سـال 
دارد کـه دلیجـان بـا ظرفیت اسـمی تولیـدی 137 هـزار متـر مکعب به 

عنـوان قطب عایق رطوبتی اسـتان و کشـور مشـهور اسـت.
دلیجان سـالانه بیـش از 70 درصد از نیاز عایق رطوبتی کشـور را تامین 
مـی کنـد و از این منظـر فعالیـت و رونق واحدهای مسـتقر در این شـهر 
اهمیـت بسـیاری دارد.واحدهـای تولید عایـق رطوبتی، پارسـال از محل 
ایزوگام 33 میلیون دلار ارزآوری داشـتند که سـهم دلیجان هشت میلیون 
دلار بود.آمارها نشـان مـی دهد کـه ارزآوری صادراتی ایـزوگام دلیجان در 
سـال 96 نسـبت به سـال ماقبـل آن 45 درصد افزایش داشـته بـا وجود 
ایـن، صنعت عایـق رطوبتـی این روزهـا با چالـش هایی مواجه اسـت که 
نیازمند رسـیدگی اسـت.افزایش قیمـت مـواد اولیه، کاهـش نقدینگی و 
سـرمایه در گـردش، کاهش تولید، نبـود تعادل در عرضـه و تقاضا و تفاوت 
قیمـت قیـر در بـورس از مهمترین مشـکلات این صنعت اسـت که باعث 
شـده فشـار مضاعفی بـه بخـش تولیـد وارد آیـد و واحدهـای تولیدی با 
حـدود یک سـوم ظرفیـت به فعالیـت خـود ادامـه دهند.کارخانجات قیر 
و ایـزوگام بـوم گسـتر دلیجـان کـه از حدود 6 سـال قبـل رسـماً آغاز به 
کار کـرده و بـا دریافت دو نوع اسـتاندارد بـرای محصولات تولیـدی خود، 
از ظرفیـت هـای بالایی بـرای تأمین نیـاز داخلی و همچنین صـادرات این 
محصول به خارج و نیز اشـتغالزایی برخوردار اسـت اما به دلیل مشـکلات 

و موانـع متعـدد هم اکنون بـا 20 درصـد ظرفیت تولیـد می کند.

* کارخانجات ایزوگام دلیجان با انبوهی از مشکلات مواجه هستند
حـاج علـی حاجـی زاده مدیرکارخانجـات قیـر و ایـزوگام بوم گسـتر دلیجـان در 
مصاحبه اختصاصی با خبرنگارما گفت : زمین این مجموعه را در سـال 90 از شـرکت 
شـهرک های صنعتی تحویل گرفته و پس از سـاخت و سـاز در سـال 91 با دریافت 
پروانـه بهـره بـرداری رسـماً آغـاز به تولیـد کردیـم.وی مسـاحت کل زمین مجموعه 
را 3500 متـر اعـلام کـرد کـه 800 متـر آن بـه سـوله اختصـاص داشـته و امکانـات 
سـخت افـزاری و تسـهیلات رفاهی همچون اتاق نگهبانی، آشـپزخانه، اتـاق کارگری، 
بخش اداری و آزمایشـگاه درآن ایجاد شـده اسـت. مدیر کارخانجات قیر و ایزوگام بوم 
گسـتر دلیجـان آنـگاه با بیان اینکـه از ابتدای شـروع به کار مجوزهـای ادارات صنعت 
معدن، محیط زیسـت، بهداشـت و شـرکت شـهرک های صنعتـی را دریافت کردیم 
اظهارداشـت : از 105 کارخانـه ایـزوگام که در دلیجان احداث شـده 90 کارخانه فعال 

بـوده و ایـن کارخانجات با انبوهی از مشـکلات دسـت به گریبان هسـتند.

کمتر کسی در ایران است که نام »دلیجان« را نشنیده باشد، آنچه باعث آوازه 
این شهر شده محصولی است که در صنعت ساختمان و ساخت و ساز کاربرد 

دارد به طوری که 70 درصد تولید آن مربوط به همین شهر است

* قیمت مواد اولیه  به شدت افزایش یافته و نوسان دارد 
وی  ادامه داد :قیمت مواد اولیه امسـال در همسـنجی با پارسـال به شـدت افزایش 
یافته و نوسـان دارد که این مهم موجب شـده خرید مواد اولیه با مشـکل مواجه شـود 
و بـا نقدینگی محـدود از پس تامین مایحتاج تولید برنیایند.وی افزود: حـدود 17 تا 18 
نـوع مـواد اولیـه جهت تولید ایـزوگام مورد نیاز اسـت که مهم ترین آنها را قیـر، فویل و 
تیشـو تشـکیل می دهد و تمامی این اقلام پس از چند دسـت چرخیدن توسط واسطه 
هـا بـه ما می رسـد.وی، قیـر را از مهم تریـن مواد اولیه ایـزوگام دانسـت و با بیان اینکه 
از 90 کارخانـه فعـال ایـزوگام؛ 85 کارخانه، قیر را از طریـق دلال ها خریداری می کنند 
تصریـح کـرد : شـاید فقط 4 یـا 5 کارخانه قیـر را از طریق بورس خریـداری می نمایند 
و این درحالیسـت که سـال گذشـته در همین ایـام قیر کیلویی 600 تومان بـوده اما تا 
قبـل از عیـد بـه 800 تومـان و بعد از عید بـه 1200 تومان افزایـش یافت و ظرف هفته 

هـای اخیر در یـک جهش ناگهانی قیمت آن به 420 تومان رسـید.

زمین این مجموعه را در سال 90 از شرکت شهرک های صنعتی 
تحویل گرفته و پس از ساخت و ساز در سال 91 با دریافت پروانه بهره برداری 

رسماً آغاز به تولید نمودیم

* خریداری 15 هزار تن قیر توسط یک کد ناشناس  دربورس!
حـاج علـی حاجـی زاده در توضیح بیشـتر اظهار کرد: افزایش جهشـی قیمت قیر 
بـه چندیـن برابـر هنگامی صـورت گرفت که وزیـر صنعت معدن و تجـارت طی نامه 
ای خواسـتار عـدم افزایـش قیمت شـد و نـرخ 1270 تومـان را به عنـوان کف قیمت 
تعیین کرده اند. اما سـقف آن را باز گذاشـتند. درنتیجه ما به گمان آنکه روز بعد می 
توانیـم بـا قیمت اعلام شـده قیر را خریـداری کنیـم؛ در خرید درنگ کـرده اما صبح 
روز بعـد در تابلـو بورس یک کد ناشـناس ظاهر شـد که همه 15 هزار تن قیـر آن روز 
را بـا قیمـت 3700 تومـان خریداری کرده اسـت که مبلـغ کل آن 60 میلیارد تومان 
مـی شـد! بدین ترتیب با توجه به مالیـات؛ کرایه حمل: ارزش افـزود و کارمزد کارگزار 
بـورس، قیـر بـا تخفیف هر کیلو 4400 تومان به دسـت ما رسـید! مدیـر کارخانجات 
قیر و ایزوگام بوم گسـتر دلیجان با بیان اینکه از نظر ما معامله یاد شـده صوری بوده 
اسـت؛ خاطرنشـان کرد: چرا به طور شـفاف اعلام نشـده چه کسـی خریدار 15 هزار 
تـن قیـر در یـک مرحلـه آن هم با قیمتی سـه برابر کف قیمت تعیین شـده بـوده و 
صرفـاً بـا یک کد بی نام و نشـان معرفی شـده؛ اساسـاً چه کسـی در این شـرایط 60 
میلیـارد تومـان بابـت این حجـم انبوه قیر هزینه می کنـد.  مگر آنکه به عنـوان دلال 
و واسـطه بخواهـد بـه چندیـن برابر قیمت آن هـا به کارخانجات ماننـد این مجموعه 
بفروشـد. کـه چنیـن اتفاقـی نیـز رخ داده و مـا ناچـاراً باقیمـت 4400 تومـان قیر را 
خریـداری کردیـم. مدیـر کارخانجات قیر و ایزوگام بوم گسـتر دلیجـان با بیان اینکه 
چنیـن مشـکلاتی در رابطه با دیگر اقـلام مصرفی نیز مصداق دارد؛ اظهار کرد: تیشـو 
عمدتـاً از کشـور چیـن وارد مـی شـود اما 4 کارخانـه داخلی نیز به تولیـد این جنس 
مـی پردازنـد کـه متـری 380 تومان به مـا عرضه می کردنـد اما حدود سـه ماه قبل 
این مبلغ به 440 بعد 480 و 520 و 540 افزایش یافته و سـپس به طور جهشـی در 
یـک شـب بـه 820 تومان رسـید، کـه   تمامی ایـن افزایش قیمت ها بـه فاصله های 
زمانـی بسـیار کوتـاه 4 و 5 روزه و عمدتـاً بـه مـوازات نوسـان و افزایش نـرخ ارز و دلار 
صـورت گرفـت و نهایتاً طی روزهـای قبل قیمت آن به 990 تومـان افزایش یافت که 

مـا ناگزیـر از خرید آن به هر قیمتی هسـتیم.
* اختیارات انجمن محدود و فاقد قدرت اجرایی است

مدیرکارخانجات قیر و ایزوگام بوم گسـتر دلیجان آنگاه با اشـاره به اینکه مسـایل 
و مشـکلات موجـود را شـخصاٌ بـا رییـس انجمن صنفی مطـرح و خواسـتار پیگیری 
شـدیم؛ افـزود: آقایـان حیدری رییـس انجمن و جلالی دبیر این تشـکل صنفی، خود 
از فعـالان ایـن عرصـه بوده و اشـخاص متعهد هسـتند که از هیچ تلاشـی بـرای رفع 
مشـکلات اعضـا دریغ نمی کنند اما اختیـارات انجمن محدود بـوده و نیز فاقد قدرت 

اجرایـی اسـت کـه از ایـن رو تلاش ها و پیگیـری های آن اغلب به نتیجه نمی رسـد.
وی همچنیـن از پیگیری موضـوع در تماس با سامانه124سـازمان صنعت معدن 
تجـارت خبـرداد که طی آن موضوع اختصـاص دلار 4200 تومانـی به دلال ها جهت 
واردات مـواد اولیـه )عمدتـاً فویـل( مطرح و عنوان شـد که فویل قبـلًا 12 هزار تومان 
) هرکیلـو( بـوده کـه اکنـون به 34 هـزار و 800 تومـان افزایش یافته کـه این بیش از 

350 درصـد افزایـش قیمت را نشـان می دهد!

* هر لایه از کار ما با حضور دلالان و واسطه ها گره خورده است
 حاجـی زاده مدیرعامـل بـا بیان اینکه هر لایـه از کار ما با حضور دلالان و واسـطه 
هـا گـره خـورده اسـت افزود: واسـطه ها فـارغ از پرداخـت هزینه هایـی مانند مالیات 
و ارزش افـزود: و دیگـر هزینـه هـا بوده و عملیـات مالی آنها در دفاتر ثبت نمی شـود 
و بـه نوعـی مرتکـب فـرار مالیاتی می شـود و در عین حال سـود هنگفتـی به جیب 
مـی زننـد.وی افـزود: ایـن افـراد واسـطه کـه تعدادشـان از انگشـتان یک دسـت هم 
کمتـر اسـت بـا اجاره کـردن کارت بازرگانـی مواد اولیـه را خریـداری و با قیمت های 
دلبخواهـی بـه مـا می فروشـند آنهـا برای آنکـه اثـر و ردپایـی از خود باقـی نگذارند؛ 
کارخانـه صـوری تولید ایزوگام هم تأسـیس کرده اند بی آنکه فعالیت تولیدی داشـته 
باشـند فقـط 100 محصول اسـتاندارد تولیـد و در محل کارخانـه قـرار داده اند که در 
بازدیـد مسـوولان مدعی تولید شـوند! حال آنکـه فقط در بخش واسـط گری و خرید 
و واردات مـواد اولیـه فعالیت می کنند.مدیر کارخانه قیر و ایزوگام بوم گسـتر دلیجان 
سـپس با اشـاره به اینکه کار ما فصلی اسـت و سـه الی 4 ماه در طول سـال به تولید 
مـی پردازیـم؛ اظهـار کرد: تقاضا بـرای محصول ایزوگام بالاسـت اما به لحـاظ افزایش 
قیمـت تمام شـده؛ تولیـد این محصول برای ما سـودی نـدارد و در شـرایط کنونی با 
20 درصـد ظرفیـت مشـغول فعالیت هسـتیم.وی با بیان اینکـه:" با حذف و واسـطه 
هـا، مـواد اولیه با قیمت مناسـب تری به دسـت ما خواهد رسـید؛ افزود: بدیهی سـت 
وقتـی مـواد اولیـه را با قیمـت ارزان تر خریـداری کنیم" محصول تولیـدی به مصرف 
کننـده نیز با شـرایط و قیمت مناسـبی عرضه خواهد شـد.حاج علی حاجـی زاده در 
ادامه همچنین از فعالیت کارخانجات کوچک و بزرگ ایزوگام در گوشـه و کنار تهران 
و شهرسـتان هـا خبـرداد   کـه هـر یک با سـطح کیفی و قیمـت های متفـاوت این 
محصول را تولید و عرضه می کنند.وی یکسـان سـازی کیفیت و قیمت این محصول 
را بـه نفـع تولید کنندگان و مصرف کنندگان دانسـت و خواسـتار اقدام مسـوولان در 

این زمینه شـد.

دلالان و واسطه ها که تعدادشان از انگشتان یک دست هم کمتر است با اجاره 
کردن کارت بازرگانی مواد اولیه را خریداری و با قیمت های دلبخواهی به ما 

می فروشند آنها برای آنکه اثر و ردپایی از خود باقی نگذارند؛ کارخانه صوری 
تولید ایزوگام هم تأسیس کرده اند بی آنکه فعالیت تولیدی داشته باشند 

* کارخانجات قیر و ایزوگام بوم گستر دلیجان هیچ آلایندگی ندارد
مدیـر کارخانجـات قیـر و ایـزوگام بوم گسـتر دلیجان بـا مثبـت ارزیابی کردن 
همـکاری و تعامـل محیط زیسـت با این مجموعه؛ خاطرنشـان کـرد: این کارخانه 
از معـدود واحدهـای ایـن رسـته ی شـغلی محسـوب مـی شـود کـه بـا رعایـت 
موازیـن و آییـن نامه زیسـت محیطی و نصـب فیلترهای مورد نظـر آن اداره؛ هیچ 

آلایندگـی ندارد.
وی با اشـاره به اینکه مجموعه تحت مدیریت او از پتانسـیل بالایی برای افزایش 
تولیـد و اشـتغالزایی برخـوردار اسـت: از اشـتغال بـه کار مسـتقیم 15 نفـر در ایـن 
مجموعـه خبـرداد و گفـت کـه در صـورت رفـع مشـکلات، این تعـداد بـه دو برابر 

افزایش خواهـد یافت.

* درصـورت حمایـت مـی توانیـم در حـوزه صـادرات و ارزآوری بـرای 
باشیم کشـورموثر 

 حاجی زاده همچنین با اشـاره به اینکه تاکنون از تسـهیلات بانکی استفاده نکرده 
؛ حمایت مسـوولان را از این مجموعه در راسـتای کارآفرینی و صادرات ضروری خواند 
و افـزود: بـه کشـور افغانسـتان به طور مسـتقیم کالا صادر می کنیم کـه اگر حمایت 
هـای لازم از مـا به عمـل آید در حوزه صادرات و ارزآوری برای کشـور می توانیم نقش 

مؤثرتری داشته باشیم.
وی درجمـع بندی مشـکلات کمبود نقدینگی به حضور واسـطه هـا در لایه های 
مختلـف ایـن حوزه بـه خصوص مـواد اولیه؛ خرید نقـدی متریال مختلـف این حوزه 
بـه خصوص مـواد اولیه؛ خرید نقدی متریال مصرفی و فروش اعتباری که بسـیاری از 
چـک هـای دریافتی به موقع نیز پاس نمی شـود را مورد اشـاره قـرار داد و افزود: عدم 
روشـنایی معابر در سـاعت تاریک شـدن هوا و نبود آب از مشـکلات ما در این شهرک 
صنعتـی به شـمار مـی رود که ناچـاراً آب مـورد نیاز را هـر روز خریـداری و با تانکربه 

محل کارخانـه حمل می کنیم.

* حـذف واسـطه ها از چرخـه خرید و فروش مـواد اولیه در گـروه اقدام 
مسوولان جدی 

حاجـی زاده مدیرکارخانجـات قیر و ایزوگام بوم گسـتر دلیجان همچنین با گلایه 
از عـدم بازدید و سرکشـی مسـوولان گفـت: طی حدود 7 سـال فعالیت این مجموعه 
تاکنون هیچ مسـوولی به منظور بررسـی مشـکلات و نیازهـای ما از ایـن واحد دیدن 

است. نکرده 
مدیر کارخانجات قیر و ایزوگام بوم گسـتر دلیجان در پایان خواسـتار اقدام جدی 
مسـوولان در حـذف واسـطه ها از چرخه خریـد و فروش مواد اولیه شـد و لزوم عرضه 
مسـتقیم مواد اولیه به تولید کنندگان ایزوگام را به منظور کاهش قیمت تمام شـده 

ایـن محصول در راسـتای منابع مصرف کنندگان مورد تاکید قـرار داد.

مدیر کارخانجات قیروایزوگام بوم گستر دلیجان خواستار شد

عرضه مستقیم مواد اولیه به تولید کنندگان ایزوگام 


